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آیت الله اعرافی تاکید کرد:

لزوم خدمت رسانی 
بهترمسئولان به مردم 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم :

ضریب نفوذ گازرسانی دراستان قم بیش از 99.5 درصد است
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معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم مطرح کرد:

کمبود زمین مهمترین مشکل 
سرمایه گذاران بخش گردشگری 

8

جانشین فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع(   خبرداد:

برپایی یازدهمین نمایشگاه ملی کتاب دفاع مقدس

به  اشاره  با  قم  استانداری  زائران  امور  هماهنگی  معاون 
از  یکی  زمین  کمبود  گفت:  گردشگری  حوزه  مشکلات 
مهمترین مشکلات سرمایه گذاری در بخش گردشگری این 

استان است.  ابوالقاسم مقیمی در گفت و گویی اظهار داشت: 
به شدت با کمبود زمین در شهر قم و بافت شهری آن مواجه 
مشکل  با  را  گردشگری  تاسیسات  ایجاد  امر  این  و  هستیم 

مدیر حوزه های علمیه کشور بر لزوم خدمت رسانی هرچه 
قم  مقدس  شهر  در  خصوص  به  مردم  به  مسئولان  بهتر 
تاکید کرد.  آیت الله اعرافی در دیدار با مدیرکل شرکت گاز 
استان قم گفت: قم دارای منزلت و جایگاه عظیمی است 

که کمتر جایی مثل آن پیدا می شود. اینکه به قم جهانشهر 
به  و  ها  قرن  در طول  قم  تعبیر درستی است.  گویند  می 
خصوص قرن اخیر و به ویژه دهه های اخیر در سراسر ایران 
و جهان عاملی همیشه قوی و موثر بوده است. وی افزود: 

روایت سبک زندگی شهیدِ نخبه قمی؛

 شهید نخبه شاهچراغ را بیشتر بشناسید
»در روز حادثه تروریستی شاهچراغ » شهید سید فرید الدین معصومی« رفته بود زیارت تا قبل از پروازش به تهران، نماز اول وقت 
بخواند. اهمیت به نماز اول وقت شــهادت را برایش دســت یافتنی کرد. حتی من به شوخی به او می گفتم، نقطه عطف زندگی تو 
ازدواجت با خواهر من بود، اما واقعا نقطه عطف زندگی فرید آنجایی بود که همه  امکانات عالی و پیشنهادات خیلی خوب را در خارج 

از کشور رها کرد و به لطف خدا روز به روز بیشتر اوج گرفت.« این روزها حرف های زیادی درمورد »سبک زندگی« شنیده می شود، 
از بسیاری از رسانه های نارسا گرفته تا برخی از محافل و مجلس علمی، شاید هم طبیعی باشد که هیچ کدامشان در این زمینه نه 
درد مشترک دارند و نه حرف مشترک.روانشناسان، جامعه شناسان، بازاریابان، اقتصاددان ها، سیاستمداران و… هرکدام این 
اصطلاح را از دریچه ی نگاه خودشان و نیازهایی که احساس می کنند، تعریف و برایش مفهوم پردازی می کنند. اما به راستی در این 
4دنیای پر از حرص و طمع و آز و ناز و نیاز، کدامین سبک است که زندگی را به معنای واقعی کلمه می سازد، زندگی جاودانه می سازد 

نسل سوخته و قرن پانزدهم
روزگاری سیاه پوستان را نسل سوخته می خواندند 
زیرا در نظام نابرابر آپارتاید، هیچ آینده روشنی برای آنان 
متصور نبود. گرفتاران بلای اعتیاد را نیز نسل سوخته 

می گویند که اعتیاد، همه چیز آنان را نابود کرده و حال و آینده شان را آتش زده است. 
مبتلاشدگان به جنگ مثل مردم سوریه و یمن و افغان را هم نسل سوخته شمرده 
اند که مرگ و درد و بی خانمانی و مهاجرت و تخریب همه زیرساخت های کشورشان 
که تا دهه های پیش رو هم ساخت و جبران آنها غیر ممکن خواهد بود و این بلیّه همه 
آرمان ها و موجودیت آنان را به آتش کشیده است.جوانان عصر جنگ، عصر بیکاری 
و تبعیض و گرانی و بی هویتی و ناتوانی در ازدواج و تشکیل خانواده و ساخت آینده 
ای متوسط در حالیکه شاهد رشد قارچ گونه نوکیسه ها و آقازاده ها و اختلاس گران و 
دزدان بیت المال هستند نیز خود را نسل سوخته می خوانند؛همینطور نسل حاصل 
طلاق با هزاران آسیب روانی که آینده شان تباه شده و پشتوانه خانواده را ازدست داده 
اند و نیز نسل حاصل فقر و تحمل ستم و شکنجه و زندان دیکتاتورها و غارت غارتگران 

داخلی و خارجی...
قرآن کریم در مورد ظالم و مستکبر می فرماید:"چون به قدرت و حکومت رسد برای 
فساد در زمین و نابودی زراعت  ها و نسل ، کوشش می  کند و خداوند فساد را دوست 
هُ لا یُحِبُّ  سْلَ وَ اللَّ رْضِ لِیُفْسِدَ فِیها وَ یُهْلِکَ الْحَرْثَ وَ النَّ

َ
ی سَعی  فِی الْ ندارد)وَ إِذا تَوَلَّ

الْفَسادَ.بقره/٢٠٥(.کلمه »تولّی« را دو نوع می توان معنا نمود: یکی به معنای به قدرت 
و حکومت رسیدن است و دیگر به معنای اعراض کردن.یعنی هرگاه از حقّ و هدایت 
الهی اعراض نماید به سراغ فتنه و فساد می رود و هم محیط زیست و کشاورزی را نابود 
می کند و هم نسل را به تباهی می کشد.در مقابل آن، در آیه قبل می فرماید:اگر 
صالحان حکومت را بدست گیرند، نماز به پا می دارند و زکات می دهند و امر به معروف 
و نهی از منکر می کنند. و بدین وسیله رابطه خود را با خداوند و محرومان جامعه حفظ 
می کنند، ولی اگر نا اهل به قدرت رسید و ولایت مردم را بدست گرفت، بخاطر طوفان 
هوس های درونی و ناآگاهی  ها و فشارهای بیرونی، همه چیز جامعه را فدای خود می  
کند. تاریخ گواه است که چه مسلمان نمایانی به نام اسلام و تظاهر به ایمان، بر مردم 
حاکم شده و حَرث و نَسل را نابود ساختند.کسانی که با جعل قوانین و تهاجم فرهنگی 
و تبلیغات و مواد مخدّر، سبب نابودی اقتصاد و نسل  نو می شوند، مصداق این آیه و 
مفسد فی الارض هستند.هلاک "حرث" به معنای محو کشاورزی، و هلاک "نسل"، 
انحراف و تباهی نسل آینده است. ثمره افراط گرایی حمایت شده از سوی دلارهای 
نفتی و خوی استکباری در همین قرن جز به جای گذاشتن نسلی سوخته بوده 
است؟ بمبارانی که آوار بر خواب کودکان می شود و در مقابل دیدگان میلیون ها انسان 
در جهان اتفاق می افتد، حلب یا کابل یا یمن یا عراق، نسل کشی، گورهای دسته 
جمعی، کشتار مردم در گمنامی و تجاوزها که بیش از چند دهه از تجاوز به کشورها تا 
القاعده و طالبان و تا اکنون. تخم افراط گری در هر زمینی امکان رشد دارد، آن انتقام 
جویی که آلمان و فرانسه را هدف انتحار قرار می دهد یا تجمع نمازگزاران در نیوزیلند 
یا عزاداران در مسجد کابل یا کویته و پیشاور را غرق خون می کند، یا ده ها هزار نفر را 
در یمن یا در انتحاری های بغداد، تکه تکه می کند،نه از سوی لشکری بزرگ بلکه از 
تفکرات رادیکالی به وجود می آید که می تواند خودجوش در هر نقطه ای از جهان به 
وقوع بپیوندد.از حلب گرفته تا کابل تا هلمند تا سوریه ،از هرات تا بدخشان و از بامیان 
تا بلخ، طی سال ها در تاخت و تاز افراط گری ها ویران شد و جنایت ها و دردهایی رخ 
داد که هیچ دوربینی برای ثبت آن نبود و در گمنامی گورها دفن تاریخ شدند. هیلتر، 
صدام و ملاعمر نه یک روزه بلکه در مقابل چشمان مردم، مرگ آفرین شدند و حال 
همانگونه که انیشتن گفت: دنیا به دست چند تبهکار ویران نمی شود، بلکه به دست 
اکثریت خاموشی ویران می شود که برای پایان دادن به جنایت، کاری نمی کنند؛و چه 
اشک های که مقامات از سازمان ملل گرفته تا سفیران حقوق بشر نریختند، دو رویانِ 
صلح طلبی که سفیدی را آلوده به نیرنگ کردند و حال در حاشیه ماتم گرفته و در پشت 
جنایت ها نقش آفرینی می کنند.قرن پانزدهم شمسی نیز چون قرن قبلی درگیر این 
عوامل خواهد بود و نسل هایی در زیر این مظالم نسل سوخته خواهند شد. تباهی 
نسل ها ثمره ظلمی است که بر نسل می رود چه در داخل یا از خارج، فرقی نمی کند.
آنان که مسبب این تباهی هستند، باید به افکار عمومی پاسخگو باشند؛به وجدان 
خود باید پاسخگو باشند؛ روزی که همین نسل، قیام کند، یا دست انتقام الاهی از 

آستین موعود، برون آید، همه چیز آنها را خواهد سوزاند.

عبدالحسین فخاری*

با همکاری سپاه و در حاشیه اکران نمایش فصل شیدایی:

224 حامی جدید به طرح اکرام ایتام و 
محسنین پیوستند

با همکاری سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( و همزمان با 18 شب اکران نمایش 
بزرگ فصل شیدایی، 224 حامی جدید، آمادگی خود را برای حمایت از ایتام و 

فرزندان محسنین کمیته امداد استان قم اعلام کردند.
معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم با اشاره به اینکه 
1560 فرزند یتیم و 4470 محسنین تحت حمایت کمیته امداد استان قم هستند 
گفت: در حال حاضر 31 هزار و 126 نفر از افراد نیکوکار به عنوان حامی ایتام و 

فرزندان محسنین از آنها حمایت می کنند.
عباس جوشقانیان،  با بیان اینکه هم اکنون سرانه دریافتی فرزندان یتیم تحت 
حمایت این نهاد یک میلیون و 119 هزار تومان و سرانه دریافتی فرزندان محسنین 
570 هزار تومان است تصریح کرد: امیدواریم با کمک و حمایت خیران و حامیان 

گرامی، این رقم تا پایان سالجاری افزایش قابل توجهی داشته باشد.
جوشقانیان بسترسازی و تسهیل زمینه جذب حامیان جدید در این نهاد را 
بن  امام علی  پاسداران  و حمایت سپاه  با همکاری  اظهار کرد:  و  خاطرنشان 
ابیطالب )ع( همزمان با اکران نمایش بزرگ فصل شیدایی، 224 حامی، با تکمیل 
فرم، آمادگی خود را برای حمایت از ایتام و فرزندان محسنین تحت حمایت کمیته 

امداد استان قم اعلام کردند.
معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم افزود: شهروندان و 
مردم نیکوکار می توانند با ارسال عدد 1 به سامانه پیامکی 3000333325 در 
طرح اکرام ایتام و محسنین ثبت نام کرده و حمایت یک یا چند فرزند معنوی را 

به عهده بگیرند.

آیت الله اعرافی تاکید کرد:

لزوم خدمت رسانی بهتر مسئولان به مردم 
مدیر حوزه های علمیه کشور بر لزوم خدمت رسانی هرچه بهتر مسئولان به 

مردم به خصوص در شهر مقدس قم تاکید کرد. 
آیت الله اعرافی در دیدار با مدیرکل شرکت گاز استان قم گفت: قم دارای 
منزلت و جایگاه عظیمی است که کمتر جایی مثل آن پیدا می شود. اینکه به 
قم جهانشهر می گویند تعبیر درستی است. قم در طول قرن ها و به خصوص 
قرن اخیر و به ویژه دهه های اخیر در سراسر ایران و جهان عاملی همیشه قوی 

و موثر بوده است.
وی افزود: اینکه امروزه پذیرای 100 هزار نفر در بخش صرفا حوزوی از سراسر 
جهان هستیم نشان دهنده همین جایگاه و نقش عظیم اجتماعی، علمی و... 
قم است. مرقد مطهر حضرت معصومه)س( نیز نگین ارزشمند این شهر است. 
رفت و آمدهای گسترده از ایران و جهان به این شهر نیز نشانی از جایگاه این شهر 

مقدس است.
مدیر حوزه های علمیه گفت: زمانی که این مجموعه در کنار هم قرار می گیرند، 
جایگاه و سبقه خاصی را برای قم ایجاد می کنند. این موارد هم برای ما افتخار 
است که درچنین شهر و استان و منطقه ای خدمت می کنیم و هم برای ما 
نیز مسئولیت آور است. اگر به این شهر به خوبی خدمت کنیم در واقع به همه 
مسلمانان و شیعیان خدمت کرده ایم و اگر کاستی هم داشته باشیم به همین 

میزان قصور داشته ایم.
نقش نظام اداری در بقای انقلاب و صیانت از کشور بالا است 

و  برد  بالا می  را  انسان  کار  ثواب  این جایگاه هم  بیان کرد:  امام جمعه قم 
همچنین مسئولیت ما را در عرصه های مختلف بالاتر می برد. همه ما باید هم 
شاکر باشیم در موقعیت خدمت هستیم و هم اینکه به حساسیت و سختی کار 

خود باید واقف باشیم.
وی گفت: نقش نظام اداری در بقای انقلاب و صیانت از کشور بسیار عمیق و بالا 
است. همه کسانی که در نظام اداری جمهوری اسلامی فعالیت دارند مسئولیت 
مضاعف دارند. کسانی که در قم فعالیت می کنند نیز این مسئولیت را دو چندان 
دارند. نقشی که امروز ایران و انقلاب در سراسر جهان در حوزه گسترش معارف 
الهی دارد نقش سنگینی است و در این عرصه همه ما باید تلاش کنیم که این 

نظام بیشترین بهره وری را با پایین ترین میزان کم کاری و فساد داشت باشد.
عضو فقهای شورای نگهبان اظهار کرد: این نظام اداری هرچه بهتر کار کند در 
سرنوشت و فعالیت جامعه و امت اسلامی موثر است. پس هم نظام اداری در نظام 

اسلامی اهمیت دارد و هم اینکه این نظام اداری در قم جایگاه مهمتری دارد.
مدیر حوزه های علمیه کشور عنوان کرد: نکته دیگر آنکه در مسئولیت ها، 
داشتن نگاه راهبردی در عین گره گشایی میدانی بسیار اهمیت دارد. برخی نگاه 
ها میل شان به بررسی های میدانی است و گاهی نیز به مباحث کارکردی است. 
داشتن یک نگاه راهبردی در نگاه های پنج ساله و ده ساله و بیست ساله ای که 
در حوزه ماموریت های ما وجود دارد بسیار مهم است. در عین حال نباید از گره 

گشایی از مشکلات آنی نیز غافل بود.
نظام و الگوی مصرف در کشور ما به خوبی رعایت نمی شود 

وی گفت: نکته دیگر مقوله مهم صرفه جویی لازم در این زمینه که ریخت و پاشی 
بیجا را در نظام اداری و همچنین حوزه همگانی رعایت کنیم. در واقع کشور ما در 
حوزه مصرف کالاهای اساسی مثل آب، برق و گاز و... اسراف دارد. در این چهل 
سال کشورهای بسیار زیادی مسافرت کاری داشته ام که با این وجود می توانم 
بگویم واقعا ما یک کشور اسراف کار هستیم. نظام و الگوی مصرف در کشور ما به 

خوبی رعایت نمی شود و آمارهای مصرف را به خوبی و عینه مشاهده می کنیم.
آیت الله اعرافی بیان کرد: هنر این است که اگر منابعی وجود دارد به خوبی مورد 
استفاده قرار گیرد و قرار نیست که کسی مصرف نکند، بلکه باید با منطق و عقل 
و رعایت حدود، مصرف شود. فرهنگسازی هم نکته بسیار مهمی است ولی باید 
طراحی و برنامه ریزی داشته باشیم که قوانین، رویه ها و فناوری های مناسبی را 

برای سازگاری مصرف با الگوهای مصرف ایجاد کنیم.
اگر صنعت ضربه بخورد سایر امور نیز ضربه می خورد 

وی گفت: رویکرد مقاوم سازی و نگاه پدافندی در همه اضلاع مختلف در کشور 
ما بسیار مهم است. در حوزه عدالت نیز باید توجه داشته باشیم که همه الگوهای 
مصرف را به خوبی رعایت کنیم. در مدیریت در شرایط بحران نیز باید توجه داشت 

که این حوزه نیز نیازمند توجه جدی است. باید کاری کنیم که مردم در هر الگویی 
از مدیریت با بحران و سختی مواجه نشوند. تسهیل و روانسازی خدمت نیز 

همیشه جزو اولویت های این حوزه ها بوده است که مورد تقدیر است.
آیت الله اعرافی یادآورشد: در زمینه فعالیت های صنعتی نیز باید تلاش کرد که 
زیرساخت های مرتبط با آب، برق و گاز این صنایع به خوبی و روانی دنبال شود 
که مشکلات کمتری در این حوزه ایجاد شود. زیرا اگر صنعت ما ضربه بخورد همه 

امور دیگر نیز ضربه می خورد.
ضریب نفوذ گازرسانی در استان قم بیش از 99.5 درصد است

مدیرعامل شرکت گاز استان قم نیز دراین دیدار به ارائه گزارشی از تمهیدات 
شرکت گاز استان قم برای آمادگی در فصل سرما پرداخت و در این باره اظهار 
کرد: کشیک های زمستانی شرکت گاز استان قم برای فصل سرد سال تشکیل 

شده و آماده هرگونه ارائه خدمات شبانه  روزی به شهروندان قمی است.
خوش لهجه ضریب نفوذ گاز برای ساکنان استان قم را بیش از 99.٥ درصد 
عنوان و سپس اضافه کرد: استان قم به دلیل فرهنگ غنی و تبعیت مردم از اصول 

مذهبی، همواره جزء استان های پیشتاز در صرفه جویی گاز طبیعی بوده است.
وی با بیان اینکه موضوع گازرسانی به روستاهای باقی مانده محروم از نعمت 
گاز طبیعی در دست بررسی و اقدام است، افزود: طرح گازرسانی به این روستاها 

بلافاصله پس از حل و فصل مسائل قانونی آغاز خواهد شد. 
مدیرعامل شرکت گاز استان قم همچنین گازرسانی به پنج روستای کمتر از ٢٠ 
خانوار محروم از گاز طبیعی استان را تا پایان سال آینده، از دیگر برنامه های شرکت 

گاز عنوان کرد.
 سرانه مصرف گاز طبیعی در قم کمتر از میانگین کشوری است

خوش لهجه با بیان این که سرانه مصرف گاز طبیعی در استان قم کمتر از 
میانگین کشوری است، تصریح کرد: با این حال مصرف گاز در استان قم همانند 
و  فرهنگ سازی  که   بالاتر است  استانداردهای جهانی  از  نقاط کشور،  دیگر 

بازنگری در شیوه های آموزشی و تبلیغانی را می طلبد.
 وی در ادامه اظهارات خود، صرفه جویی در مصرف گاز به خصوص در فصل 
سرد سال_ را از ضروریات اولیه کشور دانست و خواستار به کارگیری ظرفیت  حوزه 

علمیه برای فرهنگ سازی در این زمینه شد.
 پروژه های در دست  اجرای شرکت گاز استان قم 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم همچنین ترویج فرهنگ احسان، کاهش فقر 
و نابرابری اجتماعی و توسعه کمی و کیفی خدمات به گروه های هدف از دیگر 
وظایف شرکت گاز استان قم عنوان و سپس بیان کرد: در همین خصوص شرکت 
گاز استان قم متعهد شده است تا هزینه لوله کشی داخلی منازل 16٠ خانوار 
واجد شرایط تحت پوشش بهزیستی و کمیته امداد را حداکثر تا مبلغ 6٠ میلیون 
ریال پرداخت کند. خوش لهجه در پایان اظهارات خود با اشاره به پروژه های در 
دست ساخت شرکت گاز استان قم گفت: به لطف خداوند و همت همکاران 
منطقه   C.G.S ایستگاه های  احداث  عملیات  استان،  گاز  شرکت  پرتلاش 
پردیسان، جاده کاشان و شهرک های صنعتی شکوهیه و محمودآباد، جان تازه ای 
گرفته و پیمانکاران شرکت گاز استان قم با تمام توان در تلاش اند تا پروژه ها تا پایان 

سال جاری به بهره  برداری برسانند.

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده )نوبت اول(
شرکت صندوق غیردولتی پژوهش و فناوری 

کریمه استان قم )سهامی خاص(
به شماره ثبت 13312 و شناسه ملی 

14004738165
نمایندگان  یا  و  کلیه سهامداران  از  بدین وسیله 
مجمع  جلسه  در  گردد  می  دعوت  آنها  قانونی 
تاریخ  در  که  فوق العاده  بطور  عادی  عمومی 
صبح در محل   15:00 ساعت   1401/09/02
قانونی شرکت به استان قم، شهرستان قم، بخش 
شهیدحسین  بلوار  پردیسان،  قم،  شهر  مرکزی، 
مولوي، پلاك 0، پارک علم و فناوری قم، بلوك 3، 
 ، ، کد پستی 3749113561  واحد 1  طبقه1، 

برگزار می گردد حضور به هم رسانید .
دستور جلسه : انتخاب بازرسان و سایر مواردی 
که تصمیم گیری در مورد آن در صلاحیت مجمع 

عمومی عادی بطور فوق العاده می باشد.
  دعوت کننده : هیئت مدیره 

  

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به آخرین وضعیت تقاطع شهدای 
روحانیت، گفت: این تقاطع غیرهمسطح تا پایان سال آماده بهره برداری است.
غیرهمسطح  تقاطع  پروژه  وضعیت  آخرین  به  اشاره  با  زاده  حلوایی  عباس 
تابستان سال جاری به خاطر  این پروژه در  شهدای روحانیت اظهار داشت: 
مشکلات حوزه برق، حدود 6 ماه به صورت کامل متوقف شد که این مساله 
با  وی  است.  شده  آن  اتمام  از  پیش بینی شده  زمان بندی  در  اختلال  موجب 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم از احداث 100 کیلومتر کابل خودنگهدار 
در منطقه نیروگاه قم طی سه ماه آینده خبر داد. مهندس مهدی آهنین پنجه از 
آغاز طرح احداث و تبدیل شبکه سیمی به کابل خودنگهدار در مناطق دو و شش 
شهرداری قم خبر داد و گفت: این طرح با هدف بهینه سازی ، تقویت و جلوگیری 
از سرقت شبکه توزیع و خسارت به مردم در این مناطق به انجام می رسد. وی 
خاطرنشان کرد: در طرح احداث و تبدیل شبکه سیمی به کابل خودنگهدار در 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم مطرح کرد:
بهره برداری از تقاطع شهدای روحانیت تا پایان سال

مدیرعامل شرکت توزیع برق قم خبر داد:
احداث ۱۰۰ کیلومتر کابل خودنگهدار درمنطقه نیروگاه 
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فرمانده کل ارتش در اجلاسیه ۵۶۵ شهید ارتش دراستان قم  :

تجزیه، هدف نهایی اعتراضات در ایران است 
باید دستاوردها و موفقیت ها به درستی به مردم معرفی شود 
دشمن بر روی نقاط ضعف ایران تمرکز کرده است 
امروز در یک جنگ احزاب و ترکیبی قرار داریم

 عکاس : محمد وحدتی
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دشمن را بشناسیم
از  ای  مجموعه  شامل  که  اخیر  های  هفته  رویدادهای 
با  همراه  ساختارشکنانه  اغتشاشات  و  مردمی  مطالبات 
و  نخبگان  مسئولیت  بود،  کشور  در  تروریستی  اقدامات 
زُبدگان را برای شناخت عوامل، محرک ها و انتخاب موضع 

درست برای هدایت افکار عمومی، سنگین کرده است. 
رویدادهای هفته های اخیر که شامل مجموعه ای از مطالبات مردمی و اغتشاشات 
ساختارشکنانه همراه با اقدامات تروریستی در کشور بود، مسئولیت نخبگان و زُبدگان را برای 
شناخت عوامل، محرک ها و انتخاب موضع درست برای هدایت افکار عمومی، سنگین کرده 

است.
در وهله اول شناخت اشکالات داخلی که مورد نارضایتی مردم شده و تلاش برای حل 
مشکلات و اطلاع رسانی دقیق و بموقع به مردم درباره اقدامات انجام شده، وظیفه همه 

مسئولان و رسانه ها است.
رهبر انقلاب در دیدار مردم قم در تحلیل اغتشاشات دی ماه 96 گفتند: »این جوری نیست 
که ما هیچ اشکالی نداریم، فقط دشمن خارجی است که دارد ]مشکل ایجاد میکند[؛ نه، 
مگس روی زخم می نشیند؛ زخم را خوب کنید، زخم را نگذارید به وجود بیاید. ما اگر مشکل 
داخلی نداشته باشیم، نه این شبکه ها میتوانند اثر بگذارند، نه آمریکا میتواند هیچ غلطی 

بکند.« 1396/10/19
در عین حال، نخبگان و صاحبان منبر و قلم با هر گرایش سیاسی، چنانچه به احقاق 
حقوق عامه و اعتلای نظام اعتقاد دارند برای دفاع از مطالبات صادقانه مردم باید ترفندهای 
تخریب گرانه و براندازانه دشمن را نیز بشناسند. نباید به دلیل وجود برخی ناکارآمدی ها در 

داخل، جبهه دشمن خارجی که با تمام توان به میدان آمده است را انکار کرد.
بیانیه های نهادهای امنیتی و اطلاعاتی نشان می دهد که دخالت جدی و فراگیر دشمن 
در اغتشاشات اخیر نه تنها تحلیل نیست بلکه بر مبنای اطلاعات و یافته های مستند، 
واقعیت دارد. تردیدی نیست که امروز جبهه دشمن به رهبری آمریکا و عناصری از منافقین، 
تجزیه گران، سلطنت طلبان، اوباش و گروه های تروریستی به دنبال تداوم اغتشاش و ناامنی 

در کشور هستند.
یکی از خطراتی که هر ملّت مستقل و بلند همت را تهدید می کند، غفلت در شناخت 
دشمن است که در چنین شرایطی، ممکن است به دشمن ابراز علاقه و حتی کمک هم 
بشود. طبعا تکیه بر وجود جبهه دشمن به معنای کتمان معایب داخلی نیست اما تا زمانی 
که برای مقابله با دشمن، متحد و یکپارچه نباشیم، میدان را به حریف واگذار کرده ایم. امروز 
ترفند اصلی دشمن ایجاد اختلاف و خدشه دار کردن انسجام ملی است و راهبرد اصلی 
جناح های سیاسی و نخبگان و زبدگان باید حفظ وحدت در مقابل دشمن و ناامید کردن 
او باشد؛ در واقع یکی از مظاهر اقتدار نظام در این مقطع، هم افزایی میان مسئولان و 

مجموعه های سیاسی و عدم تضعیف یکدیگر است.
جبهه دشمن با هدایت مسئولان فعلی امریکا این بار کاملا علنی و عریان به میدان آمده 
تا حدی که رئیس جمهور آمریکا با نقض موازین بین المللی بخصوص اصل عدم دخالت 
در امور داخلی کشورها، ادعای آزاد سازی ایران را مطرح می کند. شبکه سازی در فضای 
مجازی و مزدورپروری و تجهیز ایجاد جوخه های ترور و بمباران گسترده ملت با دروغ، تهمت 
و شایعه از ترفندهای جبهه دشمن است تا شاید بتوانند افکار و باورهای مردم و بویژه جوانان 

را تغییر دهند.
امروز دستگاه های تبلیغاتی دشمن با حربه حقوق بشر از عوامل اغتشاش و تروریست های 
خودساخته، حمایت می کنند در حالی که خود در زمره برجسته ترین ناقضان حقوق بشر 
علیه ملتها بوده و هستند. آمریکا و غرب، گاه به بهانه فروش پهپادهای ایرانی به روسیه و گاه 
در حمایت از اغتشاشات داخلی، میز مذاکره را نادیده گرفته و با هدف ایجاد اختلاف در 
میان نخبگان کشور، اینگونه القا می کنند که ایران مسئول بی نتیجه ماندن مذاکرات است. 
در حالی که این ترامپ بود که میز مذاکره را ترک کرد و دستگاه دیپلماسی در دولت دوازدهم 
علیرغم تلاش های گسترده نتوانست آمریکا را به برجام برگرداند. امروز هم وزارت امورخارجه 
علیرغم مساعی فراوان و نشان دادن انعطاف های ممکن، با کارشکنی های آمریکا برای 
بازگشت به برجام و لغو تحریم ها مواجه است. در واقع مانع اصلی در گذشته و حال، دشمنی 
آمریکا علیه ملت ایران برای حفظ تحریم ها بوده ولذا هر دو جناح سیاسی در ایران باید بجای 

تقابل با یکدیگر، رویکرد دشمن را بشناسند و برای مقابله با آن، در کنار هم قرار گیرند.
دستگاههای رسانه ای دشمن که امروز روابط خوب ایران با روسیه و چین را هدف قرار داده 
اند سعی دارند اصل نه شرقی و نه غربی را مخدوش جلوه داده و بر اختلاف نظرهای داخلی 
دامن بزنند.این در حالی است که ایجاد روابط راهبردی با کشورهای جهان چه در شرق چه 
در غرب، با حفظ احترام متقابل و بدون پذیرش سلطه آنها، نقض اصل نه شرقی نه غربی 
نیست. روابط ایران با روسیه و چین که از امتیازات نظام است هم در همین چارچوب تعریف 
می شود و آیا در دولت یازدهم و پس از برجام، حجم بالای رفت و آمدها و ارتباطات ایران با 
غرب و حضور هیات های غربی در ایران، نقض اصل نه شرقی نه غربی شمرده شد که امروز 

روابط دوستانه با روسیه و چین اینگونه تفسیر می شود.
مشخص است که در عرصه داخلی نیز دشمن میخواهد نسل های جدید جوان ما نسبت 
به توسعه کشوربی انگیزه باشند،  بی ایمان و ناامید و شکننده باشند؛ تضعیف مظاهر اقتدار 

ایران از جمله سپاه و ارتش بسیج و نیروی انتظامی نیز از اهداف جبهه دشمن است.
در این برهه حساس، آنچه وظیفه ی صاحبان قلم و بیان و بخصوص خواص نظام است؛ 
نخست شناخت دشمن به عنوان یک باور و سپس ایجاد انسجام و وحدت میان خود برای 
مقابله با ترفندهای دشمن و آگاه سازی مردم است. نباید در شناخت دشمن اشتباه کرد؛ 
و  و دشمن همان ضدانقلاب  است  است، دشمن صهیونیسم  استکبار  دشمن، همان 
تروریست های ساخته شده توسط غرب هستند.البته باید زخم ها را هم شناخت و اجازه 

نداد دشمن مانند مگس روی زخم ها بنشیند.

معاون وزیر امور خارجه روسیه :

آماده میانجی گری میان
 ایران و عربستان هستیم

 معاون وزیر امور خارجه روسیه روزسه شنبه در اظهاراتی مطرح کرد که مسکو در صورت نیاز 
تهران و ریاض، آماده میانجی گری برای کاهش تنش هاست. 

به گزارش ایسنا، وبگاه خبری اردوپوینت نوشت: میخائیل بوگدانف، معاون وزیر امور 
خارجه روسیه در پی انتشار گزارشی در روزنامه وال استریت ژورنال که در آن ادعا شده بود  
تهدید »حمله ای قریب الوقوع« از سوی ایران به مواضعی در عربستان و اربیل عراق وجود 
دارد، گفت: ما همیشه آماده بوده ایم و تلاش کرده ایم که در صورت نیاز دوستانمان در تهران 

و ریاض، نقش میانجی داشته باشیم.
بوگدانف در این راستا بیان کرد: ما با دوستان سعودی و ایرانی مان در تماسیم. ما از 
حل وفصل تمامی اختلافات و سوءتفاهم ها پای میز مذاکره و در چارچوب گفتمانی سازنده 

حمایت می کنیم.
 اظهارات این مقام روس در پی این مطرح می شود که مقامات آمریکایی و عربستانی، اخیرا 
در گفت وگو با روزنامه وال استریت ژورنال ایالات متحده مدعی شدند که ریاض و واشنگتن 
به دلیل دریافت اطلاعاتی مبنی بر اینکه ایران ممکن است در آینده نزدیک برای حمله به 

عربستان سعودی و عراق آماده شود، در وضعیت هشدار قرار گرفتند.
وال استریت ژورنال اخیرا در گزارشی ادعا کرد که ایران ممکن است به زودی به اهدافی در 
عربستان سعودی و شهر اربیل عراق حمله کند تا توجه افکار عمومی را از اعتراضات داخلی 

منحرف کند.
در این گزارش، با اشاره به اینکه عربستان این اطلاعات را با مقامات آمریکایی در میان 
گذاشته است، ادعا شده است که ارتش دو کشور و برخی دیگر از کشورها به حالت آماده باش 

در آمده اند.
یکی از مقامات شورای امنیت ملی کاخ سفید در این باره به خبرنگار خبرگزاری آناتولی 
گفت: ما نگران تهدید ایران هستیم و از طریق کانال های نظامی و اطلاعاتی با عربستان 
سعودی در تماس دائم هستیم. در انجام هیچ گونه اقدامی برای دفاع از منافع خود و شرکای 

خود در منطقه تردید نخواهیم کرد.
 

دادستان انتظامی قضات:

آمار شکایات از دادسراهای انتظامی 
کشور استخراج می شود

 دادستان انتظامی قضات گفت: هر 6 ماه یکبار آمار شکایات از دادسراهای انتظامی کشور 
را استخراج می کنیم و هدف از این اقدام، ارتقای کار قضات و پیشگیری از طرح شکایت 

بی دلیل است. 
حجت الاسلام و المسلمین محمد مصدق در سومین جلسه قرارگاه پیگیری تدابیر و 
رهنمودهای هشت گانه مقام معظم رهبری در قوه قضاییه با موضوع کادرسازی بر مبنای 
سند تحول و تعالی قوه قضاییه افزود: هدف از تشکیل نشست این است که در مدت کوتاه 
در حوزه های مختلف و در جهت نظام مندی دادگستری ها و حل مشکلات مردم اقدامات 

مطلوب را شاهد باشیم.
معاون اول قوه قضاییه گفت: نام این نشست قرارگاه عملیاتی با ویژگی های جهادی 
است و باید اقداماتی که در این قرارگاه مصوب می شود به فوریت در عمل انجام شود و 
نباید به سراغ مباحث پژوهشی برویم هر چند وجود پیوست علمی و پژوهشی برای برنامه 

لازم  است.
حجت الاسلام و المسلمین محمد موحدی آزاد دادستان انتظامی قضات، گفت: کارگروه 

اتقان آراء در راستای اتقان و ارتقای دانش و توان قضات در دادسرای انتظامی قضات شد.

اخبار

وزیر کشور :

محیط شهری باید برای معلولان 
مناسب سازی شود

وزیر کشور گفت: محیط شهری از فضاهای کاری تا اماکن عمومی و حمل و نقل باید 
برای افراد دارای معلولیت مناسب سازی شود. 

احمد وحیدی روز سه شنبه در نشست علمی و تخصصی مدیران ارشد ستادی و 
استانی سازمان بهزیستی کشور افزود: معلولیت جسمی هیچ دلیلی برای این نیست 
که تفکر خود و قدرت های دیگر را بازیابی نکنند. فردی که معلولیت جسمی دارد به 
هیچ وجه کرامت انسانی اش کمتر از دیگران نیست و باید محیط را برای این قشر آماده 

سازی کنیم.
توطئه گران خارجی اندکی از جوانان را صید کردند

افزود: بسیار حائز اهمیت است که ما نسخ محلی بنویسیم، نسخ کشوری  وی 
ننویسیم. در سطح کشور سیاست کلی وجود دارد که باید براساس آن حرکت کنیم اما 
نمی توانیم نسخه ای که برای تهران می نویسیم همان نسخه را برای یک روستا مطرح 
کنیم آنجا تناسب های خاص خودش را دارد. اگر ما بتوانیم به عنوان مثال اصالت ها را 
در هر روستا، شهرستان زنده و حفظ کنیم بسیاری از اصالت های ما مانع بروز آسیب 
های اجتماعی می شود. وزیر کشور در ادامه به ناهنجاری های تعداد اندکی از جوانان 
اشاره کرد وگفت: متاسفانه گاهی سراغ شهری می روید می بینید شهر هویت ندارد، 
هویت دچار مشکل شده است . طبیعی است فرد احساس بیگانگی کند و خود را از آن 
اصالت ها رها کند و اگر رها شد دیگر از چنگال هنجارهای مثبت قوی خارج می شود و 
بنابراین در دامن هر جریان مخربی می تواند گرفتار شود. وحیدی ادامه داد: متاسفانه 
تعداد اندکی از جوانان صید سیاس و توطئه گر خارجی شده اند. بزرگترین ناراحتی ما 
این است که چرا باید بتوانند چنگال بیندازند و تعدادی از بچه های ما را صید کنند و 
بر ذهن و روح آنها تاثیر مخرب بگذارند. آنها بچه ها را با بدترین جرائم انسانی روبرو می 
کنند، چرا باید جوانان ما دچار تنزل اخلاقی و انسانی شوند و اینها جای دلسوزی دارد.

وی با بیان اینکه اساس مسائل اسلامی رحمت و شفقت است، اضافه کرد: در کشور 
ما که مهد تجلی مکتب اهل بیت است طبیعی است که برایمان سخت باشد بپذیریم 
جوانی دچار چنین نقص بزرگی در زندگی اش شود. چرا ما یک جبهه و سد بزرگی در 
مقابل تهاجمات دشمن مخرب ذهن و روح جوانان درست نکنیم ،ما باید با اصالت ها 
، مشارکت های اجتماعی انسان ها و ارتباطات را حفظ کنیم. وی افزود: هنگامیکه در 
رودخانه خروشان دست به دست هم بدهیم، سیل کسی را نمی برد. این مساله مقابل 
فردگرایی است که فرهنگ غرب تبلیغ می کند. فرد پشت فضای مجازی ، ارتباطات 
اجتماعی اش ضعیف می شود و دچار چنین آسیب های اجتماعی می شود. بسیار 
مهم است که تئوری ما برای ارتباطات اجتماعی مقابل فرد گرایی است. بنابراین 
سازمان بهزیستی نه تنها باید از بعد روانشناسانه به موضوع نگاه کند بلکه باید از بعد 
یک مساله اجتماعی و کاری که در فضای کلان اجتماعی انجام شود، کار را دنبال کند.

 شریعتی نماینده مردم تهران :

دولت در زمینه مسکن اقدام قابل قبولی 
نداشته است

 نماینده مردم تهران در مجلس گفت: تمام نیازهای بخش مسکن در کشور موجود 
است که به جذب نقدینگی کمک می کند و می توانست یکی از شاخص های کارآمدی 

دولت باشد اما دولت اقدام قابل قبولی انجام نداده است.
مالک شریعتی نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی صبح روز )سه شنبه 
17 آبان ماه( در صحن علنی مجلس با تاکید بر اهمیت بحث مسکن به عنوان یکی 
از مهم ترین موضوعات تولید و اشتغال، گفت: یک سال از تصویب قانون جهش تولید 
مسکن می گذرد و طبق قانون حداقل سالی 360 هزار میلیارد تومان و تا 20 درصد از 
مجموع تسهیلات بانکی باید به بخش مسکن تعلق می گرفت اما آمارها نشان می دهد 
از مجموع 3 هزار و 760 همت تسهیلات بانکی در یکسال گذشته از شهریور 1400 تا 
شهریور 1401 تنها 18 هزار میلیارد تومان برای تسهیلات مسکن پرداخت شده است 

که قابل قبول نیست.
وی با تاکید بر اینکه بخش مسکن از مهم ترین بخش ها است که به منابع و فناوری 
خارجی نیاز ندارد، بیان کرد: تمام نیازهای بخش مسکن اعم از زمین، مصالح و پول 
در داخل کشور است و به قدرت جذب نقدینگی نیز کمک می کند اما بر اساس آمار، 
یک سال گذشته که دولت می توانست یکی از شاخص های کارآمدی دولت هم باشد 
اقدام قابل قبولی انجام نشده است. شریعتی تصریح کرد: تمام زمین موردنیاز برای 
ساخت مسکن، حتی اگر بلندمرتبه سازی انجام ندهیم به نیم درصد مساحت کشور 
نمی رسد و دولت با عرضه زمین می تواند اقدامی انقلابی انجام دهد و مانع دخالت 
سوداگران در بخش مسکن شود. نماینده مردم تهران در مجلس عنوان کرد: بانک ها 
در اعطای تسهیلات به وظایف خود عمل نمی کنند چرا که بسیاری از خانه های خالی 
در اختیار بانک ها است و بانک ها در بخش سوداگری مسکن فعال هستند. وی تصریح 
کرد: دستور رئیس جمهور و وزیر اقتصاد که تمام منابع بخش مسکن، آپارتمان و اماکن 
در اختیار بخش دولتی باید تبدیل به سرمایه شود، انجام نشده و اگر این اتفاق بیفتد 
شاهد کاهش قیمت مسکن خواهیم بود، متأسفانه از ابتدای سال جاری قیمت مسکن 
و اجاره بهای مسکن 50 درصد افزایش داشته است این در حالی است که طبق 

گزارشات و نظرسنجی ها بخش مسکن 3 برابر موضوع ارز برای مردم مهم تر است.
 

سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس:

برخی وزرای هیئت دولت قابلیت
 کار کردن ندارند

و  مردم  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  قضائی  و  حقوقی  کمیسیون  سخنگوی 
مجلس، دولت را دوست دارند اما گزارش ها و عملکردها نشان می دهد برخی وزرای 
هیئت دولت قابلیت کار کردن ندارند.کاظم دلخوش سخنگوی کمیسیون قضائی و 
حقوقی مجلس شورای اسلامی ظهر روز )سه شنبه 17 آبان ماه( در تذکری شفاهی در 
صحن علنی مجلس با بیان اینکه مردم و مجلس، دولت را دوست دارند، گفت: علیرغم 
این علاقه برخی از وزرای دولت قابلیت کار کردن را ندارد. امروز بانک مرکزی به جای 
آنکه فرمایشات رهبری در ارتباط با پول منطقه ای را مدنظر قرار دهد و با کشورهای 
منطقه کار کند و وضعیت پول منطقه را مشخص کند، سراغ برخی کشورهای کوچک 

می رود و به دنبال دلار است. باید از بانک مرکزی پیگیری این موضوع را مطالبه کنیم.
وی افزود: همچنین گمرکات امروز در دست وزارت اقتصاد است در حالی که باید 
در دست وزارت صمت باشد. از طرف دیگر وزیر ورزش نیز عملکرد قابل قبولی ندارد 
و همه فدراسیون ها ناراحت هستند. دلخوش عنوان کرد: هیئت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی برای این موضوعات جلسه غیرعلنی برگزار کند. اکنون که دلار به این سمت 

می رود، آقایان چه برنامه ای برای مدیریت شرایط دارند؟ اصلًا برنامه ای ندارند.
سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضائی گفت: بانک مرکزی در کار خود مانده است 
و طرح های آبدوغ خیاری می دهد. همچنین باید بگویم اگر وزیر راه بیمار است، خانه 
بنشیند. اگر نمی تواند کاری کند، در خانه بماند. شش ماه است از او وقت جلسه 

می خواهیم که مشکلات مردم را بگوییم اما متأسفانه این وقت دست نمی دهد.
وی ادامه داد: هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی باید شرایطی را فراهم کند که 
نمایندگان حرف خود را بزنند. کسانی که کشش کار کردن ندارند به ویژه اگر در زمینه 

اقتصادی فعالیت دارند، باید کنار گذاشته شون

فرمانده نیروی زمینی ارتش:

 پاسخ خطای دشمنان نسبت به ایران 
قاطعانه است

فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: دشمنان بدانند که اگر خطایی نسبت به ایران 
اسلامی انجام دهند، قاطعانه پاسخ می دهیم و طومار عمر آن ها را در کسری از زمان 

در هم می پیچیم. 
امیر سرتیپ کیومرث حیدری روز سه شنبه در بازدید از پاسگاه ارتش در مرز دوغارون 
تایباد در گفت و گو با خبرنگاران افزود: در این مرزهای شرقی اشرار و قاچاقچیان به 
تحریک یا شاید همراهی بعضی از عناصر کشور مقابل در گذشته تعرضاتی را داشتند که 
قاطعانه جواب گرفتند. وی ادامه داد: سربازان ارتش دست بر روی ماشه، آماده هستند 
که با جانفشانی از حدود و مرزهای کشور دفاع کنند. فرمانده نیروی زمینی ارتش با بیان 
اینکه استقرار ارتش در مرزها به معنای وجود عوامل تهدیدکننده امنیت نیست، افزود: 
استقرار ارتش در مرز برای اشراف اطلاعاتی بیشتر و امنیت پایدارتر است. وی اظهار 
داشت: یگان های لشکر 77 خراسان قرارگاه شمال شرق ارتش در مرزهای شرقی 

کشور حضور دارند و با روحیه بالا و آمادگی کامل مشغول حفاظت و حراست هستند.

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: تجزیه، هدف نهایی اعتراضات 
در ایران است و مسیر این تجزیه طلبی نیز از طریق سوریه سازی کشور با ایجاد 
آشوب، تخریب و تعطیلی چرخ تولید و اقتصاد و خاموشی مراکز علم و فناوری 

می گذرد. 
به گزارش ندای قم ،امیر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش دوشنبه شب 
در اجلاسیه 565 شهید ارتش در استان قم  بیان داشت: ایران در جنگ احزاب 
ترکیبی قرارگرفته و دشمنان با تمام قوای خود پای کار آمدند تا با بزرگنمایی مشکلات 
و پوشاندن نقاط قوت، طراحی های شیطانی خود را که سالها در اتاق های فکر خود 

انجام داده اند به فعلیت برسانند.
وی ادامه داد: در حوادث اخیر کشور دشمنان با تمام قوای خود به میدان آمدند؛ 
برخی از دشمنان مسوولیت طراحی، برخی کمک اطلاعاتی، برخی کمک های 
گروه های  و  سعودی  رسانه های  و  بودند  فعال  دیگر  ابعاد  در  نیز  برخی  و  مالی 

تجزیه طلب نیز کاملًا به صورت میدانی حضور داشتند.
امروز در یک جنگ احزاب و ترکیبی قرار داریم

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران بابیان اینکه برخی اندیشکده و مقامات 
آمریکا حدود 10 سال پیش به صراحت اعلام کرده بودند که تجهیزات اصلی آنها 
در جنگ کنونی، گوشی های همراه و نرم افزارهای اطلاع رسانی است که امروز در 
اختیار عموم مردم و باید نسبت به این گونه مسائل حساس بود، گفت: مشکلات 

معیشتی و خودکم بینی ملی  گلوله اصلی دشمنان در این جنگ ترکیبی است.
و  ادراک  در  شده اند  موفق  شناختی  جنگ  با  دشمنان  کرد:  تصریح  موسوی 
شناخت برخی از مردم ما تاثیر بگذارند و این یعنی توانسته اند خرمشهرهایی را فتح 
کنند و ما باید تلاش کنیم این خرمشهرها را آزاد کنیم و خواهران و برادرانمان که به 

اسارت دشمن آمده اند را به خانه برگردانیم.
وی خاطرنشان کرد: روشنگری و تبیین در برابر دروغ پردازی و تحریف،یکی از 
مهم ترین راهکارها و نیازهای کشور در جنگ ترکیبی دشمنان است، در قالب جهاد 

تبیین باید دستاوردها و موفقیت ها به درستی به مردم معرفی شود.
باید دستاوردها و موفقیت ها به درستی به مردم معرفی شود 

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران با اشاره برخی از دستاوردهای جدید 
تا فاصله 304  باقابلیت هدف گیری  بیان کرد: موشک صیاد 4  نظامی کشور، 
کیلومتری از فناوری های نوینی است که تکنولوژی آن شاید در چند کشور معدود 

وجود داشته باشد.
موسوی با اشاره به ویژگی های موشک صیاد4، ابراز داشت: این موشک می تواند 
در فاصله بسیار دور اهداف کوچک و رادار گریز را هدف گیری و منهدم کند، اوج این 

فناوری نوین نظامی را فقط متخصصان نظامی جهان می توانند بفهمند.
وی از ماهواره بر قائم، به عنوان یکی دیگر از دستاوردهای مهم و بزرگ اخیر نظامی 
کشور یادکرد و ادامه داد: این دستاوردهای بزرگ باید به درستی در بین مردم تبیین 

و معرفی شود.
دشمن بر روی نقاط ضعف ایران تمرکز کرده است 

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران بابیان اینکه دشمن بر روی نقاط ضعف 
ایران تمرکز کرده است، یادآور شد: تمرکز دشمن بر روی نقاط ضعف به خاطر ترس 

آنها از پیشرفت ها و نقاط قوت ایران است.

وی بابیان اینکه انقلاب اسلامی ایران ادامه نهضت بعثت، غدیر و عاشوراست، 
خاطرنشان کرد:هدف و نقطه بعد از انقلاب اسلامی ایران، ظهور منجی عالم 

بشریت خواهد بود. 
فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران با اشاره به توطئه های دشمنان از 
ابتدای انقلاب اسلامی، ادامه داد: دشمنان قبل از اینکه انقلاب دوسالگی خود را 

جشن بگیرد، یک جنگ تمام عیار را به جمهوری اسلامی تحمیل کرد.
موسوی یادآور شد: شهدای گرانقدر اجازه ندادند یک وجب از خاک کشور در 
دست بیگانگان بماند و چشم ناپاک را از دامن ایران کوتاه و غیرت و ایستادگی 
از گذشت چهار دهه  به رخ جهانیان کشیدند و کاری کردند که بعد  را  ایرانیان 
هیچ کشوری حتی داعیه داران ابرقدرتی جرئت و فکر تعرض به میهن اسلامی را 

نمی توانند در سر بپرورانند.
الگوسازی شهدا و خانواده شهدا باید به یک نهضت فراگیر تبدیل شود

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر اینکه محدود کردن شهدای 
گرانقدر در حوزه امنیت ظلم به این افراد است، یادآور شد: شهدا مقدمه سازان ظهور 
منجی عالم بشریت بوده و با آموزه های حسینی)ع( سنگ بنای تمدن نوین اسلامی 

و ظهور حضرت مهدی)عج( را بنیان نهاده اند.
وی بابیان اینکه خانواده شهدا چراغ و روشنایی ملت ایران هستند، یادآور شد: 
خانواده شهدا روشنگر ظلمات، تاریکی و ابهامات هستند و هر جا در تشخیص راه با 

ابهام مواجه شدیم باید به راه، رأی و هدف شهدا نگاه کنیم و به سوی آن ها برگردیم.
موسوی با تاکید بر اینکه وصیت نامه شهدا همه گره ها را باز می کند، تصریح کرد: 
پشتیبانی از ولایت فقیه کلیدواژه اصلی تمام وصیت  نامه های شهداست. ولی فقیه، 
چراغی است که با آن راه گم نمی شود و کشتی است که افراد را از غرق شدن نجات 
می دهد. وی الگوسازی را از پیش شرط های مهم در ارتقای بعد فرهنگی و اخلاقی 
جامعه یادکرد و افزود: فرهنگ دفاع مقدس و شهدا کهکشان بیکرانی از الگوهای 
رفتاری است؛ الگوسازی شهدا و خانواده شهدا باید به یک نهضت فراگیر در برگزاری 

یادواره شهدا تبدیل شود. 

فرمانده کل ارتش در اجلاسیه 565 شهید ارتش در استان قم  :

تجزیه، هدف نهایی اعتراضات در ایران است 

برای  اقدامات  خصوص  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
دستگیری عاملان اصلی اغتشاشات اخیر از طریق مراجع 
و  از سوی دادستانی کل  اقداماتی  المللی، گفت:  بین 
ستاد حقوق بشر انجام شده است که با ظرفیت های قانون 

موجود، امیدواریم بتوانیم این مسببان را تعقیب کنیم. 
به گزارش خبرنگار قضایی ایرنا، مسعود ستایشی روز 
تاکنون یکهزار و 50  افزود:  سه شنبه در نشست خبری 
پرونده کلان در دادسرای امور اقتصادی تشکیل شده و 
این در موارد کلانی است که دریافت کنندگان ارز کالایی 

وارد نکرده اند.
به گفته او، بیشتر پرونده های تشکیل شده در دادسرای 
امور اقتصادی به صدور کیفرخواست منتج و برای رسیدگی 

به دادگاه صالح ارسال شده است.
وی ادامه داد: عمده اتهام در این پرونده ها، اخلال در 

نظام ارزی و قاچاق ارز بوده است.
سخنگوی قوه قضاییه تصریح کرد: اگر اقدامات بازدارنده 
از سوی ضابطان انجام نمی شد، قطعاً در فرایند مردمی 
سازی یارانه دچار چالش می شدیم و امیدواریم با تنظیم 
کامل بازار ارز و فرایندهای ارزی، مسائل و خصوصیات 

ارزنده این طرح هر چه بیشتر برای مردم آشکار شود.
برای دشمنان امنیت، تفاوتی میان هیچ کدام از 

ایرانیان وجود ندارد
سخنگوی قوه قضاییه ضمن ابراز تسلیت به ملت بزرگوار 
ایران و خطه استان فارس در رابطه با حادثه تروریستی 
حرم مطهر احمدابن موسی افزود: این جنایت عبرت های 
مختلفی برای نخبگان، مسئولان دستگاه های مختلف و 
علاوه بر غم و اندوه فراوان موجب آگاهی عمومی، بیداری 

و ایجاد وحدت در برابر دشمن جنایتکار شد.
میان  تفاوتی  امنیت،  برای دشمنان  تصریح کرد:  وی 
هیچ کدام از ایرانیان وجود ندارد و هدف آنان امنیت عموم 
شهروندان است. ستایشی با اشاره به خودداری نهادهای 
حقوق بشری در برابر این جنایت گفت: چرا این نهادها 
از محکوم کردن جنایات تروریستی خودداری می کنند؛ 

پاسخ دارد و آنها باید پاسخ صریح خود را اعلام کنند.
سخنگوی قوه قضاییه اضافه کرد: تقسیم بندی تروریسم 
مخاطره  به  جز  ثمره ای  بد  و  خوب  تروریسم  عنوان  به 

انداختن زندگی مردم ندارد.
صبر  علت  تبیین  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  سخنگوی 
دستگاه قضایی به مطالبه افکار عمومی و برخورد قاطع 
با اغتشاشگران، افزود: تدابیر دستگاه قضایی و مجموعه 
دستگاه های حاکمیتی از ابتدای خلق آشوب این بود که 
نهایت صبر، تحمل و مدارا انجام شود تا مردم صف خود را 

از برپاکنندگان آتش و آشوب جدا کنند.
وی اظهارداشت: نگاه قوه قضاییه از ابتدای دوره تحول و 
تعالی نگاه حل گرایانه و نه صرفاً رفع مقطعی مسائل است 

و البته نگاه با تامل نگاه منفعلانه نیست.
ستایشی ادامه داد: از همان ابتدای کار تدبیر این بود 
که ابعاد مسأله برای مردم روشن و مبرهن شود و این نگاه 
مدبرانه باعث شد دست دشمن علیه مردم و امنیت آنان 
آلوده شود گرچه این صبر و تحمل باعث شهادت مدافعان 
امنیت و شهروندان عادی شد اما باعث نشد تا دشمن برابر 
تکالیف دیکته شده و ماموریت محول شده موفق شود و 
آنها با تمسک به حیله و نیرنگ مبادرت به جنایت و جهل 
کردند، کشته سازی کردند و شرایطی را در برخی مناطق 
به راه انداختند. وی گفت: دشمن با راه انداختن جنگ 
ترکیبی ذهن مسئولان و نیروهای کف میدان تحت تاثیر 
قرار داد و سعی بر دمیدن بر آتش آشوب داشت که به هیچ 
وجه موفق نشد و شکست خورد و به دروغ های رسوا روی 

آورد و خشونت را در جامعه تکثیر کنند.
دشمن در پروژه کشته سازی ناکام ماند 

ستایشی افزود: اگر دشمن در صحنه به اهداف خود 
می  رسید آن زمان نیازی نبود که کشته سازی به وسیله 
موادمخدر، مشروبات الکلی و آدم ربایی آن هم توسط قداره 
کش ها را به نام اغتشاش ثبت کند؛ این نهایت ناتوانی و 
عجز دشمن است. سخنگوی قوه قضاییه تصریح کرد: قوه 
قضاییه با اقتدار کامل برای حمایت از حقوق مردم از جمله 
تضمین امنیت اقدام کرده و دستورهای لازم از سوی رئیس 

قوه قضاییه صادر و به مبادی ذیربط ابلاغ شده است.
فراوان  عده  حتی  عمومی  مطالبه  اکنون  افزود:  وی 
معترضان از قوه قضاییه و مجموعه دستگاه های حافظ 
امنیت این است که بدون مسامحه با عده معدودی که علیه 
امنیت اقدام کرده بوده و دست به جنایت زده آمد اقدام 
کنند. سخنگوی قوه قضاییه از بصیرت عمومی و حضور 
مردم برای حضور راهپیمایی بزرگ روز مبارزه با استکبار 
جهانی در 13 آبان و مناسبات مختلف در سراسر کشور 
قدردانی کرد و افزود: حضور مردم در این مناسبات حاکی 
از این است که بازهم مردم از مسئولان جلوتر هستند. 
مردم به درستی مطالبه تامین امنیت دارند و ما نیز طبق 
تکالیف قانونی این مطالبه را پاسخ خواهیم داد و هر که 
در این جنایات دستی داشته است به مجازات عمل خود 
خواهد رسید. وی  در پاسخ به سوالی درباره اقدامات قوه 
قضاییه در حوادث اخیر گفت: قوه قضاییه و دادگاه های 
صالح در قوه قضاییه اعم از طرح دعوا و شکایت کیفری 
آمادگی کامل دارند که در مقام پاسخ به مطالبات مردم 
باشند و هر که در این اغتشاشات متحمل خسارات شده 
حق دارد طبق قانون مطالبات را از مرجع قضایی ذیربط 

درخواست کند.
و  ادامه داد: کسانی هم که مرتکب آشوب شدند  وی 
اغتشاشات را مسبب بوده و عامل بودند یا معاون و مباشر 
بودند، آنها نیز در هر سطح و شرایطی که هستند برای قوه 

قضاییه یکسان هستند و در صورت رسیدگی به اتهاماتشان 
و احراز مجرمیت آنها باید نسبت به اعمال و خساراتی که 
وارد کردند باید پاسخگو باشند. شکایات هم  شروع شده 

و رسیدگی می شود.
ستایشی به برگزاری جلسه ای در ارتباط با حوادث اخیر 
اشاره کرد و افزود: پیش از جلسه حاضر درباره چگونگی و 
تبیین اطلاع رسانی شفاف و ضابطه مند و صحیح نسبت 
به مسائل روز جلسه ای برگزار و این موارد مورد بحث قرار 
دادگاه های  علنی  برگزاری  درباره  هم  مباحثی  گرفت. 
اغتشاشات اخیر مطرح شد که نتیجه آن در آینده اعلام 

می شود.
وصول بیش از 29 هزار میلیارد تومان از ابر 

بدهکاران بانکی
ابر  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
بدهکاران  آب  فهرست  اظهارداشت:  بانکی  بدهکاران 
بانکی را انتظار داریم مبرهن، شفاف و مشخص در اختیار 
قوه قضاییه قرار گیرد. این اقدام انجام شده و باید استمرار 

یابد و برخی باشد.
وی افزود: در سال 1400 و 1401 براساس گزارش های 
مطالبات  از  تومان  میلیارد  هزار   29 از   بیش  دریافتی 
بانک ها از ابر بدهکاران با پیگیری های قضایی در دادسرای 

اقتصادی وصول شده و این روند با قاطعیت ادامه دارد.
افزایش تعداد مسببان حادثه آتش سوزی

 اوین به 42 نفر
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین 
آخرین  طبق  گفت:  اوین  زندان  حادثه  پرونده  وضعیت 
گزارش از دادسرای عمومی و انقلاب تهران ناحیه ویژه 
و  یافته  افزایش  آشوب  در  افراد  تعداد  جنایی،  جرایم 
بازپرس پرونده مجدانه در حال پیگیری هستند تا افرادی 
که مرتکب جرح، آتش سوزی و تخریب شدند و به اموال 

عمومی و دولتی تعرض کردند.
وی افزود: اکنون 42 نفر تحت تعقیب قرار دارند و نتیجه 

عمل غیرقابل دفاع خود را خواهند گرفت.
برای برخورد با آشوبگران خلأ قانونی نداریم 

سخنگوی قوه قضاییه در مورد حمله به نیروهای انتظامی 
در کرج که اخیرا اتفاق افتاد و همچنین اقدامات قوه در 
رابطه با اغتشاشات مسلحانه، با یادآوری قانون بکارگیری 
سلاح، اظهار داشت: این قانون ممکن است اصلاحاتی 
نیاز داشته باشد اما در مجموع خلأ قانونی در این رابطه 
این  فرماندهان در میدان  نگاه  افزود:  نداریم. ستایشی 
واقعاً  و  استفاده شود  افراد  قبال  در  از سلاح  که  نیست 
خویشتنداری شده است اما مقررات عادی در این زمینه 
قانونی  خلأ  هم  آشوبگران  با  برخورد  برای  و  دارد  وجود 
نداریم و مرجع صالح هم برای رسیدگی به این جرایم وجود 

دارد.

سخنگوی قوه قضاییه خبرداد:

دستگیری عاملان اصلی اغتشاشات اخیر از طریق مراجع بین المللی 

 معاون رییس جمهور تاکید کرد: قبول داریم که کاستی وجود دارد و در تلاش برای رفع 
آنها هستیم. رییس جمهور هم تاکید دارد، حرف ها شنیده شود. در مجلس هم حرف 
های زیادی زده می شود. در قانون اساسی رفراندوم پیش بینی شده، اما مگر می شود 

اصل نظام به رفراندم گذاشته شود؟ رفراندوم برای مواردی است نه اصل نظام.
محمد حسینی درنشست پرسش و پاسخ دانشجویان دانشگاه تربیت مدرس گفت : 
شعارهای شما را شنیدم و امروز آمده ام صحبت های شما را بشنوم. با شعار آزادی، با 
آزادی بیان مخالفت نکنید. دانشگاه محیط علمی است و گفت و گو و تضارب آرا قابل 
قبول است و اگر منطق و استدلالی باشد، نیاز به شعار و غوغا نیست. همینکه شما در 

مقابل یک مسئول براحتی شعار می دهید، مشخص است در کشور آزادی وجود دارد.
وی ادامه داد: ما پذیرای اعتراض هستیم، اما نظام اسلامی 50 روز است که اغتشاش 

را تحمل کرده است. جان بولتون دیروز اعلام کرد که مخالفان در ایران مسلح شده اند.
حسینی با بیان اینکه آزادی از شعارهای اساسی انقلاب بوده است، گفت: اختناق و 
استبداد ستمشاهی با حمایت آمریکا در ایران برقرار بود. ما آن موقع جوان بودیم و آن 
وضعیت را دیدیم. هر اعتراضی را سرکوب می کردند. ما با تمام وجود به آزادی اعتقاد 

داریم. تنها نظامی هستیم که نظام را براساس رفراندوم انتخاب کرده ایم. در این لحظه 
دانشجویان شعار دادند »دشمن ما همینجاست دروغ میگن آمریکاست« که حسینی هم 
گفت: آمریکا از اغتشاشات حمایت کرده است. 8 سال در جنگ از عراق حمایت کردند. 
منافقین که در کشور تریبون داشتند و اکنون از اعتراضات حمایت می کنند ، 17 هزار نفر 
را ترور کردند اما آمریکا آنها را از لیست ترور خارج کرد و اکنون مورد حمایت آمریکا هستند. 
بررسی کنید که کومله و دموکرات که در سقز آدم می کشند چه کسانی هستند؟ ببینید 

ریگی چه جنایتی در سیستان انجام داد؟
فحش های رکیک زیبنده دانشگاه نیست.

وی افزود :در این یک سال مقابل مجلس تجمعات زیادی انجام شد و ما حقوق بازنشسته 
و فرهنگی را دنبال کردیم اما دیدیم که این روزها برخی افراد، مسلحانه نیروهای بسیج را 
به شهادت رساندند. همین ها در دادگاه، وکیل دارند. معنای آزادی هجمه به دیگران و 
حمله به تمامیت ارضی کشور نیست. آزادی خط قرمز دارد. ما اجازه نمی دهد کسی 
ایران را تجزیه کند. ما کمک کردیم داعش شکست بخورد. سردار سلیمانی و همدانی و 

جوانانی مثل حججی داعش را سرجایش خود نشاندند و با خشونت مقابله کردند.

معاون رییس جمهور در جمع دانشجویان تربیت مدرس :

درباره اصل نظام نمی شود رفراندوم برگزار کرد 

محسن پاک آئین*
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 5 توصیه برای حفظ سلامت در آلودگی هوا فوق تخصص قلب و عروق مطرح کرد:

توصیه جدی به مبتلایان فشار خون 
فوق تخصص قلب و عروق گفت: فشار خون بالا می تواند موجب بسته شدن 
رگهای مغز و قلب و نهایتا سکته و نارسایی کلیه ها و در نهایت دیالیز شود.افرادی 
که سابقه خانوادگی فشار خون بالا دارند؛ نمک را در جیره غذایی خود کاهش 

داده یا حذف کنند. 
منوچهر قارونی فوق تخصص قلب و عروق ، با تاکید بر اینکه اولین علامت فشار 
خون بالا بی علامتی است گفـت: فشار خون بالا »قاتل خاموش« نام دارد. تا 
زمانی که تاثیرات فشار خون بالا مشهود نشود فرد بیمار متوجه بیماری خود نمی 
شود. در اثر فشار خون بالا عروق اندام های بدن به آرامی تنگ می شود. وقتی فشار 
خون بالا به مراحل خطرناک برسد سردردهای شدید پس سر، مگس پران جلوی 

چشم و تنگی نفس و طپش قلب خودش را نشان می دهد.
وی تاکید کرد: اگر خانواده ای سابقه فشار خون بالا دارد. باید افراد خانواده از 
سن کم مراقب رژیم غذایی خود باشند و نمک را به عنوان عامل اساسی در فشار 

خون ارثی کاهش داده یا پرهیز کنند.
قارونی هشدار داد: فشار خون بالا می تواند موجب بسته شدن رگ های مغز و 

قلب  و نهایتا سکته و نارسایی کلیه ها و در نهایت دیالیز شود.
او درباره انواع فشار خون  گفت: فشار خون نرمال 12 روی 8 است. فشار خون به 
انواع خفیف، متوسط، شدید و خطرناک تقسیم می شود. در فشار خون خفیف، 
فشار 14 روی 9 است. در فشار خون متوسط ، فشار 16 روی 10 است و اگر فشار 
خون شدید باشد ؛سرمان درد کند و جلوی چشمانمان مگس پران باشد فشار  18 
روی 12 خواهد بود و اگر فشار خون خیلی شدید و خطرناک و کشنده باشد بیمار 
دچار تنگی نفس شده، تپش قلب و حال به هم خوردگی و گُرگرفتگی و داغی 
دارد و پشت هم ادرار می کند در این شرایط فشار 23 روی 12 است که مرحله ای 

خطرناک است و بیمار باید در بیمارستان بستری شود.
وی تاکید کرد: اگر بچه یا خانمی که تازه باردار شده فشار 16 داشته باشد 

وضعیت خطرناک تری نسبت به فردی که سالیان سال فشار بالا داشته دارد.
قارونی اظهار داشت: اگر سابقه فشار خون بالا در خانواده وجود نداشته باشد 
اندازه گیری فشار یکبار در سال کافی است اما اگر سابقه فشار خون بالا در خانواده 
وجود داشته و دارو هم مصرف کنند باید هر روز ساعت 4 بعد از ظهر فشار خود را 

اندازه بگیرند.
وی خاطرنشان کرد: برای اینکه بدانیم فشار خون ما در چه طیفی قرار دارد لازم 
است سه روز متفاوت صبح ها فشار خون خود را اندازه بگیریم. اگر فشار می نیمم 

ما بیش از 9 بود باید بپذیریم فشار خون بالا داریم.
با دست راست بگیریم چون  را  یادآوری کرد: دقت کنیم فشار خون  قارونی 
مقاومت بیشتری دارد. فشار دست راست همیشه 1 یا 2 واحد از دست چپ بالاتر 
است به همین جهت بهتر است فشار دست راست گرفته شود. ضمن اینکه دست 
باید در مسیر قلب قرار گیرد. ترجیح ما استفاده از دستگاه های فشار سنج معمولی 

است امادستگاه های دیجیتالی هم خوب هستند.
وی بیان کرد: افرادی که فشار خون بالا دارند و دارو مصرف می کنند در صورتیکه 

غلظت خون مناسبی داشته باشند می توانند خون بدهند.

وقتی احساس می کنید چشمتان می پرد، معمولا یکی از پلک هایتان است که 
دچار اسپاسم شده است. عضله ی حلقوی چشم که مسئول باز و بسته کردن 
پلک هاست، ممکن است غیرارادی منقبض شده و باعث شود پلک بالا یا پایینتان 
بپرد. پرش پلک چشم پدید ه ی تقریبا بی خطر و شایع است که میوکیمیا نام دارد 
و معمولا بدون دردسر یا نیاز به اقدام خاصی خودبه خود رفع می شود؛ اما اگر 
چشم هایتان قرمز شدند، به نور حساس شدند یا ضعف و افتادگی در عضلات 
صورت داشتید باید به پزشک مراجعه کنید. پرش پلک یک دلیل ندارد و عوامل 

گوناگونی می توانند در بروز آن نقش داشته باشند:
کمبود مواد مغذی

تغذیه ی نامناسب و پایین بودن سطح مواد مغذی مهم در بدن می تواند منجر به 
پرش پلک شود. مثلا کمبود منیزیم می تواند علت پرش پلک باشد. 

داشتن کلسیم خیلی زیاد یا خیلی کم در بدن، کمبود ویتامین B12، کمبود 
ویتامین D و کمبود فسفر نیز می تواند موجب پرش پلک شود؛ اما برای درک کامل 
چگونگی ارتباط کمبود مواد مغذی و پرش پلک به پژوهش های بیشتری نیاز است. 
البته کمبود مواد مغذی می تواند با این علامت ها نیز همراه باشد: خستگی، 

بی اشتهایی، یبوست، ضعف و گرفتگی های عضله.
و سبزی، غلات  میوه  انواع  از  متنوعی  و  متعادل  رژیم غذایی  باید کرد؟  چه 
کامل، گوشت های کم چرب و بنشن و حبوبات داشته باشید که همگی سرشار از 

ویتامین ها و املاح اند.
فلج بِل، ام اس، و دیستونی )انقباض غیرارادی عضلات( هم می توانند باعث 
پرش پلک شوند؛ اما اغلب با دیگر علائم مانند بی حسی در صورت یا از دست دادن 

نسبی یا کامل بینایی همراهند
خستگی

خستگی هم می تواند موجب پرش چشم شود و به همین دلیل لازم است بدانید 
چه عواملی در سبک زندگی می توانند ایجاد خستگی و پرش پلک کنند: کمبود 
خواب، نداشتن تحرک بدنی، ورزش زیاد، مصرف مواد مخدر و الکل و داروهایی 

مانند آنتی هیستامین ها یا داروهای سرفه.

چه باید کرد؟ بیشتر بخوابید و به بهداشت خوابتان اهمیت دهید تا خستگی تان 
کمتر شود. از مصرف الکل و مواد مخدر پرهیز کنید و هر هفته حداقل 150 دقیقه 

ورزش کنید و در روزهای استراحت، فعالیتی نکنید تا بدنتان کاملا ریکاوری شود.
سندرم بینایی کامپیوتری

از  بعد  ناراحتی های چشم  یا  بینایی  به مشکلات  کامپیوتری  بینایی  سندرم 
نگاه کردن طولانی مدت به اسکرین های دیجیتال، مانند کامپیوتر و موبایل گفته 
می شود. استفاده ی طولانی مدت از کامپیوتر می تواند فشار چشم ایجاد کرده و 

سبب پرش پلک شود. 
چه باید کرد؟ اگر مجبورید ساعت ها به اسکرین نگاه کنید، حتما لازم است هر 
20 تا 30 دقیقه چند لحظه استراحت کرده و به فاصله ی دوری نگاه کنید. عضلات 
چشم وقتی که به چیزهای نزدیک نگاه می کنید سخت تر از هر زمان دیگری 
کار می کنند. بنابراین نگاه کردن به صفحات دیجیتال برای ساعت های طولانی 
می تواند به چشم ها فشار وارد کرده و باعث خستگی آن ها شود. به دور نگاه کردن 

کمک می کند عضلات چشم استراحت کنند. 
برای کاهش فشار چشم، می توانید قانون محبوب 20-20-20 را امتحان کنید 
که توصیه می کند هر 20 دقیقه یک بار 20 ثانیه به چیزی که در فاصله ی 20 فوتی 

)حدود 6 متر( از شما قرار گرفته است نگاه کنید.
استرس

استرس می تواند باعث پرش پلک شود. شاید شما هم تجربه کرده باشید زمانی 
که استرس دارید پلکتان می پرد. استرس دلایل زیادی دارد: شروع یک شغل 

جدید، از کار بیکار شدن، بچه دارشدن، طلاق و مواجهه با مشکلات مالی.
استرس برانگیز  موقعیت های  می تواند  بهتر  خودش  هرکسی  کرد؟  باید  چه 
زندگی اش را تشخیص دهد و با روش های مناسب مثل ورزش یا مدیتیشن تا 
حدودی از این استرس کم کند تا تنش های هیجانی و جسمی اش نیز کمتر شوند. 

از ورزش، عبادت، تنفس عمیق و ... برای غلبه بر استرس کمک بگیرید.
خشکی چشم

خشکی چشم عارضه ای است که در آن غدد اشکی به اندازه کافی اشک تولید 

نمی کنند تا چشم ها مرطوب بمانند. خشکی چشم می تواند ناشی از این علت ها 
باشد: کاهش تولید اشک در اثر افزایش سن، افزایش تبخیر اشک به دلیل آلرژی 

چشم، کمتر پلک زدن مثلا وقتی که مطالعه یا رانندگی می کنید.
خشکی چشم می تواند باعث فشار چشم و بیشتر پلک زدن شود و پرش پلک 
ایجاد کند. دیگر علائم خشکی چشم شامل قرمزی چشم، تاری دید، حساسیت 
به نور، احساس سوزش یا زبری در چشم ها می شود. چه باید کرد؟ می توانید از 
قطره های اشک مصنوعی استفاده کنید تا چشم ها مرطوب بمانند. خشکی چشم 
در صورت عدم درمان می تواند تشدید شده و منجر به التهاب چشم و آسیب به 

قرنیه شود. در این مورد، تجویز قطره چشم توسط پزشک لازم است.
چه زمانی لازم است برای پرش پلک به پزشک مراجعه کنیم؟

در موارد زیر باید به پزشک مراجعه کنید:
. هر دو پلک پرش دارند.

. پرش پلک همرا با اسپاسم هایی در دیگر عضلات صورت است.
. بیشتر از دو هفته طول کشیده است.

. به مرور زمان بدتر شده است.
. همراه با بی حسی، ضعف، درد یا عدم تقارن در صورت است.

. با سردرد یا کاهش بینایی همراه است.
برای  است  و لازم  کنند  ایجاد  پلک  پرش  که می توانند  دارند  عوارضی وجود 

تشخیص و درمان به پزشک مراجعه کنید:
. بلفارواسپاسم خوش خیم: این عارضه با بیشتر و مکررتر پلک زدن شروع 
می شود و هر دو چشم بی اختیار مکررا و بیشتر از حد نرمال بسته می  شوند که 
می تواند بر توانایی خواندن و درست رانندگی کردن اثر بگذارد. در نهایت ممکن 
است این اتفاق به اسپاسم منتهی شده و باز نگه داشتن چشم ها را سخت کند، در 
نتیجه پلک ها ناچارا بسته می مانند. در موارد شدیدتر، بسته ماندن چشم ها ممکن 

است ساعت ها طول بکشد.
باعث  که  است  عصبی  سیستم  در  اختلالی  سندرم  این   :Meige سندرم   .
اسپاسم های غیرارادی و مکرر عضلاتی می شود که چشم ها، فک، زبان و پایین 

صورت را حرکت می دهند.
. اسپاسم همی فاسیال: اسپاسم همی فاسیال زمانی است که عضلات یک 
طرف صورت از جمله پلک به طور غیرارادی منقبض می شوند. این اختلال سیستم 
عصبی ممکن است هر طرفی از صورت را درگیر کند اما هر دو طرف را همزمان 

درگیر نخواهد کرد.
. عفونت ها: برخی از عفونت ها مانند تتانوس )کزاز(، بوتولیسم یا بیماری لایم 

می توانند باعث انقباضات غیرارادی یا ضعف ناگهانی عضلات صورت شوند.
. دیگر اختلالات مغز و سیستم عصبی: فلج بِل، ام اس، و دیستونی هم می توانند 
باعث پرش پلک شوند؛ اما اغلب با دیگر علائم مانند بی حسی در صورت یا از دست 

دادن نسبی یا کامل بینایی همراهند.
در پایان

مانند  گوناگونی  فاکتورهای  اما  نشده  شناخته  هنوز  پلک  پرش  دقیق  علت 
خستگی، استرس و فشار چشم می توانند باعث پرش چشم شوند. به همین دلیل 
داشتن خواب کافی، کمتر کافئین مصرف کردن، کاهش استرس و ساعت های 
متمادی به اسکرین نگاه نکردن برای مدیریت و در نهایت رفع پرش پلک مفیدند. 
پرش پلک چشم معمولا خود به خود برطرف می شود اما اگر علائم دیگری هم 
داشتید، مانند بی حسی صورت، سردرد یا اسپاسم دیگر عضلات صورت باید برای 

بررسی به پزشک مراجعه کنید.

مطالعات نشان می دهد؛

زونا خطر سکته مغزی را افزایش می دهد

نتایج یک مطالعه جدید یک معمای دیرینه را حل می کند: چرا ابتلا به زونا خطر 
سکته را افزایش می دهد؟

به نقل از مدیکال نیوز، به نظر می رسد که اگزوزوم های کوچک مکانیزم پشت 
این ارتباط هستند. آنها حاوی پروتئین های دخیل در لخته شدن و فعال شدن 

پلاکت ها هستند که به نوبه خود می تواند منجر به سکته شود.
افزایش خطر سکته مغزی در افراد می تواند تا 1 سال پس از بهبودی از زونا ادامه 

یابد.
زونا و افزایش خطر سکته مغزی در افراد بالای 50 سال با واکسیناسیون زونا به 

راحتی قابل پیشگیری است.
هنگامی که یک فرد در دوران کودکی مبتلا به آبله مرغان می شود، ویروس عامل 

آن موسوم به »واریسلا زوستر« )VZV( در بدن باقی می ماند.
برای یک نفر از هر سه نفر، ویروس در مراحل بعدی زندگی به صورت زونا دوباره 
فعال می شود. نام دیگر زونا هرپس زوستر است، زیرا VZV نوعی ویروس هرپس 

است.
زونا ممکن است به صورت بثورات یا تاول در یک طرف صورت ظاهر شود، یا 
معمولًا به صورت نواری کشیده در اطراف سمت چپ یا راست بدن آشکار می شود.
در حالی که برخی خارش خفیف یا سوزن سوزن شدن ناشی از زونا را تجربه 

می کنند، برای برخی دیگر، درد می تواند آزاردهنده باشد.
مطالعات قبلی نشان داده است که افزایش خطر سکته مغزی تا 1 سال پس از 
علائم زونا که معمولًا چند هفته طول می کشد، ادامه دارد. مطالعه حاضر نشان 

می دهد که چگونه این افزایش خطر رخ می دهد.
دکتر »اندرو بوباک«، محقق ارشد از دانشگاه کلرادو، می گوید: »ما اکنون باید 
کمی متفاوت به بیماری های عفونی فکر کنیم چراکه بعد از بهبودی از عفونت، 
همچنان  است  ممکن  پایدار  اگزوزوم های  است.  نشده  تمام  هنوز  بیماری 
پاتولوژی هایی را ایجاد کنند که تصور می شود با محل عفونت اصلی نامرتبط 

هستند.«
مؤسسه ملی سرطان اگزوزوم را به عنوان "ساختار کوچک کیسه مانندی که در 
داخل یک سلول تشکیل می شود و حاوی برخی از پروتئین های سلول، DNA و 

RNA است" تعریف می کند.
سلول ها اگزوزوم ها را در جریان خون و سایر مایعات بدن آزاد می کنند و به آنها 
اجازه می دهند به نقاط دیگر بدن بروند. آنها به ارتباط درون سلولی کمک می کنند 

زیرا محتویات خود را از یک سلول به سلول دیگر منتقل می کنند.
در مطالعه کنونی، محققان پروتئین های پروترومبوتیک - ترومبوز لخته کننده 
خون - و پروتئین های التهابی را شناسایی کردند که از طریق اگزوزوم حرکت 

می کنند. آنها با ایجاد لخته خون موجب سکته مغزی می شوند.
 

خواص باورنکردنی گردو 

متخصص طب سنتی گفت: گردو مقوی مغز، معده و کبد، خشکاننده رطوبات 
اضافی بدن، درمان دل پچیه، ضد سرطان سینه و مقوی حواس و حافظه است.

علیرضا یارقلی، متخصص طب سنتی اظهار داشت: گردو گرم و خشک است 
و مصرف آن در فصول سرد سال بسیار مفید است؛ چراکه باعث ایجاد حرارت و 
گرمای مناسب در بدن می شود. حاوی ویتامین های B ،6 E، B 9، آهن، روی، 
فسفر، منگنز، پروتئین، اسید ها چرب، امگا3 و آنتی اکسیدان است و استفاده از 

روغن آن برای تقویت پوست و مو بسیار مفید است.
کبد،  و  معده  مغز،  مقوی  شد:  یادآور  مغز،  این  خواص  به  اشاره  با  یارقلی 
خشکاننده رطوبات اضافی بدن، درمان دل پچیه، ضد سرطان سینه و مقوی 

حواس و حافظه است.
این متخصص طب سنتی اضافه کرد: بهترین نوع گردو، پوست نازک، پرگوشت و 
تازه آن است که در لحظه مصرف پوست گرفته شود؛ چراکه مغز گردو در مجاورت 
هوا روغن ناسالم تولید کرده و به ویژه برای مبتلایان به چربی خون و صاحبان مزاج 

گرم و خشک مناسب نیست.
وی متذکر شد: خوردن زیاده از حد گردو به خصوص در افراد گرم مزاج در فصول 
گرم سال و در مناطق گرمسیری می تواند باعث بروز جوش، زخم های دهانی، ورم 

لوزه و التهاب شود.
یارقلی ابراز کرد: بنابراین توصیه می شود جانب اعتدال را در مصرف رعایت کرده 

و از مصلحات آن مانند انار ترش، رب انار و سکنجبین غافل نشویم.

مدیریت دریافت کالری با خوردن
 صبحانه کامل 

خوردن صبحانه کامل به فرد کمک می کند بتواند دریافت کالری خود را مدیریت 
کند. به نقل از دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت؛ این تصوری نادرستی 
است که با نخوردن صبحانه می توانیم وزن کم کنیم، این باور نادرست نیز در بین 
مردم بسیار رواج دارد. واقعیت این است که حذف صبحانه هیچ کمکی به کاهش 
وزن شما نخواهد کرد. خوردن صبحانه در همان دو ساعت ابتدایی بعد از بیدار 
شدن برای بدن ضروری است. اگر شما میزان کالری مشخصی را باید در روز 
دریافت کنید، توصیه می شود که بیشترین کالری را در ابتدای روز دریافت کنید، 
چون هر چقدر به سمت شب برویم، متابولیسم بدن کندتر می شود، زیرا بدن خود 
را برای خواب آماده کند؛ بنابراین خوردن صبحانه کامل، علاوه بر اینکه کمک 
می کند تا عملکرد روزمره تا بهتر شود، کمک می کند تا از گرسنگی و ریزه خواری 

مصون باشید و بتوانید دریافت کالری خود را مدیریت کنید.

سلامت

چه زمانی لازم است برای پرش پلک به پزشک مراجعه کنیم؟

دلایل پرش پلک چشم و راهکارهای پیشنهادی
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روایت سبک زندگی شهیدِ نخبه قمی؛

 شهید نخبه شاهچراغ را بیشتر بشناسید
گزارش/  راضیه ابراهیمی 

»در روز حادثه تروریستی شاهچراغ » شهید سید فرید الدین معصومی« رفته بود 
زیارت تا قبل از پروازش به تهران، نماز اول وقت بخواند. اهمیت به نماز اول وقت 
شهادت را برایش دست یافتنی کرد. حتی من به شوخی به او می گفتم، نقطه عطف 
زندگی تو ازدواجت با خواهر من بود، اما واقعا نقطه عطف زندگی فرید آنجایی بود که 
همه  امکانات عالی و پیشنهادات خیلی خوب را در خارج از کشور رها کرد و به لطف 

خدا روز به روز بیشتر اوج گرفت.«
این روزها حرف های زیادی درمورد »سبک زندگی« شنیده می شود، از بسیاری 
از رسانه های نارسا گرفته تا برخی از محافل و مجلس علمی، شاید هم طبیعی 
باشد که هیچ کدامشان در این زمینه نه درد مشترک دارند و نه حرف مشترک.
روانشناسان، جامعه شناسان، بازاریابان، اقتصاددان ها، سیاستمداران و… هرکدام 
این اصطلاح را از دریچه ی نگاه خودشان و نیازهایی که احساس می کنند، تعریف 

و برایش مفهوم پردازی می کنند.
اما به راستی در این دنیای پر از حرص و طمع و آز و ناز و نیاز، کدامین سبک است 
که زندگی را به معنای واقعی کلمه می سازد، زندگی جاودانه می سازد و در یک کلام 

شهید می سازد، آن هم در هر روزگاری، چه روزگار جنگ باشد و چه جنگ روزگار. 
مثلا همین دانشمند بزرگوار، »سید فریدالدین معصومی« شاخصه های مهم 
زندگی برایش چه بود که عاقبتش شد شهید »سیدفریدالدین معصومی« از شهدای 
حادثه ی ترور شاهچراغ؟ آنچه در نوشتار پیش رو می خوانید حاصل گفت وگویمان 
با پنج نفر از دوستان صمیمی »شهید معصومی« است، هر کدام برایمان از نگاه 

خودشان قطعه ای کوتاه گفتند از قصه ای بلند…
رزومه ای فشرده و خلاصه

از یکی از دوستان شهید خواسته بودم رزومه ای از »شهید معصومی« برایم بفرستد، 
زحمت کشید و فرستاد. دیدم فقط تیتر خلاصه ی فعالیت ها و توانمندی های شهید 
معصومی از سه بُعد تخصصی و فنی، مدیریتی و اقتصادی، و ارتباطات بین المللی 
شامل 45 مورد می شود که حتی ذکر تیتروار آن ها خارج از ظرفیت این نوشتار 
می شود.برایم سخت بود اما به ناچار چشمم را بر روی این همه فعالیت و توانمندی و 

تخصص بستم و در معرفی اولیه ی شهید به همین مختصر اکتفا کردم: 
»متولد سال 62 در تهران، فارغ التحصیل رشته ی دکتری در زمینه مهندسی 
مکانیک از دانشگاه »کنتر بری« )نیوزلند(، اتمام موفقیت آمیز دوره ی مهندسی 
انرژی باد، تکنولوژی انرژی و سیستم های حرارتی در دانشگاه »اوکلند« )نیوزلند(، 
اولین مخترع دو ربات ماهی در کشور نیوزلند و اولین مخترع بین المللی ربات 

ماهی بهینه در چند گام حرکتی. 
»شهید معصومی« تا قبل از شهادت در نیروگاه سازی و تامین برق کشور فعالیت 

داشت و مدیر عامل هلدینگ برق و انرژی شرکت غدیر بود. 
نجابت برخورد »سید فریدالدین« برای همه جلب توجه کننده بود

»محمد سالاری نسب« رفیق متولد سال 61 »شهید معصومی« است، فوق 
لیسانس مکاترونیک از دانشگاه علم و صنعت، که خودش هم هفت هشت تا 
اختراع دارد. درمورد »شهید معصومی« می گوید: »با اطمینان می گویم که »شهید 
معصومی« واقعا به دنبال خدمت کردن بود. ویژگی برجسته ی »شهید معصومی« 
حیا و عفتی بود که در گفتار و رفتار ایشان کاملا مشخص بود. در واقع نجابت برخورد 
ایشان حتی برای کسانی که فقط در حد یک جلسه با ایشان برخورد داشتند جلب 
توجه کننده و جذاب بود و شاید هم همین بود که رفقا می گفتند »سید فرید« به 

اصطلاح »تودل برو« بود. 
یادم هست دوران دانشجویی اش در ایران و قبل از رفتن به نیوزلند، فیلم »محمد 
رسول الله« را خیلی می دید، قشنگ یادم هست که می گفت فلان بار فیلم را دیده ام 
و باز هم می خواهم ببینم. به حضرت زهرا)س(  ارادت ویژه ای داشت و عاشق 
پیامبر)ص( بود. انگار هر دفعه از طریق فیلم »محمد رسول الله« عشق خودش را 

تقویت می کرد و رابطه اش را عمق می داد.
بعد هم که از همان دوران لیسانس چند سالی همزمان با تحصیلات دانشگاهی 
تحصیلات حوزوی هم داشت و برای عمق دهی به مسائل اعتقادی اش تلاش 
زمان  در  وقتی  که  بود  هم  اعتقاداتشان  بودن  عمیق  همین  برمبنای  می کرد. 
تحصیل ایشان در دانشگاه نیوزلند، بحثی در مورد فلسطین پیش می آید و یکی 
از دانشجویان علیه فلسطین صحبت می کند، »شهید معصومی« بلند می شوند و 
جواب آن دانشجو را می دهد و از فلسطین دفاع می کند و همین ماجرا یک دردسر 

جدید برای سید درست می کند.
با وجود آنکه برای دکتری با استادی که ارشدش را با او گرفته بود هماهنگ بود، 
اما بعداز این ماجرا استادش به او می گوید به من گفته اند من دیگر نمی توانم با 
شما ادامه بدهم. ایشان هم بدون اینکه کسی متوجه شود به ایران برمی گردد و 
حدود شش ماه در شرکت با ما همکاری داشتند و همزمان پیگیر رفع مشکل ادامه 
تحصیلشان هم بودند که بالاخره بعداز آن پروسه ی شش ماهه موفق به برگشت به 

نیوزلند و ادامه ی تحصیلاتشان در مقطع دکتری می شوند.«
 تعبد نسبت به خواست پدر و مادر نقطه عطف زندگی »شهید معصومی« بود 

»امیرحسین منصوری نوری« دوست دیگر شهید در دوره ی تحصیلش در رشته ی 
مهندسی متالوژی هم دانشگاهی»شهید معصومی« بوده ودر حال حاضر دکتری 
فلسفه دارد، این استاد دانشگاه ومعاون پژوهشی داخلی حوزه ی مروی در مورد 
شهید معصومی می گوید: »از سال 1380 در دانشگاه با »سید فریدالدین« آشنا 

شدم، ویژگی برجسته »شهید معصومی« از نظر من خوش اخلاقی ایشان بود.
توفیق الهی و اخلاص ایشان باعث شد که عاقبتشان ختم به شهادت بشود. 
نقطه ی عطف و اوج زندگی »شهید معصومی« از نظر بنده تعبد نسبت به خواست 
پدر ومادرش بود. به طور کلی »سید فریدالدین« به مباحث اعتقادی اهتمام ویژه ای 

داشتند.« 
شرط شهید شدن، شهید بودن است 

دربین صحبت های دوستان یک حرف مشترک بیش از بقیه ی حرف ها توجهم 
را جلب می کند، همان اهتمام شهید به عمق بخشیدن به مسائل اعتقادی اش. 
لذا گفت وگویی داشتم با »حاج آقا مجید خیرآبادی« که نزدیک سی سال است در 

حوزه ی علمیه ی مروی مشغول تحصیل و تدریس است.
اوایل دوره ی  به  فرید«  با »سید  آقا خیرآبادی« می گوید: »آشنایی من  »حاج 
دانشگاه ایشان برمی گردد. من با جمعی از دوستانم حوزه علمیه ی دانشجویی 
تشکیل دادیم که دانشجویان خوب و نخبه بتوانند دروس طلبگی را به شکل عمیق 
و درازمدت و هدفمند دنبال کنند. ایشان هم در همان سال ها به ما پیوستند و ایشان 
با پیگیری و علاقه درس های حوزوی را پیگیری می کرد که این از علاقه ی ایشان به 

سواد دینی و تربیت دینی خودش ناشی می شد.
حتی در دوره ی تحصیلشان در نیوزلند هم ایشان گاهی بامن تماس تلفنی 
داشتند و باهم سوالات و مشورت های متناسب با فضای آنجا را داشتیم. به عنوان 
کسی که مدرس و استاد ایشان در علوم حوزوی بودم از همان ابتدا چند نکته در 
وجود ایشان برای من روشن بود. اول صداقت و نجابت ایشان، دیگری نظم ایشان 
و مرتب و منظم بودن برنامه هایشان. نکته ی دیگری که برای من جالب بود داشتن 
دغدغه ی تربیت اسلامی هم برای خودش و هم برای خانواده اش بود. آن موقع 
خواهر و برادر کوچکتر داشت و دلسوزانه پیگیری می کرد که چطور می تواند کمک 
کند به خواهر و برادر کوچکترش که آن ها را در مسیر اسلامی و مکتب الهی کمک 

کند. مادر شهید هم از اخلاص شهید خیلی تعریف می کرد.
نکته ی قابل توجه دیگر در خصوصیات ایشان، ادب شهید بود. ادب ایشان به 
گونه ای هم نبود که برای طرف مقابل زحمت درست کند. یعنی در عین راحتی و 
خودمانی بودن، مودب هم بود. پیگیر بودن موضوعات از طرف ایشان هم برای من 
جالب توجه بود. نکته ی مهم دیگر این بود که ایشان بعداز ازدواجشان هم دغدغه ی 
تربیت دینی و اسلامی بچه هایش را داشت. از من می خواست مشاوری به او معرفی 

کنم که علاوه بر تسلط بر فنون مشاوره، سواد دینی و اسلامی هم داشته باشد.

خلاصه که دغدغه ی تربیت و وقت گذاشتن در این مورد برای خانواده اش جالب 
توجه بود. ایشان گاهی از نظر شرعی در حوزه ی کاری اش با من مشورت می کرد، 
اگر کاری یا پروژه ای را می خواست شروع کند و متوجه می شد از نظر شرعی مسئله 
هنوز روشن نشده، می دیدم که پروژه را کنار می گذاشت و تا این حد تعهد داشت 

که که موضوع می بایستی حتما کاملا روشن باشد و مورد تایید دینی قرار بگیرد.
به نظر من چیزی که باعث شد »سید فریدالدین« عاقبتش ختم به شهادت شود 
همان چیزیست که »حاج قاسم سلیمانی« عزیز گفته اند که اگر شهید باشی آن 
موقع می توانی شهید بشوی. یعنی اگر روحیات شهید شدن را داشته باشی شهید 
می شوی. خب ایشان این روحیات را داشت و جریان »انالله و اناالیه راجعون« را 
شناخته بود.«  صحبت های »حاج آقا خیر آبادی« که تمام می شود اولین کاری 
که می کنم جمله دقیق سردار دل ها را پیدا می کنم و سعی می کنم با چشم جان 
دوباره بخوانمش. »حاج قاسم« عزیز گفته بود: »شرط شهید شدن، شهید بودن 
است. اگر امروز بوی شهید از رفتار و اخلاق کسی استشمام شد شهادت نصیبش 

می شود. تمام شهدا دارای این مشخصه بودند.« 
امروز دیگر غبطه نمی خورم، چون خودم هم رفیق شهید دارم

یکی دیگر از دوستان »شهید معصومی« که کارشناسی مهندسی مواد دارد و در 
حال حاضر مشغول طلبگی و ادامه تحصیل و تبلیغ در شهر مقدس قم هست از 
تاثیری که »شهید معصومی« در رفع تردید و گرفتن یک تصمیم مهم برای ایشان 
داشته است این گونه می گوید: » طبیعی است هر فردی در هر مجموعه ای که 
قرار می گیرد، دنبال هم تیپ های خودش می گردد، با »سید فرید« در نماز خانه 

دانشکده و در رفت و آمدهایی که در دفتر بسیج انجام می شد آشنا شدم. 
ایشان دانشجوی مهندسی مکانیک بود، در همین حین متوجه شدم که به 
طلبگی علاقه مند شده و با فردی به نام حجت الاسلام و المسلمین »حاج آقا مجید 
خیر آبادی«، که شاگردان آقا مجید صدایش می زدند مراوده دارند، »حاج آقای 
خیر آبادی« در حوزه علمیه مروی تهران یک مجموعه حوزوی برای دانشجویان در 
روزهای پنجشنبه و جمعه تشکیل داده بودند و سلسله دروس حوزوی را توسط خود 
و شاگردان قدیمی شان تدریس می کردند. »سید فرید« با مجموعه آشنا شده بود و 
مشغول تحصیلات حوزوی هم بود. من کمی تردید داشتم، شاید بتوان گفت یکی 
از افرادی که کمک کرد برای تصمیم گیری من، ایشان بود. حتی پیشنهاد داد در 
دانشکده بعد از دروس متداول، صرف ساده بخوانیم، صرف ساده از اولین کتاب 
های ادبیات عرب هست که در حوزه خوانده می شود، چند جلسه ای کتاب صرف 
ساده را باهم خواندیم، کم کم من هم جذب مجموعه »حاج آقای خیر آبادی شدم«. 

و همراه سید عزیز پنجشنبه و جمعه ها مشغول دروس حوزوی شدیم. 
آخرین تماس ما روز عید غدیر امسال بود، »سید فریدالدین« به من زنگ زد 
و عید را تبریک گفت، از او معذرت خواستم و گفتم وظیفه من بوده برای تبریک 

در چنین روزی به شما زنگ بزنم. »سیدفریدالدین« از شرایط سخت کاری اش و 
اینکه در حال حاضر خیلی نمی تواند به خانواده اش رسیدگی کند صحبت کرد. 
از اینکه صبح ها، خواب آلود هست و روحیه اش به صبح زود بیدار شدن نیست، 
ولی برای تعهد کاری که دارد از صبح زود تا آخر شب مشغول کار هست، و بعضا 
جمعه ها هم سر کار می رود. از اینکه مدتهاست دنبال یک جلسه مذهبی مناسب 
می گردد که گمشده هایش را پیدا کند و از اینکه به من قول داد در اولین فرصت 
همراه خانواده اش بیاید قم، ولی چه کنیم که »گاهی بساط عشق خودش جور 

می شود، گاهی به صد مقدمه ناجور می شود…
همیشه غبطه می خوردیم، وقتی بچه های جنگ، رفیق شهید داشتند و از آنها 
یاد می کردند، عکس هایشان را در اتاق می زدند و برای ما خاطره می گفتند، ولی 
دنیا چقدر کوچک است و آرزوهای ما یک به یک برآورده می شود. امروز دیگر غبطه 

نمی خورم، چون رفیق شهید دارم.« 
اهمیت به نماز اول وقت، شهادت را برایش دست یافتنی کرد

و دوست چندین ساله ی  برادر همسر »شهید معصومی«  تقوامنش«  »حامد 
»شهید معصومی« است. می گوید: »چون مادرهای ما از زمان بچگی ما باهم 
دوست بودند ما هم از بچگی یکدیگر را می شناختیم و دوست بودیم. دوره راهنمایی 
هم باهم در یک مدرسه بودیم. وقتی »سید فرید« با خواهر من ازدواج کردند، برای 
ادامه ی تحصیلاتشان در نیوزلند دوباره به اتفاق خواهرم به خارج از کشور رفتند. 
ولی با وجود امکانات و شرایط بسیار خوبی که در نیوزلند برایشان فراهم شده بود 
و علیرغم پیشنهادات خوبی که برای ماندن ایشان در نیوزلند و چند کشور اروپایی 
دیگر شده بود، ایشان می گفتند من باید حتما برگردم و با استفاده از این درسی که 

خوانده ام به کشورم خدمت کنم.
پسر ایشان هم در نیوزلند به دنیا آمد و با وجود اینکه می توانست تابعیت آنجا را 
بگیرند، اما این کار را نکرد و برای پسرشان »مهدیار« شناسنامه ی ایرانی گرفتند 
و گفتند ما ایرانی هستیم و به ایران برمی گردیم. به نظر من آنچه که »فرید« را به 
»شهید معصومی« تبدیل کرد، اعتقاد قلبی و صاف بودنش بود. یعنی همواره با 
همه رو بود و هیچ پشت پرده ای نداشت و ظاهر و باطنش یکی بود. و البته به نظر 
من نماز اول وقت و دائم الوضو بودن »سید فرید« بزرگترین الویتش بود و من همیشه 

در این باره به ایشان غبطه می خوردم.«
با صدای اذان غیبش می زد!

»حامد تقوامنش« در ادامه می گوید: » به محض اینکه اذان می شد یکدفعه 
می دیدیم فرید غیب می شد، چون دائم الوضو هم بود، خیلی سریع نماز اول وقت 
را می خواند و می آمد. حتی در مسافرت هایی که با ماشین می رفتیم می دیدیم 
یکدفعه فرید کنار جاده می ایستاد و چون دائم الوضو بود همانجا کنار جاده سریع 
نمازش را می خواند و حرکت می کرد و اصلا مثل ما معطل این مسائل نبود که به 
جایی برسیم که وضو خانه و نماز خانه داشته باشد.  به نظر من همین اهمیت به 

نماز اول وقت شهادت را برایش دست یافتنی کرد.
حتی در روز حادثه هم ایشان رفته بود به شاهچراغ تا قبل از پروازش به تهران، نماز 
اول وقتش را بخواند. من به شوخی به فرید می گفتم نقطه عطف زندگی تو ازدواجت 
با خواهر من بود، اما واقعا نقطه عطف زندگی فرید آنجایی بود که همه ی امکانات 
عالی و پیشنهادات خیلی خوب را در خارج از کشور رها کرد و به ایران برگشت و 
چون مدت زیادی بود که ایران نبود وقتی به ایران برگشت حقیقتا دوباره از صفر 

شروع کرد، ولی به لطف و کمک خدا روز به روز بیشتر اوج گرفت.
آخرین خاطره ای که با ایشان دارم مربوط می شود به سفری که امسال بیست و 
هشتم صفر به کربلا و نجف داشتیم. روز آخر در نجف مشغول آماده سازی اتاق ها 
برای تحویل دادنشان و برگشت به ایران بودیم، اذان شد ما همانجا در نمازخانه ی 
هتل نماز خواندیم، اما فرید گفت من یک دقیقه بپرم حرم و برگردم. رفت و نمازش را 
در حرم امیرالمؤمنین خواند. وقتی برگشت گفت: »خب من دیگه همه ی کارهام را 
کردم دیگه الان وقت شهادتمه«. به شوخی گفتم: »بابا فرید جمع کن، ولمون کن، 
اذیت نکن«. گفت: » نه خوبه دیگه، آدم یک دفعه شهید میشه راحت میشه و این 

افتخاری هست که نصیب هرکسی نمیشه.« 
در آخر این را هم عرض کنم که به نظر من ایمان و توکل و پیگیر بودنش در کار 
و حسی که در هر کاری داشت که هر کاری به او سپرده می شد، سعی می کرد 
تا آخرش به بهترین نحو انجام دهد و همیشه از خدا و حضرت زهرا)س( کمک 
می گرفت که آن کاری که درست و صحیح هست را انجام دهد، باعث شد که فرید 
در اوج برود. یعنی به آن چیزی که لایقش بود رسید. و این سعادت یک نفر است 
که همه چیز برای فراهم باشد به این شکل که توی حرم باشد، با وضو باشد، موقع 
نماز باشد و درحال خدمت باشد و شهید بشود.« حالا از این نخبه ی علمی کشور 
که به تعبیر »حاج آقا پناهیان« الگوی تمدنی و الگوی پیشرفت کشورمان است؛ 
دو یادگار مهم مانده است، دو فرزند داغدار، »مهدیار« 10ساله و »محدثه« 4 ساله. 
کم کم بزرگ می شوند و درک می کنند که باوجود همه ی دلتنگی هایشان، جایی 

برای تاسف و تاثر نیست، چراکه شهید با خدا معامله می کند.
سید فریدالدین معصومی، اهل شهر مقدس قم و مدیرعامل جوان هلدینگ برق 

و انرژی غدیر بود. 

چرا قم جزو سه شهر با کمترین حجم توسعه فاضلاب است؟

حرکت لاک پشتی توسعه در فاضلاب شهری قم
گزارش :اصغر شهبازی

حرکت لاک پشتی توسعه شبکه فاضلاب و عقب ماندن کلان شهر 
قم از میانگین کشوری، نزد کارشناسان و ناظران مسائل شهری 
قم، درحال تبدیل شدن به چالش  اساسی و نگران کننده در نظام 
شهرسازی و خدمات رسانی عمومی است و جای دفاعی برای خود 

باقی نگذاشته است.
براساس این  گزارش،میانگین توسعه شبکه فاضلاب در قم در 
این در حالی است که  برآورد می شود  بهترین شرایط 42 درصد 
کلانشهرهای دیگر کشور افزون بر 68 درصد است، بعبارت دیگر قم 
ازنظر توسعه شبکه فاضلاب 9 سال از متوسط کشوری عقب تر بوده 
و توسعه آن معادل سال 92 شهرهای بزرگ کشور است درحالی که 
طبق قانون و افق وزارت نیرو متوسط توسعه شبکه فاضلاب در 

کلانشهرها در سال 1400 باید از مرز 72 درصد عبور می کرد.
به گفته مسئولان استانی، برای اینکه وضعیت فاضلاب در استان 
شبکه  کیلومتر  و 45  یکهزار  باید  برسد  پایدار  شرایط  یک  به  قم 
جدید احداث شود تا ظرفیت خدمات رسانی به جمعیت کنونی 
استان را داشته باشد. به باور کارشناسان، مشکل مهم فاضلاب در 
قم این است که در گذشته از آن به عنوان یکی از زیرساخت های 
آینده  به  نگاه  و  یاد نمی شده  و معماری  حیاتی نظام شهرسازی 
در تصمیم سازی های شهری مغفول مانده بود درحالی که امروزه 
هیچ فردی نسبت به ضرورت اجرای فاضلاب تردیدی به خود راه 
نمی دهد و به عنوان یکی از شاخص های مهم توسعه یافتگی نیز از 

آن یاد می شود.
پایش های میدانی حاکی از رهاشدگی فاضلاب در مناطقی مانند 
یک، پنج 6 و 2 است که مشکلات عدیده زیست محیطی و بهداشتی 
برای شهروندان به وجود آورده و چالش هایی را در کارآمدی نظام 

حکمرانی در بین مردم ایجاد کرده است.
همچنین به باور کارشناسان و مدیران شهری، در محدوده شرق قم 
مانند منطقه انسجام و بلوار 15 خرداد و همچنین روبه روی بوستان 
علوی، به خاطر مشکلات فاضلاب، احتمال ناپایداری و تخریب 

سازه ها از همیشه بیشتر شده است.
فرسودگی 300 کیلومتری شبکه فاضلاب 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب  استان قم در گفت وگویی بیان 
کرد: 2 هزار و 200 کیلومتر طول شبکه انتقال آب و یکهزار و 70 
کیلومتر نیز طول شبکه فاضلاب استان قم است که ازاین بین 200 

کیلومتر از شبکه انتقال آب و 300 کیلومتر از شبکه فاضلاب فرسوده 
شده است. حسن بختیاری بیان داشت: 38 میلیون مترمکعب 
میلیون   18 که  می شود  تولید  قم  استان  در  سال  طی  پساب 
مترمکعب از آن در اختیار شهرداری، منابع طبیعی و سازمان صمت 
و 70 کیلومتر شبکه  یکهزار  قرار می گیرد. وی خاطرنشان کرد: 
فاضلاب قم درمجموع 131 هزار نفر مشترک را تحت پوشش قرار 

داده که 224 هزار واحد مسکونی را شامل می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قم با اشاره به زیان جاری 45 
میلیارد تومانی فاضلاب، یادآور شد: درآمد جاری بخش فاضلاب 
قم 25 میلیارد تومان است درحالی که هزینه های جاری آن 75 
میلیارد تومان است که این مساله سبب شده تا توسعه فاضلاب در 

قم به سرعت بسیار اندکی اجرا شود.
بختیاری خاطرنشان کرد: قم ازنظر تعرفه ماده 3، جزو استان هایی 
است که کمترین میزان دریافتی را در توسعه حق انشعاب دارد و 
همین مساله نیز به نوبه خود سبب کُندی در پیشبرد طرح های 

توسعه فاضلاب شهری شده است.
چند  هم اکنون  قم،  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل  گفته  به 
ساختمان بلندمرتبه در بلوار شهید کریمی به خاطر تجمیع فاضلاب 
و  کرده  فاضلاب، نشست  نبود شبکه  بدلیل  زیرین  در لایه های 

احتمال ریزش سازه های آن وجود دارد.
بختیاری با اشاره به پیش بینی 70 میلیارد تومان برای اجرای رینگ 
اصلی فاضلاب قم در سالجاری، ادامه داد: نیاز اصلی استان قم در 
حوزه فاضلاب تکمیل رینگ اصلی است و تا زمانی که این رینگ 

احداث نشود امکان اتصال شبکه های فرعی به آن وجود ندارد.
تصفیه روزانه 120 هزار مترمکعب آب 

در  نیز  قم  فاضلاب  و  آب  شرکت  توسعه  و  بهره برداری  معاون 
گفت وگو با خبرنگار ایرنا، بیان داشت: 4 تصفیه خانه فعال استان 
قم در کنار تصفیه خانه پردیسان روزانه ظرفیت تصفیه 120 هزار 

مترمکعب فاضلاب را دارد.
مهدی نظرزاده خاطرنشان کرد: 560 هزار نفر از جمعیت حدود 
یک میلیون و 400 هزارنفری استان قم تحت پوشش شبکه فاضلاب 

قرار دارند.
نظرزاده یادآور شد: حدود 300 کیلومتر از طول شبکه فاضلاب 
استان قم نیز که از گذشته بصورت سیمانی اجرا شده بود هم به مرز 
فرسودگی رسیده که اصلاح این قبیل از شبکه های قدیمی با اولویت 

در دستور کار قرارگرفته است.

پیرامون مسجد  و  وی خاطرنشان کرد: هم اکنون در منطقه 5 
قلعه  محله  و  فاطمیه  شهرک  شمالی،  مدرس  خیابان  جمکران، 
کامکار، شیخ آباد و علی آباد سعدگان، بلوار 15 خرداد، آذر، شهر قائم 
به سمت جمکران، شهرک صادقیه و منطقه انسجام حجم توسعه 

شبکه انتقال فاضلاب بسیار ناچیز و در حد صفر بوده است.
معاون بهره برداری و توسعه شرکت آب و فاضلاب قم ادامه داد: 
تعرفه های فاضلاب در صورت تحقق کامل آنها 30 درصد هزینه ها 
همچنان  قم  در  فاضلاب  شبکه  جاری  زیان  و  می کند  تامین  را 

پابرجاست.
هشدار؛ فاضلاب پردیسان ظرفیت بیشتر شده است

وی با تاکید بر تکمیل ظرفیت شبکه فاضلاب منطقه پردیسان، 
اظهار داشت: درصورتی که خط انتقال تصفیه خانه پردیسان افتتاح 
و به بهره برداری نرسد امکان سکونت مردم در اراضی 560 در طرح 

نهضت ملی مسکن وجود ندارد.
معاون بهره برداری و توسعه شرکت آب و فاضلاب قم با اشاره به 
سکونت 200 هزار نفر در شهرک پردیسان، یادآور شد: با اتصال 
هیچ  پردیسان،  فاضلاب  انتقال  خط  به  مهر  مسکن  واحدهای 

ظرفیت خالی برای اتصال واحدهای جدید به شبکه وجود ندارد.
وی بیان داشت: برای تکمیل خط انتقال تصفیه خانه پردیسان 
یکهزار و 150 میلیارد تومان اعتبار نیاز است که در بودجه سالجاری 
30 میلیارد تومان برای آن دیده شده است، طبق دستورالعمل دولت 
50 درصد این اعتبار باید از طریق مشارکت های مردمی، فروش 

پساب و سایر ظرفیت های موجود تامین شود.
باوجوداینکه قم جزو شهرهای پیشتاز در احداث خطوط فاضلاب 
در ایران بوده اما هم اکنون جزو سه شهر با کمترین حجم توسعه 
فاضلاب است که نشان می دهد توسعه این شبکه دچار رخنه و 

چالش شده است.
به باور کارشناسان، جبران عقب ماندگی های ادواری قم با حرکت 
استانی  محدود  بودجه های  با  فاضلاب  توسعه  در  لاک پشتی 
ده ها سال به طول خواهد انجامید و با توجه به وضعیت بحرانی و 
نگران کننده آن لازم است تا در سطح کلان موردتوجه قرارگرفته و 
دست کم در سفر دوم رییس جمهوری به استان به عنوان یکی از 

مطالبات و مشکلات زیربنایی، اهتمام لازم انجام شود. 
برای توسعه شبکه فاضلاب قم  اعتبارات ملی

 بکار گرفته شود
به اعتقاد صاحب نظران، با توجه به عقب ماندگی های ادواری قم 

لازم است تا برای توسعه شبکه فاضلاب اعتبارات ملی برای تکمیل 
شبکه اصلی بکار گرفته شود و از سوی دیگر اعتبارات محدود استانی 
و تعرفه های فاضلاب نیز در بخش تکمیل شبکه های فرعی هزینه 

شود.
باورند که در شرایط کم آبی و خشک سالی  این  بر  کارشناسان 
استان های کویری  به خصوص  و  برای کشور  دائمی  تهدیدی  به 
خطوط  توسعه  روند  اساس،  همین  بر  و  تبدیل شده  قم  مانند 
فاضلاب شهری و صنعتی برای بازچرخانی آب، آبیاری در فضای 
سبز و تامین آب موردنیاز صنف و صنعت باید با سرعت بیشتری 
انجام گرفته و استفاده از آب شرب شهری در موارد ذکرشده به 

حداقل ممکن برسد.
به هر ترتیب به نظر می رسد که تحقق چشم انداز و افق 20 ساله 
در دسترسی و برخورداری صد در صد جمعیت شهری و روستایی 
به آب شرب و بهداشتی با معیارها و استانداردهای کمی و کیفی و 
دسترسی و برخورداری کلیه شهرها و روستاهای مواجه با بحران 
زیست محیطی به سامانه های جمع آوری، تصفیه و دفع فاضلاب 
)حدود 60 درصد جمعیت شهری و 30 درصد جمعیت روستایی( 
به روال کنونی فعالیت شرکت آب و فاضلاب قم غیرممکن به نظر 
می رسد. علاوه بر آن رشد جمعیت شهری و افزایش تقاضا برای 

دستیابی به آب با کیفیت بهتر، رشد تقاضا و تشدید رقابت بین 
نیازمندی های آبی بخش های مختلف )کشاورزی، صنعت و شرب( 
و عدم تناسب توسعه و استقرار مراکز جمعیتی و صنعتی با پتانسیل 
منابع آب تجدیدشونده به همراه محدودیت منابع آب تجدیدشونده 
و  خشک سالی ها  از  ناشی  بحران  و  آب  سرانه  شاخص  کاهش  و 
نوسانات جوی و برداشت بیش ازحد از آب سفره های زیرزمینی و 
محدودیت منابع مالی جهت سرمایه گذاری از دیگر عواملی است که  

توسعه شبکه فاضلاب را دشوارتر کرده است.
و  معیارها  رعایت  باید  شرایط  این  در  معتقدند  کارشناسان 
استانداردهای ملی در ارائه خدمات آب و فاضلاب، توسعه تاسیسات 
تامین و توزیع آب شرب و بهداشتی و تاسیسات جمع آوری،دفع و 
تصفیه فاضلاب متناسب با رشد جمعیت در راستای توسعه شهرها 
و روستاها با رعایت معیارهای فنی، استفاده از فناوری های پیشرفته 
در بهبود و ارتقاء کیفیت منابع آب و توجه به آمایش سرزمین در 
توسعه پایدار با محوریت منابع آب و الزام به رعایت استاندارد کیفی 
در اجرای تاسیسات خدمات زیربنایی و تولید تجهیزات موردنیاز، 
برقراری نظام بازرسی فنی و کنترل کیفی در کلیه مراحل طراحی 
و اجرای تاسیسات و تولید تجهیزات باقدرت موردتوجه و پیگیری 

باشد.
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قالیباف:

معیشت و اشتغال هر دو اولویت
 مجلس هستند

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس به هر دو موضوع معیشت و اشتغال 
حساس است و هر میزان که معیشت مهم و دارای اولویت باشد، اشتغال نیز مهم 

و در اولویت ما قرار دارد.
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس هم روی اشتغال و هم معیشت 

مردم حساس است و باید مابقی منابع اشتغال زایی در ادامه سال تخصیص یابد.
محمد باقر قالیباف در جلسه علنی روز )سه شنبه 17 آبان ماه( مجلس شورای 
اسلامی و در جریان بررسی عملکرد تخصیص بودجه اشتغال زایی اظهار داشت: 
مجلس روی دو موضوع اشتغال و معیشت حساس است و به همان میزان که 

معیشت برای ما مهم است و اولویت دارد، اشتغال هم مهم است و اولویت دارد.
وی متذکر شد: هم در برنامه ششم توسعه و هم در بودجه 1400 و 1401 
مجلس منابع و پول لازم برای تحقق اشتغال زایی را پیش بینی کرده است. به هیچ 
وجه قصد ما این نیست که به دولت بگوییم از معیشت بزنید و منابع آن را صرف 

اشتغال کنید بلکه ما می گوئیم هر پولی را در جای خودش هزینه کنید.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: ما در سال 1400 از بند 28 تبصره 
14، 32 همت برای بحث مربوط به اشتغال در نظر گرفتیم. از سوی دیگر کل 
منابع تبصره 14 تحقق یافته است و منابع معیشت به صورت صد درصد تخصیص 
یافته اما چرا منابع را به اشتغال ندادید؟ قالیباف تصریح کرد: متأسفانه به جای 
تخصیص 32 هزار میلیارد تومان برای تحقق اشتغال زایی، 19 هزار میلیارد تومان 
اختصاص یافته و 13 هزار میلیارد تومان دیگر هنوز اختصاص داده نشده است. 
سازمان برنامه و بودجه مکلف است این 13 هزار میلیارد تومان را در ادامه سال به 

وزارت اقتصاد و سایر وزارتخانه های ذیربط برای اشتغال تخصیص دهد.
وی تأکید کرد: اگر قرار بر این است که قانون نوشته شود و درآمدها محقق شود 
اما در جای خودش هزینه نشود، پس بفرمائید مجلس و دولت می خواهند چه کار 
کنند؟ البته ما شرایط سخت دولت را می فهمیم اما بر اساس درآمدهایی که وارد 
خزانه شده است، قضاوت می کنیم. ما حواسمان به معیشت و اشتغال مردم است.
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: 19 همت در حساب های مسدودی قرار 
گرفت و بانک ها هم دو برابر برای آن می توانستند وام بگذارند، پس در حقیقت سال 
گذشته اگر 13 همت را برای اشتغال و تولید پرداخت می کردیم حدود 75 همت 
برای اشتغال و تولید اختصاص پیدا می کرد. دولت از هزینه های غیر معیشتی و 

جاری تا جایی که می تواند کنار بگذارد تا قانون را اجرا کند.
قالیباف ادامه داد: زمانی که مجلس قانونی را مصوب می کند، توقع می رود که 
آن قانون اجرا شود. ما سال گذشته منابع تبصره 18 را در اختیار وزارت اقتصاد 
قرار داده و آن را در صندوقی گذاشتیم که سازمان برنامه با آن مخالف بود. امسال 
این منابع در اختیار سازمان برنامه گذاشته شد که تا الان سازمان برنامه یک قران 
از آن را نداده است. پس با این وضعیت توقع داریم که سال آینده باز هم این منابع 
را به سازمان برنامه و بودجه دهیم؟ عملکرد نشان می دهد که باید این منابع در 
صندوق وزارت اقتصاد باشد. رئیس مجلس شورای اسلامی خطاب به میرکاظمی، 
بیان کرد: بنده با پیشنهاد شما در موضوع معیشت در بودجه 1401 مخالف بودم 
و حتی گفتم که سقف تعیین شده برای معیشت پاسخگو نیست، پیشنهاد 320 
همت را داشتم و شما اصرار بر 160 همت داشتید. البته تصمیمی در جلسه سران 
قوا برای فروش اموال مازاد و اتمام پروژه های نیمه تمام گرفته شده است که ظرف 
یک ماه آینده طرح یا لایحه دو فوریتی آن در مجلس بررسی می شود و این موضوع 
تعیین تکلیف خواهد شد. قالیباف همچنین خطاب به وزیر اقتصاد، گفت: آقای 
خاندوزی! شما یا خسته شدید یا رودربایستی دارید، انتظار می رود که شما مطالبه 
گرایانه پیگیری کنید همانطور که سال گذشته این اقدام را انجام می دادید. در 
شرایط سخت اقتصادی اشتغال و معیشت دو موضوع مهم است. ما علاوه بر بحث 
یارانه، 9 میلیارد دلار ارز با همان ارز یارانه ای 4200 تومانی در اختیار دولت قرار 

دادیم. البته که دولت سامانه ETS ارزی را هم راه اندازی نکرده است.

پیشنهاد کارشناسی به بانک مرکزی

نرخ دلار در بازار متشکل ارزی
 را کاهش دهید 

یک کارشناس اقتصادی برای کاهش نرخ دلار و مدیریت بازار ارز سه پیشنهاد 
مطرح کرد و گفت: بانک مرکزی در شرایط این روزهای بازار ارز باید نرخ ارز در بازار 
متشکل ارزی را کاهش و سهمیه ارزی را افزایش دهد؛ تا زمانی که نرخ ارز در بازار 

متشکل ارزی بالا است، نمی توان انتظار کاهش نرخ دلار در بازار آزاد را داشت. 
علمی  مدیریت  ارز  بازار  کرد:  اظهار  ارز  بازار  تحولات  درباره   ، بغزیان  آلبرت 
نمی شود و با آن همانند بازارهایی چون خودرو، سهام و ... برخورد نمی شود و این 
تصور وجود دارد که با عرضه و تقاضا می شود بازار ارز را مدیریت کرد. درحالیکه 
تغییرات نرخ ارز بر سایر قیمت ها اثر می گذارد و همانند بازار خودرو و مسکن نیست 

که تغییرات قیمتی در آن ها به سایر بازارها سیگنال ندهد.
وی با بیان اینکه بر روند تخصیص ارز برای واردات نظارت وجود ندارد، افزود: ارز 
4200 تومانی برای این حذف شد که رانت از بین برود اما همچنان بین نرخ ارز 
نیمایی و بازار آزاد اختلاف وجود دارد و حتی این اختلاف بیشتر هم شده است. 
آنچه از برنامه ها مشاهده می شود برنامه ای برای ثبات یا کاهش نرخ ارز وجود ندارد 
و این موضوع فعالان اقتصادی، صادرکنندگان و واردکنندگان را با بلاتکلیفی مواجه 
می کند. این کارشناس اقتصادی ادامه داد: باید پیش از اینکه سامانه برخط 
بازار متشکل ارزی برای خرید ارز فعال می شد، عرضه ارز افزایش می یافت، زیرا 
مشاهده شد بعد از آغاز فعالیت این سامانه، نه تنها نرخ ها کاهشی نشد بلکه با 
افزایش هم مواجه شد. بغزیان عمده دلایل روند افزایشی بازار ارز طی روزهای اخیر 
را عدم مدیریت و نظارت بر این بازار دانست و گفت: در این شرایط، بانک مرکزی 
باید نرخ ارز در بازار متشکل را کاهش و سهمیه ارزی را افزایش دهد و واردکننده ای 
که ارز با نرخ پایین تر می گیرد باید کالای خود را با همان نرخ بفروشد. به اعتقاد او، 
با افزایش عرضه ارز، نرخ ها در بازار ارز پایین نمی آید، زیرا تا زمانی که نرخ ارز در 
بازار متشکل ارزی بالا است، نمی توان انتظار کاهش نرخ دلار در بازار آزاد را داشت.

واریز سود سهام عدالت دو مرحله ای شد؛
 جزئیات زمان واریز و مبالغ سود سهام عدالت
مشاور رئیس سازمان بورس در امور سهام عدالت توضیحاتی را درمورد نحوه و 

زمان واریز سود سهام عدالت اعلام کرد.
پیمان حدادی در گفت وگویی، درمورد سود سهام عدالت سال 1400 توضیح 
داد: میزان سود سهام عدالت سال 1400 حدود دو برابر سال گذشته )سود 
سال 1399(  است. بر این اساس در مرحله اول حدود 500 هزار تومان برای هر 

مشمول تا اواخر پاییز واریز می شود.
وی درمورد زمان واریزی مابقی سود سهام عدالت نیز گفت: مابقی سود در اواخر 
سال جاری یا اوایل سال بعد واریز می شود، زیرا سود شرکت هایی که به تازگی 
مجمع برگزار کرده اند باید بر اساس جدول زمان بندی وصول شود و پس از آن 
پرداخت سود به مشمولان سهام عدالت صورت خواهد گرفت. به همین دلیل واریز 

سود سهام عدالت امسال دو مرحله ای شده است.
بر اساس این گزارش، سود سهام عدالت سال 1399 برای 49 میلیون و 188 
هزار مشمول سهام عدالت از 21 اسفند ماه سال گذشته آغاز شد و طبق آن سهام 
عدالتی های 452 هزار تومانی 489 هزار تومان، سهام عدالتی های 492 هزار 
تومانی 532 هزار تومان، سهام عدالتی های 532 هزار تومانی 575 هزار تومان و 
سهام عدالتی های یک میلیون تومانی یک میلیون و 81 هزار تومان سود دریافت 

کردند.
بنابراین با توجه به اینکه اعلام شده است سود سال 1400 دو برابر سود سهام 
سال 1399 خواهد بود، احتمالا سهام عدالتی های 452 هزار تومانی حدود 978 
تومان، سهام عدالتی های 492 هزار تومانی حدود یک میلیون و 64 هزار تومان، 
سهام عدالتی های 532 هزار تومانی حدود یک میلیون و 150 هزار تومان سهام 
عدالتی های یک میلیون تومانی حدود دو میلیون و 162 هزار تومان سود دریافت 

خواهند کرد.

کارشناس اقتصاد مسکن اظهار داشت: شواهد بازار و هزینه ساخت و ساز 
حاکی از آن است که افزایش قیمت مسکن به طور قطع متوقف نخواهد شد. 
هزینه تمام شده ساخت مسکن به شدت افزایش یافته  و شاهد افزایش قیمت 
قابل توجه مصالح ساختمانی، قیمت زمین و هزینه مجوزها هستیم و هزینه های 

مالیاتی هم به این رقم اضافه می شود. 
فردین یزدانی در گفت وگو با ایلنا با اشاره به ادامه افزایش قیمت مسکن اظهار 
داشت: شواهد بازار و هزینه ساخت و ساز حاکی از آن است که افزایش قیمت 
مسکن به طور قطع متوقف نخواهد شد. هزینه تمام شده ساخت مسکن به 
ساختمانی،  مصالح  توجه  قابل  قیمت  افزایش  شاهد  و  یافته   افزایش  شدت 

قیمت زمین و هزینه مجوزها هستیم و هزینه های مالیاتی هم به این رقم اضافه 
می شود.   وی درباره تقاضا در بازار مسکن و اثرگذاری تغییرات نرخ ارز در این 
بازار ادامه داد: در حال حاضر در این شرایط هم برای خرید و فروش مسکن، 
تقاضا تا حدی وجود دارد و البته تقاضا تحت تاثیر تغییرات قیمت دلار است. 
افزایش قیمت دلار هم در افزایش قیمت مسکن اثرگذار است و این اثرگذاری 
تغییرات بازار ارز بر روی بازار مسکن با فاصله کمی خود را نشان می دهد اما هنوز 
قیمت ارز رشد قابل توجهی نداشته که تاثیر آنچنانی و معناداری بر روی قیمت 
مسکن داشته باشد. این کارشناس اقتصاد مسکن تاکید کرد: موضوع مهم در 
بحث ارتباط بازار ارز با بازار مسکن این است که با توجه به چشم انداز بازار ارز و 

ادامه دار بودن روند افزایش قیمت ارز قاعدتا این انتظار تورمی از همین امروز اثر 
خود را بر بازار مسکن می گذارد.

یزدانی با اشاره به قیمت تمام شده واحدهای نهضت ملی مسکن در اطراف 
تهران و شهرهای جدید حومه پایتخت گفت: با حذف قیمت زمین، میانگین 
هزینه تمام شده برای ساخت هر مترمربع نهضت ملی مسکن 8 میلیون تومان 
باید باشد و با هزینه های امروز امکان ساخت مسکن کمتر از این قیمت  وجود 
ندارد البته اخبارهایی منتشر شده مبنی بر اینکه انبوه سازان قیمتی بین 10 تا 

14 میلیوتن تومان برای ساخت نهضت ملی مسکن درخواست داده  اند.
ساخت 4 میلیون مسکن در چهار سال شوخی بود 

وی با بیان اینکه ساخت 4 میلیون مسکن در چهار سال شوخی بود، ادامه 
داد: ساخت 4 میلیون مسکن در 4 سال آرزوی شیرین مقامات در دوره انتخابات 
بود و نگاهی به آمار پروانه های ساختمانی صادر شده نشان می دهد که این 
پروژه در چه وضعیتی قرار دارد و در خوشبینانه ترین حالت تا پایان عمر دولت، 

شاید بتوانند کمتر از یک میلیون واحد بسازند.
اظهار  پروژه  این  ساخت  هزینه های  به  اشاره  با  مسکن  اقتصاد  کارشناس 
داشت: با یک حساب سرانگشتی می توان دریافت که این پروژه به چه اعتبارات 
باید در  امروز، 4 میلیون واحد  با در نظر گرفتن نرخ دلار  نیاز دارد.  عظیمی 
مقیاس میانگین 100 متر در 10 میلیون تومان هزینه حداقلی تمام شده ضرب 
شود و علاوه بر آن هزینه های فراهم آوردن زیرساخت ها و احداث زیربناها باید 
به این اعتبارات اضافه شود. قاعدتا بدون تامین این منابع امکان اجرای پروژه 

وجود ندارد.    
یزدانی گفت: بخشی از آن چیزی افتتاح شده و می شود باقی مانده پروژه 
اقدام ملی مسکن دولت گذشته و حتی باقی مانده مسکن مهر  است به نام 
نهضت ملی به متقاضیان تحویل خواهد شد چراکه مدت زمان ساخت این 
واحدها در بهترین حالت کارآمد و مدیریت در صورت تامین منابع، دو سال بوده 

که امروز هم بیش از یک سال و 4 ماه از عمر دولت گذشته است.
این کارشناس اقتصاد مسکن تاکید کرد: موضوع مهم این است که در حالی 
اما اخیرا اعلام کردند که  که مخاطب این پروژه افراد کم درآمد تعریف شده 
کارمندان دولت هم برای خانه دوم امکان ثبت نام دارند یا اینکه به افراد زمین 
می دهیم برای ساخت خانه های ویلایی.  این در حالی است که اساسا دولت 
مسئولیتی برای تامین خانه دوم کارمندان و کارکنان خود ندارد. اما از آنجایی 
که نتوانسته اند دهک های کم درآمد را جذب کنند به سمت کارمندان و طبقه 
متوسط رفته اند چراکه گزارش های بانک مسکن نشان می  دهند از جمعیت ثبت 

نام کنندگان درصد قابل توجهی نتوانستند آورده اولیه را واریز کنند.

کارشناس اقتصاد مسکن: 

افزایش قیمت مسکن متوقف نخواهد شد 

استاد دانشگاه اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: مدیریت نرخ سود بانکی با همکاری مشترک بانک مرکزی و وزارت اقتصاد 
یکی از پیشنهادهای و پارامترهای مهم بسته حمایتی سازمان بورس است که نقش موثری در رشد بورس دارد و به کاهش هیجانات 

منفی در بازار سهام کمک کند. 
»محمدمهدی بحرالعلوم« در خصوص بسته حمایتی 10 بندی از بازار سرمایه، اظهار داشت: مدیریت نرخ سود بانکی با همکاری 
مشترک بانک مرکزی و وزارت اقتصاد یکی از پیشنهادهای و پارامترهای مهم بسته حمایتی سازمان بورس است که می تواند به کاهش 

ادامه دار هیجانات منفی در بازار سهام کمک کند؛ در این میان مدیریت بازدهی صندوق های با درآمد ثابت باید مورد توجه باشد.
وی اظهار داشت: نرخ بهره بانکی به طور مستقیم به عنوان عامل تنزیل و اثرگذار )بر نرخ بازده انتظاری سرمایه گذاران( بر ارزش 
دارایی ها و قیمت سهام اثرگذار است و از طرف دیگر اثر مستقیم دیگر بر روی صورت مالی به عنوان هزینه مالی و کاهنده سود شرکت ها 
در صورت سود و زیان دارد. بحرالعلوم بنیادی ترین و مهم ترین عامل موثر بر بازار سرمایه را در این بسته 10 بندی، مدیریت نرخ سود 
بانکی عنوان کرد و اظهار داشت: مدیریت نرخ سود و در کنار آن انتشار اوراق اختیار فروش تبعی به عنوان بیمه سهام، روی سهام 

صندوق های با درآمد ثابت می تواند اثر گذار باشد و این صندوق ها را از ریسک مصون بدارد.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح کرد: در حقیقت کاهش ارزش سهام این صندوق ها منجر به عدم تحقق سود انتظاری طیفی از 

سرمایه گذاران می شود که دنبال نرخ سود بدون ریسک هستند.
وی بیان کرد: نوسان و کاهش بازدهی صندوق های با درآمد ثابت ابطال واحدهای سرمایه گذاری و خروج پول از این صندوق ها 
و مجدد فشار بر بخش سهام این صندوق ها را در پی داشت؛ چراکه برای ابطال واحدها بخشی از این نقدینگی ممکن بود از طریق 

فروش سهام تامین شود.
این استاد دانشگاه اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی بیان کرد: مدیریت بازدهی صندوق های با درآمد ثابت و هموارسازی سود )از 
طریق اختیار فروش تبعی و مدیریت نرخ بهره بانکی(، دو عامل بنیادی است که می تواند در روزهای پیش رو بر فضای بازار سرمایه 

تاثیر مثبتی داشته باشد.بحرالعلوم تاکید کرد: امیدواریم شاهد از بین رفتن هیجانات منفی و بازگشت اعتماد به بازار سرمایه باشیم.

معاون وزیر جهاد کشاورزی از تامین و ذخیره حداکثری گندم در کشور خبر داد و گفت: ماده اولیه تولید نان یعنی گندم تا 
خرداد ماه سال آینده پاسخگوی مصرف کشور است.

»سید سعید راد« در هفتمین همایش صنعت آرد ایران، با اعلام این که کشاورزان، آسیابانان و نانوایان، سه ضلع تأمین نان 
مردم کشورمان را تشکیل می دهند که محصول فعالیت آنان گرمابخش سفره 85 میلیون ایرانی است، افزود: نان بیشترین 

نقش در سفره خانواده ها و تغذیه  مردم کشور دارد.
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران با بیان اینکه اطمینان خاطر از موجودی ذخایر کشور در سال های اخیر بی نظیر است، 
اظهار داشت: مساله مهم در این مقطع زمانی، موجودی ذخیره گندم کشور است که به حداکثر میزان ممکن تامین و ذخیره 

سازی شده است.
به گفته وی، سایر کالاهای اساسی نیز از ذخایر مطمئنی برخوردار است.

راد، رشد 2.5 برابری قیمت خرید تضمینی گندم در سال 1401 را اتفاقی مهم و مؤثر در زنجیره تأمین این محصول اعلام کرد 
و گفت: امسال بیش از 83 هزار میلیارد تومان به حساب گندمکارانی که محصول خود را به مراکز خرید این شرکت تحویل دادند 

واریز شد که یک هزار و 583 میلیارد تومان نیز از مجموع پرداختی به گندمکاران در پنج سال گذشته بیشتر است.
وی، تامین 83 هزار میلیارد تومان نقدینگی برای خرید گندم در سال جاری را کاری بزرگ قلمداد کرد و ادامه داد: خرید 
تضمینی گندم در سال جاری نسبت به سال گذشته نزدیک به 60 درصد رشد داشته و از کل مقدار خرید تضمینی گندم، 52 
درصد آن از پنج استان خریداری شده و امیدواریم با همت کشاورزان در سال آینده، با افزایش مقدار خرید تضمینی گندم میزان 

واردات این محصول تا جای ممکن کاهش یابد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر این که دستورالعمل تسویه حساب جبران هزینه آسیابانی کارخانجات آردسازی در سال 
1400 برای اجرا به استان های سراسر کشور ابلاغ شده است، خاطرنشان کرد: همه تلاشگرانی که در زنجیره گندم، آرد و نان 

و تامین سبد غذایی مردم ایران سهم دارند، خداوند را شاکر هستند.

یک کارشناس بازار سرمایه:

بسته حمایتی دولت عامل اعتمادآفرین به بازار سهام است
معاون وزیر جهاد کشاورزی:

گندم نان تا خردادماه سال آینده تامین است

ایمان گزارش می دهد؛

چرا قیمت ارز صعودی شد و راه کنترل آن چیست؟
در ماه های اخیر روند نرخ ارز با شیب اندک صعودی بوده 
است و مسئولان بانک مرکزی نیز اموری را به جهت تثبیت 
نرخ ارز انجام داده اند، با این وجود در روزهای اخیر شاهد 
افزایش بیش از 2 هزارتومانی نرخ ارز در بازار آزاد بوده ایم، این 
در حالی است که اتفاق عجیب و تأثیرگذاری به جهت صعود 

نرخ ارز مشاهده نشده است.
روند عرضه ارز، سیاست خارجه، دلار هرات، درگیری های 
جهانی، ارزش جهانی دلار و طلا و … باثبات نسبی همراه 
بوده است و با این تفاسیر چه عاملی موجب رشد نرخ ارز 

شده است؟
از سالیان دور همواره شاهد رشد یکباره نرخ ارز بوده ایم، 
افزایش قیمتی که به صورت ناگهانی و بدون علت خاصی رخ 

می داد و بار دیگر نیز شاهد این امر هستیم.
کارشناس اقتصادی راهکار برون رفت از افزایش ناگهانی 
نرخ ارز را شفافیت عنوان کرده بودند با این وجود سامانه ای 
به جهت خرید و فروش و رصد بازار ارز از سوی بانک مرکزی 

معرفی نشده بود.
سامانه ای  از  اخیر  روزهای  در  مرکزی  بانک  هرچند 
رونمایی کرد، بر این اساس، سامانه برخط بازار متشکل ارز 
ایران به منظور تسهیل فرایند خرید ارز اشخاص حقیقی و 
صرفه جویی در وقت متقاضیان توسط بانک مرکزی طراحی 

شد.
در حال حاضر فقط امکان درخواست ارز مسافرتی و سایر 
از طریق این سامانه فراهم شده و متقاضی خرید ارز پس از 
ورود به سامانه، اطلاعات هویتی و درخواست خرید ارز خود 

را ثبت می نماید.
در صورت احراز صلاحیت برای خرید ارز بر اساس مقررات 
بانک مرکزی، سامانه فهرستی از نزدیک ترین شرکت های 
صرافی را نمایش داده و پس از انتخاب یک صرافی توسط 
متقاضی، اطلاعات درخواست برای صرافی منتخب ارسال 
می شود. در صورت تأیید صرافی، پیامکی حاوی اطلاعات 
ارسال  متقاضی  برای  مراجعه  ساعت  و  تاریخ  و  صرافی 
می شود و متقاضی می تواند با همراه داشتن کارت ملی در 
زمان تعیین شده به صرافی مراجعه و ارز موردنیاز را خریداری 

نماید.
البته در آینده ای نزدیک با همکاری بانک مرکزی و سایر 
نهادهای مربوط، امکان درخواست ارز برای سایر مصارف 
مطابق مقررات بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران فراهم 

خواهد شد.
ورود وزارت اطلاعات و دستگیری متخلفان ارزی

به مانند گذشته هم زمان، با افزایش نرخ ارز، شبکه ای از 
این  شد،  دستگیری  اطلاعات  وزارت  توسط  سودجویان 
جو  ایجاد  و  ارز  تقاضای  کاذب  افزایش  راستای  در  شبکه 

ملتهب مشغول به فعالیت بوده است.
بر اساس بیانیه وزارت اطلاعات، 2300 نفر از افراد سودجو 
برخلاف مقررات و ضوابط اعلامی، اقدام به خریدوفروش 
غیرمجاز ارز در بازار غیررسمی و یا معاملات فردایی نموده 

و از این طریق موجب اخلال در نظام ارزی کشور شده اند.
با این تفاسیر در صورت ادامه روند عدم شفافیت معاملات 
ارزی و اجازه آزادانه جهت خریدوفروش بازار فارغ از سیستم 

رسمی، باید منتظر ادامه سودجویی در بازار ارزی بود.
بانک مرکزی در خصوص افزایش نرخ ارز

 شفاف سازی کند
عضو  و  اقتصادی  تحلیلگر  کارشناس،  بغزیان،  آلبرت 
مرکزی  بانک  مهر  با  گفت وگو  در  دانشگاه  هیئت علمی 
گفت:  و  دانست  ارز  نرخ  افزایش  پاسخگویی  مسئول  را 
محتویات خبری در خصوص مؤلفه های اقتصادی با افزایش 
نرخ ارز در روزهای اخیر همخوانی ندارد، به بیانی شاهد 
اتفاقاتی نظیر تغییر ویژه در روابط سیاست خارجی، کاهش 

عرضه، سخت تر شدن خرید دلار و … نبوده ایم.
خصوص  در  محتویاتی  اخبار،  در  حتی  داد:  ادامه  وی 
قوانین جدیدی ارزی نیز مشاهده نمی شود، با این تفاسیر 
افزایش نرخ ارز غیرقابل توجیه است و مسئولان بانک مرکزی 

باید در این پاسخگو باشند.
سامانه برخط بازار متشکل ارز نیازمند شفافیت

به گفته بغزیان، البته شاید افزایش نرخ ارز به راه اندازی 
سامانه برخط بازار متشکل ارزی مربوط شود. وی افزود: این 
احتمال وجود دارد که استدلال سودجویان مبنی بر رهگیری 
در بازار ارزی با سامانه فوق بوده باشد در نتیجه فعالیت های 
خود را در بازار غیررسمی افزایش داده اند، البته به دلیل اینکه 
بانک مرکزی در خصوص سامانه فوق به صورت جامع و کامل 
فعالین  از  برخی  شاید  است،  نداده  صورت  شفاف سازی 
اقتصادی تصور کنند که انجام معاملات فوق سبب افزایش 

مالیات شده و تهدیدی برای آنان محسوب می شود.
عضو هیئت علمی دانشگاه تأکید کرد: درصورتی که بانک 

مرکزی، علت واقعی افزایش نرخ ارز را تشریح نکند، این 
گمانه به وجود می آید این نهاد خود به دنبال افزایش نرخ 
ارز است. وی تصریح کرد: افزایش دو هزارتومانی نرخ ارز با 
خریدوفروش صدها میلیون دلار محقق می شود و این گونه 
نیست که با یک میلیون دلار، شاهد افزایش چند هزارتومانی 
نرخ ارز باشیم. بغزیان خاطرنشان کرد: افراد عادی جامعه 
تنها قادر به خرید 1000 تا دو هزار دلار ارز هستند، در نتیجه 
پشت پرده افزایش نرخ ارز، افراد و صاحبان قدرت و ثروت 
قرار دارند که تنها شفافیت می تواند این مشکل همیشگی 

کشور را حل نماید.
شفافیت در معاملات ارزی حکم فرما شود

تحلیل گر مسائل اقتصادی در انتها گفت: با شفاف شدن 
معاملات ارزی، فعالین اقتصادی بدون دردسر، قادر خواهند 
بود ارز موردنیاز خود را تأمین نمایند، درعین حال سودجویان 
به دلیل رصد دقیق قادر نخواهند بود، فعالیت های مخرب 

خود را پیش ببرند.

وزیر اقتصاد در صحن علنی مجلس:

رشد ۱۰۰ درصدی تخصیص اعتبارات اشتغال
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: دولت در اجرای مصوبه بند الف تبصره 18 قانون 
بودجه امسال درباره تولید و اشتغال در کشور بیش از 100 درصد رشد عملکرد نسبت به 
سال قبل داشته است و تاکنون 43 هزار طرح 31 هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغال 

دریافت کرده اند.
براساس این گزارش، در ادامه جلسه علنی روز سه شنبه- 17 آبان - مجلس شورای 
اسلامی و در جریان بررسی عملکرد دولت در اجرای بند الف تبصره 18 قانون بودجه 
1401، سیداحسان خاندوزی به ارایه گزارشی از عملکرد دولت و بویژه بانک ها در پرداخت 
تسهیلات حوزه اشتغال پرداخت و گفت: در سال های گذشته افراد کار آفرین از تسهیلات 
تبصره 18 قانون بودجه بهره مند نمی شدند. خاندوزی افزود:  با همکاری دولت ریل ناکارآمد 
تسهیلات تبصره 18 تغییر کرد.طبق گزارش رسمی دیوان محاسبات، میزان عملکرد این 
بند طی سالهای 96 تا سال 1399 فقط 8 درصد بوده است. وزیر اقتصاد و دارایی افزود: در 
مجلس و دولت به مردم وعده های پرداخت وام اشتغال زایی داده می شد ولی این تسهیلات 

به درستی اختصاص نمی یافت و تنها میزان 10 درصد تسهیلات اختصاص داده شده به 
کارآفرین اشتغال زای مولد می رسید. اما افرادی که در وزارتخانه های اقتصاد و دارایی، راه و 
مسکن، رفاه و تامین اجتماعی، صنعت و معدن و غیره به این تسهیلات دسترسی داشتند، 
از این بهره مند می شدند که سبب می شد در شاخص های رشد اشتغال کشور اتفاقی 
رخ ندهد. خاندوزی تاکید کرد: بر اساس گزارش وزارت اقتصاد، مجلس شورای اسلامی 
ریل را در اشتغال به خوبی تغییر داد و در این زمینه تقسیم کار ملی وجود دارد که دراین 
باره وزارت اقتصاد مسوول تدوین دستور عمل دستگاه ها است و سازمان برنامه و بودجه 
منابع را در اختیار قرار می دهد و تمام وزارتخانه های مرتبط با حوزه اشتغال به علاوه خود 
استان ها وارد طرح های اشتغال زایی می شوند و در مرحله آخر نیز نظارت در پرداخت 
تسهیلات به شاغلان و نیازمندان واقعی کارآفرین فقط پرداخت شود که این نظارت بر عهده 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است. وی ادامه داد: در سه ماه 1400 تا 6 ماه اول سال 
1401عملکرد تبصره 18 از 10 درصد سالهای قبل به 102 درصد افزایش پیدا کرده است 

یعنی بیش از 100 درصد عملکرد این تبصره همراه با نظارت وزارت کار و مداخله همزمان 
استان ها افزایش یافته است. وزیر اقتصاد، سیاست دولت و مجلس را جلوگیری از پول پاشی 
عنوان کردو گفت: بر همین اساس هدف این است که تسهیلات اشتغال به کارآفرینان 
که ایجاد شغل می کنند، پرداخت شود و سامانه نظارتی پرداخت تسهیلات توسط وزارت 
اقتصاد راه اندازی شده است تا به عنوان نمونه کاملا شفاف مشخص باشد که تسهیلات 
اشتغالزایی در شیلات، ماهیگیری، صنایع دستی و دیگرمجموعه های کارآفرینی در کدام 
استان و کدام شهر در چه مرحله ای قرار دارد. وی ادامه داد: در سال گذشته مجلس مصوب 
کرده بود که 32 هزار میلیارد تومان تسهیلات برای اجرای تبصره 18 تعلق گیرد که نزدیک 
به 18 هزار میلیارد تومان آن عملًا محقق شده است. غیر از بخشی که به کمک های فنی و 
اعتباری مربوط است، از 18 هزار میلیارد تومان ذکر شده، 46 هزار میلیارد تومان تسهیلات 
اشتغال در سال 1400 و نیمه 1401 تعلق گرفته است. بدین معنا که برای اولین بار دولت 

نه تنها فقط با منابع خود بلکه با اهرم کردن منابع بانکها به اشتغال تسهیلات داده است.



چهارشنبه-18 آبان ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 65615
ورزشی

روزبه چشمی:

 باید نتیجه جام جهانی قبلی  را ارتقا دهیم

بازیکن تیم ملی ایران گفت: همه سرباز تیم ملی هستیم و برای موفقیت این تیم 
تلاش می کنیم تا نسبت به جام جهانی قبلی نتایج بهتری بگیریم. 

روزبه چشمی در حاشیه تمرین امروز سه شنبه تیم ملی فوتبال، اظهار داشت:  
اردوی خوبی را در این مدت کمی که تا جام جهانی باقی مانده برگزار می کنیم. این 

اردو با نفرات داخل اردو شروع شده و لژیونرها هم بزودی اضافه می شوند.
کی روش  کرد:  عنوان  جهانی  جام  در  حضورش  تجربه  تکرار  خصوص  در  وی 
شانس مجددی به من داد و تلاش می کنم تا در بین نفرات اعزامی باشم. همه تلاش 
می کنیم و این شانس را داریم تا در مهمترین رویداد فوتبالی حضور داشته باشیم، 

چراکه کادر فنی همه نفرات را نگاه می کند و تمامی بازیکنان شانس دارند.
بازیکن تیم ملی در مورد پست بازی اش در این تیم خاطرنشان کرد: هر پستی 
سرمربی صلاح بداند انجام وظیفه می کنم. همه سرباز تیم ملی هستیم و برای 
موفقیت تیم تلاش می کنیم. چشمی در مورد شناختش از رقبای ایران تصریح کرد: 
کی روش هر روز برنامه فشرده ای برای آنالیز حریفان دارد. او آنالیز خوبی کرده و با 

شناخت مناسبی از رقیبان در این مسابقات حضور خواهیم یافت.
وی در مورد شانس صعود تیم ملی در جام جهانی تصریح کرد: از نظر اسمی 
خیلی بر این باورند که تیم های گروه ما نسبت به جام جهانی قبل آسان تر هستند اما 
اینگونه نیست و رقیبان ما قدرتمند هستند. انگلیس شانس قهرمانی دارد اما ما باید 
خوشبین باشیم و تلاش می کنیم نتیجه بهتری نسبت به جام جهانی قبل بگیریم. در 

گروه سختی قرار داریم اما باید نتیجه جام جهانی قبلی  را ارتقا دهیم.

مجتبی میرزاجانپور:

 سطح لیگ برتر والیبال هر سال بهتر می شود 
ملی پوش تیم لبنیات هراز آمل گفت: سطح لیگ هر سال بهتر می شود و بازیکنان 

ملی در تیم های مختلف پخش شده اند. 
براساس این گزارش ،هفت هفته از لیگ برتر والیبال مردان گذشته است و تیم 
لبنیات هراز آمل که بهروز عطایی سرمربی تیم ملی را روی نیمکت دارد، با پیروزی در 

تمام دیدارهای خود و کسب 20 امتیاز صدرنشین لیگ است.
 مجتبی میرزاجانپور، ملی پوش تیم آمل در مورد کیفیت مسابقات لیگ برتر در 
هفت هفته گذشته به ایسنا گفت: سطح لیگ هر سال بهتر می شود. بازیکنان ملی 
در تیم های مختلف پخش شده اند و شرایط تیم ها بازی به بازی بهتر می شود. ابتدای 
لیگ ناهماهنگی هایی در تیم ها دیده می شد اما الان نمی توان خود را از قبل برنده 
دانست. تیم ها خیلی بهتر شده اند و این برای تیم ملی ما خیلی خوب است. او در 
مورد عملکرد تیم لبنیات هراز آمل هم بیان کرد: تیم ما جوان است. البته چند بازیکن 
باتجربه هم داریم. درست است که پیروز می شویم اما ضعف هایی هم در تیم وجود دارد 
و هیچ تیمی در لیگ بدون ضعف نیست. خوشبختانه بازیکنان با تلاش خود چیزی 
که سرمربی می خواهد را در زمین به نحو احسن انجام می دهند. او در این مورد افزود: 
گاهی اشکالاتی هم پیش می آید اما طبیعی است و نمی توان همه امتیازات را گرفت. 
با این حال تیم ما رفته به رفته راحت تر و با سیستم بازی می کند و تاکتیک و تکنیک 
سرمربی در زمین به نحو احسن اجرا می شود. میرزاجانپور نقطه قوت تیم آمل را 
همدلی بازیکنان و کادر این تیم دانست و تاکید کرد: همدلی، همبستگی، رفاقت و 
انگیزه خوب بازیکنان برای پیروزی، نقطه قوت تیم ماست. طرز فکر بازیکنان ما باعث 
شده تا اینجای کار بازی ها را ببریم و در آینده هم همین مسیر را ادامه بدهیم. ملی پوش 
تیم آمل که به دلیل مصدومیت حضور در لیگ ملت ها و قهرمانی جهان را از دست 
داد،  در مورد وضعیت فعلی خود گفت: خوشبختانه درمان چند ماهه ای انجام دادم. 
برای حضور در لیگ جهانی زانویم درد گرفت و نتوانستم بروم اما برای قهرمانی جهان 
آقای عطایی شخصا شرایطم را پرسید. گفتم شرایط خوبی دارم اما اجازه بدهید که 
نیایم چون نگرانم دوباره درد زانویم برگردد. آقای عطایی هم قبول کرد که حضور نداشته 

باشم. الان هم گاهی دردهایی سراغم می آید اما با کمک پزشک بهتر می شوم.
  

کاپیتان تیم ملی تکواندو:

 از جایگاه تکواندوی ایران دفاع می کنیم
کاپیتان تیم ملی تکواندو در آستانه پنجمین حضور خود در رقابتهای جهانی 

تکواندو، گفت: در بهترین شرایط آماده حضور در این مسابقات هستیم. 
سجاد مردانی در گفتگو با ایسنا، درباره شرایط تیم ملی تکواندو در آستانه حضور 
در رقابتهای جهانی مکزیک، اظهار کرد: خدا را شکر تمرینات خیلی خوبی را پشت 
سر گذاشتیم و با آمادگی خیلی خوب در رقابتهای قهرمانی جهان به میدان می رویم. 
هدفمان این است که در این رقابتها بهترین عملکرد خودمان را به نمایش بگذاریم 
و از جایگاه تکواندوی ایران دفاع کنیم. دارنده مدال نقره جهان، درباره پیش بینی 
خود از نتایج تیم ایران در این مسابقات، گفت: حساسیت و اهمیت مسابقات جهانی 
به شکلی است که همه بازیکنان از سراسر جهان با حداکثر آمادگی خود به این 
مسابقات می آیند و همه به دنبال کسب مدال و بهترین نتیجه هستند. کسب مدال 
در مسابقات جهانی کار سختی است و باید با همه توان خود به میدان برویم تا بهترین 
نتیجه را کسب کنیم. وی افزود: ما نیز از نظر آمادگی در شرایط بسیار خوبی هستیم 
و ماه ها زحمت کشیدیم تا به بهترین نتیجه برسیم. با تمام پتانسیل خود کار کردیم 
و کادر فنی تیم ملی نیز یکدست و هماهنگ زحمات زیادی کشید تا تیم در شرایط 
خوبی عازم مسابقات شود. در مجموع با سیستم خوبی جلو رفتیم و امیدوارم در روز 
مبارزه همه نکات لازم را در مبارزه اجرا کنیم. وی با بیان اینکه تیم ملی از ابتدا با 
هدفی مشخص و بر اساس برنامه ریزی به سمت جلو حرکت کرد، گفت: با توجه به 
شرایطی که داشتیم از ابتدای شروع تمرینات، کادر فنی خیلی هدفمند تیم را آماده 
مسابقات کرد و تمرینات بسیار خوبی را پشت سر گذاشتیم. در این فرصت محدود 
سعی کردیم به خوبی از زمانی که داریم استفاده کنیم. هر چند برای تغییر شرایط 
تکواندو 3 یا 4 ماه فرصت زیادی نیست اما در همین مدت کم روند خوبی داشتیم 
و می رویم تا بهترین نمایش را در مسابقات جهانی ارائه دهیم. قطعا نسبت به سال 
های قبل متفاوت خواهیم بود. مردانی درباره اینکه با توجه به از دست دادن ناباورانه 
المپیک توکیو به دلیل تنها 4 امتیاز در رنکینگ، آیا هدفش کسب مدال المپیک 
پاریس است، خاطرنشان کرد: برنامه ام به شکلی است که قدم به قدم رو به جلو 
حرکت کنم و به اهدافی که دارم برسم. اینکه به هدفمان برسیم یا نه بستگی به تلاش 

ما و شرایط مبارزه دارد.

خبرنگار ترکیه ای خبر داد؛
مهاجم ایران در لیست میلان، چلسی و آرسنال

یک خبرنگار نقل و انتقالات فوتبال اروپا مدعی شد مهدی طارمی در لیست اولیه 
سه باشگاه بزرگ اروپایی است اما در اولویت قرار ندارد. 

به گزارش  مهر، مهدی طارمی سومین فصل حضورش در تیم پورتو را سپری 
می کند و باوجود اینکه 30 سال سن دارد، همچنان خبرهایی از احتمال انتقال او به 

لیگ های بزرگ تر در اروپا مطرح می شود.
تازه ترین خبرها درباره این مهاجم حاکی از این است که پورتو درخواست تمدید 
چهار ساله قرارداد را به مهاجم ایرانی خود داده است اما طارمی بحث در این مورد را به 
بعد از جام جهانی موکول کرده است. گفته می شود باشگاه آرسنال یکی از مشتریان 

طارمی در نقل و انتقالات زمستانی است.

سرپرست نائب رئیسی فدراسیون وزنه برداری گفت: از وقتی آمدیم با یک بدهی 
بیش از 8 میلیارد تومانی و حجمی از مطالبات دولتی و مردمی مواجه بودیم.

براساس این گزارش، هفتمین جلسه هیات اجرایی کمیته ملی المپیک، صبح 
روز  چهارشنبه 17 آبان ماه برگزار شد و در پایان این جلسه بهداد سلیمی سرپرست 
نایب رئیسی فدراسیون وزنه برداری، اظهار داشت: وقتی فدراسیون وزنه برداری 
را تحویل گرفتیم با بدهی و کلی کار عقب افتاده مواجه بودیم، در رده های پایه 
چند وقتی بود که اردوها برگزار نمی شد با این  حال اعزام به مسابقات را در برنامه 

قرار دادیم.
وی در ادامه افزود: طی این مدت تیم های ملی را ساماندهی کردیم و اردوهای 
بزرگسالان را تشکیل دادیم، برای تیم نوجوانان و جوانان هم که عازم مسابقات 
شدند از هفته آینده اردو خواهیم داشت، برای این تیم مربیان خوبی گذاشته ایم.
سلیمی به معضل فدراسیون وزنه برداری در مورد بدهی این فدراسیون اشاره 
کرد و گفت: از وقتی وارد فدراسیون شدیم با معضل بدهی مواجه بودیم، اما دنبال 
این هستیم که بدهی های این فدراسیون را کم کنیم و همزمان بتوانیم برنامه های 
خود را هم پیش ببریم. فدراسیون در دوره سرپرستی به سر می برد، باید کارهای 

انتخاباتی فدراسیون را انجام دهیم.
سرپرست نایب رئیسی فدراسیون وزنه برداری، خاطر نشان کرد: سال گذشته 
هیچ مجمعی برای فدراسیون برگزار نشد به همین دلیل در مجمع فوق العاده 
فدراسیون که هفته گذشته برگزار شد اساسنامه فدراسیون ها را تصویب کردیم، 
آیین نامه کمیسیون ها را هم بررسی و به تصویب رساندیم، قرار شد از چند روز 
آینده پروسه انتخابات کمیسیون ها را آغاز کنیم تا شرایط برای برگزاری انتخابات 

فدراسیون مهیا شود.
سلیمی در پاسخ به این سوال که مبلغ بدهی هایی که به آن اشاره داشتید چقدر 
است، گفت: بیش از سه میلیارد به اداره مالیات بدهی داشتیم که البته از طریق 
رایزنی های انجام شده با این اداره و همچنین وزارت اقتصاد و دارایی و کمیسیون 
اقتصاد مجلس برای بخشی از جرایم بخشودگی گرفتیم و مبلغ بدهی را به 800 

میلیون تومان کاهش دادیم.
وی در ادامه افزود: فدراسیون وزنه برداری مبلغ 4 میلیارد و 400 میلیون تومان 

هم به شرکت توسعه بدهی دارد، طی 6 سال گذشته فدراسیون بابت اجاره بها 
هیچ مبلغی به شرکت پرداخت نکرده بود و همین مسئله باعث این بدهی سنگین 
شده است. علاوه بر اینها فدراسیون حدود 2 میلیارد تومان هم بدهی جاری 

داشت.
سلیمی در ادامه خاطرنشان کرد: بنابراین از وقتی آمدیم با یک بدهی بیش از 

8 میلیارد تومانی و حجمی از مطالبات دولتی و مردمی مواجه بودیم، در کنار همه 
این معضلات باید برنامه های تیم ملی در بخش های مختلف و مسائل مرتبط با 
هیات ها را هم پیگیری می کردیم، به خصوص که از نظر سخت افزاری  شرایط 
بدی در هیات ها داریم. از حیث نیروی انسانی و ورزشکار هم در هیات ها شرایط 

بدی داریم.
وی در ادامه، گفت: متاسفانه شرایط به گونه ای است که روی هر نقطه ای در 
وزنه برداری دست می گذاریم آن نقطه به یک خرابه تبدیل شده است اما برای 
رسیدگی به همه این شرایط انگیزه و برنامه داریم، وزنه برداری عشق و علاقه ما 
است، من، سجاد انوشیروانی، کوروش باقری، حسین رضازاده، حسین توکلی و 

... دنبال این هستیم که مشکلات را برطرف کنیم.
سرپرست نایب رییسی فدراسیون با ابراز امیدواری از اینکه در مورد کمیسیون 
های فدراسیون زودتر تعیین تکلیف شود، خاطرنشان کرد: بعد از این مرحله باید 
با وزارت ورزش در مورد تعیین زمانی برای نام نویسی از کاندیداها مکاتبه شود تا 

اینگونه روند انتخابات جدی تر دنبال شود.
وی در پاسخ به این پرسش که »فکر می کنید تا پایان سال روند انتخابات 
فدراسیون تا کجا پیش برود؟خاطرنشان کرد: فکر می کنم با سرعت عملی 
که داریم تا پایان ماه جاری یا اوایل ماه آینده کمیسیون های فدراسیون تعیین 
تکلیف می شوند، بعد از آن کاملا آماده نام نویسی از کاندیداها و پیگیری انتخابات 
هستیم. سلیمی با یادآوری اینکه از طرف فدراسیون به عنوان کاندیدای ایران 
اعلام  تایید شده است، گفت: طبق  و  انتخابات معرفی  این  در  برای شرکت 
نتیجه تایید صلاحیت های فدراسیون جهانی، ورزشکار قطری هم به عنوان 
دیگر نماینده آسیا برای این انتخابات تایید شده است. ما برنامه هایی برای این 
انتخابات داریم، کمیته بین الملل و روابط عمومی خود را درگیر کرده ایم، کمیته 

ملی المپیک هم حمایت هایی را انجام می دهد.
وی با تاکید بر اینکه تمام ظرفیت خود را به کار گرفتیم تا در کمیسیون ورزشکاران 
صاحب کرسی شویم، گفت: سه عضو کمیسیون ورزشکاران فدراسیون جهانی 
وزنه برداری وارد هیات اجرایی این فدراسیون می شوند. بنابراین موفقیت در این 

انتخابات می تواند خیلی زیاد برای مان مهم باشد.

بهداد سلیمی: بیش از 8 میلیارد بدهی داریم

هرجا دست می گذاریم به خرابه تبدیل شده است 

کارشناس فوتبال گفت: به دو دلیل خوشحالی انگلیسی ها 
بعد از قرعه کشی جام جهانی در آستانه این مسابقات به 

اضطراب مبدل شده است. 
فوتبال  ملی  تیم  دیگر  روز   13 گزارش،  این  براساس 
به   ٢٠٢٢ جهانی  جام  بازی  نخستین  در  باید  کشورمان 
جلال  سراغ  به  فنی  ارزیابی  برای  برود.  انگلیس  مصاف 
چراغپور رفتیم که او تحلیل خود را در مورد وضعیت کنونی 

تیم ملی به شرح زیر بیان کرد.
* 2 موضوع واضح در تیم ملی دیده می شود

برای ارزیابی دقیق تر تیم ملی بهتر است بعد از بازی روز 

پنج شنبه با نیکاراگوئه صحبت کنیم اما در حال حاضر دو 
موضوع مشخص در تیم ملی به چشم می خورد که کمتر 
به آن توجه شده است. موضوع اول این است که تیم ملی 
ما از میانه زمین به سمت جلو و به سمت عمق و مرکز به دو 
بخش کاملًا متفاوت تقسیم می شود. در نیمه جلویی شرایط 
تیم ملی بسیار خوب است و همه خیلی به آن خوش بین 
هستیم. دلیلش هم مشخص است در آنجا بازیکنانی مثل 
مهدی طارمی، سردار آزمون، قلی زاده و جهانبخش حضور 
دارند و در این بخش نگرانی وجود ندارد اما موضوع اصلی در 
نیمه عمق و عقب تیم ملی است که وقتی به آن فکر می کنیم 
نگرانیم و راحت نیستیم. دلیلش هم مشخص است. در 7-6 
سال گذشته شاید 6 بازیکن در این منطقه بازی کرده اند. 
حسینی،  مجید  گنجی،  پورعلی  کنعانی زادگان،  حسین 
شجاع خلیل زاده و نعمتی که بازیکن جدیدی است البته 

پژمان منتظری بود که خداحافظی کرد. 
* در فوتبال هجومی دچار سکته شده ایم

اگر فکر کنیم که فوتبال هجومی جهان روز به روز مدرن تر 
می شود باید بگویم که از این نظر فوتبال ملی ما از لحاظ رشد 
دچار سکته شده است زیرا ما در بخش دفاعی نفرات ثابتی 
داشته  ایم حتی روزبه چشمی هم در این بخش بازی کرده 
است. بنابراین مسئله اصلی در مرکز و عمق تیم ملی است. 

جایی که ترکیب های دفاعی متفاوتی را در آن قرار داده ایم. 
ترکیب هایی مثل مجید حسینی، خلیل زاده، کنعانی زادگان 
و به صورت چرخشی در این منطقه حضور داشته اند. وقتی 
یک پله جلو تر می آییم در مرکز تیم ملی عزت الهی و نورالهی 
را داریم که آنها تلاش می کنند مرکز دفاعی ما نصف نشود 
و اصطلاحا قاچ نخورد. در این بخش ترکیب تیم ملی مهم 
امتحان  را در گذشته  و شجاعی  است. حتی حاج صفی 
کرده ایم. در بخش جلویی تیم ملی که هیچ نگرانی وجود 
ندارد و من و شما هم مربی تیم ملی باشیم، طارمی، آزمون، 
جهانبخش و قلی زاده را در ترکیب قرار می دهیم. مهم ترکیب 

و چینش در مرکز و عمق تیم ملی است.  
* پیشنهاد فنی به کی روش

من به کی روش یک پیشنهاد فنی می دهم اینکه حالا که 
آنتونیو کونته دفاع سه نفره و زنجیره ای را آورده و مطرح 
کرده است من هم به کی روش پیشنهاد می کنم به جای 
زنجیره ای  نفره  سه  دفاع  از  ملی  تیم  مرکز  در  دفاع  دو 
استفاده کند تا معلوم باشد که کدام دفاع ما با سانترفوروارد 
انگلیس به هوا می پرد و دو دفاع دیگر پشت او را جمع 
کنند. مقابل انگلیس شانس گلزنی داریم اما به شرطی 
که بیشتر از آنچه می زنیم گل نخوریم. دفاع های دیگر را 
می خواهد پیستون یا فول بک بگذارد یا هر چیز دیگری، 

تمام کوشش ما باید این است که دفاع مرکزی تیم ملی 
دوپاره نشود، تیم انگلیس تمام توانش را برای این مساله 
به کار خواهد گرفت. در حال حاضر بین دو دفاع ما ٢ متر 
اضافه باز است.گپ ٢ متری وجود دارد. بنابراین دفاع سه 
نفره و زنجیر ه ای می تواند در بازی با انگلیس برای تیم ملی 

ما کارگشا باشد.
* پلن B کی روش و درخشش طارمی 

آخر  بسیار خوبی کرده  که دیدار  کار  کارلوس کی روش 
می کند.  برگزار  بسته  درهای  پشت  را  تونس  با  تدارکاتی 
هرچند به نظرم کمی برای این کار دیر شده زیرا او هم ترکیب 
اصلی اش را در میدان گذاشته، هم پلن A  و هم پلن B  خود 
را در تیم ملی امتحان کرده است. انگلیسی ها هم به خوبی 
تیم ملی را آنالیز کرده اند با این حال اگر یادتان باشد بعد از 
قرعه کشی جام جهانی، انگلیسی ها از همگروهی با تیم ملی 
ابراز خوشحالی می کردند، این خوشحالی اکنون جایش را به 
اضطراب داده است که دلیل این حس اضطراب انگلیسی ها 
هم مشخص است. اول پلن B کی روش که در بازی دوستانه 
و دوم  پیروزی رسید  به  تیم ملی  و  بودیم  اروگوئه شاهد  با 
درخشش جهانی مهدی طارمی، اکنون که نزدیک به جام 
جهانی شده ایم انگلیسی ها از تیم ملی کشورمان به عنوان 

حریفی خطرناک یاد می کنند.

دلایلی که انگلیسی ها را مقابل تیم ملی ایران مضطرب می کند

 پیشنهاد فنی به »کی روش« با سبک »آنتونیو کونته«

آگهی فقدان سند مالکیت
حسین سقائی برابر درخواست شماره 42365-1401/07/06 اعلام داشته 
اند که سند مالکیت ششدانگ پلاک ثبتی 2984 از 2321 از 10251 اصلی 
واقع در بخش 1 ثبت قم که در صفحه 225 دفتر 783 ثبت 146886 به نام 
شرکت تعاونی تولیدی و توزیعی کارکنان آموزش و پرورش ناحیه یک قم ثبت و 
سند مالکیت 064807 الف 93 صادر وتسلیم شده است سپس برابر سند قطعی 
شماره 3681-1393/10/15 دفتر 105 قم به ایشان)حسین سقائی( منتقل 
شده است که به علت سهل انگاری مفقود گردیده است که درحال حاضر دراین 
اداره درشرف صدور المثنی بنام ایشان میباشد.لذا مراتب طبق تبصره 1 اصلاحی 
ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب در1نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را 
همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام 
و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای 
مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م 

الف 15844(
رونوشت:به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم

-------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای محرم چپش لو با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند 
مالکیت دفترچه ای 151/50 سهم مشاع از 2593/75 سهم ششدانگ پلاک 

1947/127 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم در صفحه 431 دفتر 374 ذیل ثبت 
69803 بشماره سریال 281776  به نام حسن یادگار پور صادره وتسلیم شده 
که محرم چپش لو از طرف نامبرده اعلام داشته اند سند مالکیت دراثر جابجایی 
مفقود گردیده، لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون 
ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ )م الف 15845(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

-------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای علی مسبح بوکالت از ورثه اسمعیل جانقربان لاریچه طی وکالت 168293-
1401/04/14 دفتر8 قم با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که 
سند مالکیت دفترچه ای یک سهم مشاع از9سهم مشاع از 21 سهم و 779 هزارم 
سهم ششدانگ پلاک 2252/111 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم درصفحه33 
دفتر 526 ذیل ثبت 89704بشماره سریال 506159 به نام اسمعیل جانقربان 
لاریچه صادره و تسلیم شده که نامبرده طی وکالت 1401/04/14-168293 
دفتر 8 قم اعلام داشته سند مالکیت بعلت نامعلوم مفقود گردیده.لذا مراتب به 
استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در1نوبت به تاریخ ذیل 

آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند 
مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است 
پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام 

خواهد شد.)م الف 15847(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی-رییس ثبت اسناد منطقه دو قم

-------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

علی اکبری با ارائه دو برگ استشهادیه شهود مصدق در دفترخانه 46 قم اعلام 
داشته که سند مالکیت مربوط به ششدانگ پلاک 2541/45/263 اصلی واقع در 
بخش دو ثبت قم در دفترالکترونیک 139420330002004150 به نام وی ثبت 
و سند صادره مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا 
مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به 
تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا 
انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 
10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار 
گیرد.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد./ )م الف 15848(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: طی شش ماه اخیر 
17 نفر از ورزشکاران قم به عناوین قهرمانی جهان دست یافتند و 
قم در رقابت های استعدادهای برتر المپیاد ورزشی کشور نیز جز 

10 استان اول است.
ابراهیم ثانی خانی ظهر سه شنبه در اجلاسیه شهدای ورزش 
و جوانان استان که در آستانه برگزاری کنگره ملی 6090 شهید 
قم در سالن همایش خانه جوان برگزار شد اظهار داشت: اقتدار 
و عظمت امروز ایران اسلامی مرهون خون شهدای گرانقدر و 
ایثارگری های خانواده های معظم شهدا است که باید قدردان آن 
باشیم. مدیرکل ورزش و جوانان استان قم بیان داشت: امروز دشمن نمی تواند عزتمندی ایران اسلامی را ببیند و این موضوع بزرگی 

است که آمریکا با همه قدرت در برابر ملت ایران ایستاده است و البته نمی تواند کاری از پیش ببرد.
ثانی خانی با اشاره به پیشرفت های کشور پس از پیروزی انقلاب اسلامی و سال های دفاع مقدس گفت: انقلاب اسلامی در این 
سال ها به دستاوردهای بزرگی دست یافته و قله های بزرگی را فتح کرده و این در حالی است که پیروزی ها در شرایطی که سخت ترین 

تحریم ها علیه کشور اعمال شده صورت گرفته است.
مدیر کل ورزش و جوانان استان قم ابراز داشت: جوانان و رزمندگان ما امروز همانند دوران دفاع مقدس در خلیج فارس با نیروهای 
متخاصم آمریکایی برخورد و به آنان گوشزد می کنند که در این منطقه نباید دنبال ماجرا جویی باشند و این نشان از قدرت ملت ایران 
است. وی بیان داشت: ایران اسلامی امروز در عرصه های مختلف ورزشی در دنیا حرف برای گفتن دارد و دشمنان از اینکه ایران در 

سکوهای قهرمانی جهان می ایستند برایشان قابل تحمل نیست و از این بابت نگران هستند و هراس دارند.
ثانی خانی همچنین افزود: در شش ماه اخیر بالغ بر 17 نفر از ورزشکاران استان قم به عناوین قهرمان جهان دست یافتند 
و رتبه کشوری قم در رقابت های استعدادهای برتر المپیاد ورزشی جز ده استان اول است و در کنار برخی از استان هایی که 

شهرستان های بسیاری دارند قرار داریم.

رئیس هیات کشتی استان قم گفت: تیم کشتی فرنگی 
دانشگاه آزاد اسلامی قم در حالی مشغول آماده سازی برای 
بیشتر  که  است  کشور  فرنگی  کشتی  برتر  لیگ  مسابقات 

بازیکنان این تیم نفرات بومی هستند. 
هادی علیایی در گفت و گویی اظهار داشت: در مذاکره ای 
که از سوی هیات کشتی استان قم با دانشگاه آزاد صورت 
گرفت این درخواست داده شد تا اکثریت نفرات کادر فنی و 
کشتی گیران تیم دانشگاه آزاد قم از نفرات بومی باشند، از این 
رو روح الله میکائیلی از مربیان سازنده قم به عنوان سرمربی 

تیم انتخاب شد.  
وی بیان کرد: امیر عبدی، مهدی جواهری، هادی علیزاده،  مهدی ابراهیمی، محمد امین جبالی فر ،  محمد جانقلی و صادق 
عبداللهی از فرنگی کاران بومی هستند که ترکیب اصلی تیم دانشگاه آزاد اسلامی قم را تشکیل می دهند و بیشتر آن ها سابقه 

حضور در مسابقات بین المللی کشتی را دارند.
وی با اشاره به این که مسابقات لیگ برتر 25 آبان ماه جاری آغاز می شود گفت: در رقابت های لیگ برتر، هفت تیم در 2 گروه 

تقسیم شده اند.
علیایی ابراز داشت: 2 تیم از استان خوزستان و یک تیم از استان اصفهان هم گروه دانشگاه آزاد اسلامی قم هستند.

وی در پاسخ به این سئوال که چرا علیرضا نجاتی ملی پوش قمی کشتی فرنگی در ترکیب تیم قم قرار ندارد گفت: سعی بر این 
است که نجاتی در صورت صعود تیم دانشگاه آزاد قم به مرحله نیمه نهایی به ترکیب تیم اضافه شود.

وی با اشاره به موفقیت اخیر 2 کشتی گیر قمی در رقابت های جام جهانی کشتی فرنگی گفت: این رقابت ها روزهای 14 و 15 
آبان ماه در شهر باکو پایتخت جمهوری آذربایجان برگزار شد و امیر عبدی و مهدی جواهری، 2 فرنگی کار قمی در ترکیب تیم ایران 

که عنوان قهرمانی را کسب کرد حضور داشتند.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم خبرداد:

دستیابی۱۷ ورزشکار قمی به مقام قهرمانی جهان
رئیس هیات کشتی استان قم:

بیشتر نفرات نماینده قم در لیگ برتر، بومی هستند
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ماجرای پهپادها و تقسیم هزینه مسکو با تهران؛

دیاکو حسینی: هدف کشاندن ایران به جنگ اوکراین است
مواضع اشتباه بستر اتهامات را فراهم کرد

با  گفتگو  در  خارجی  سیاست  مسائل  کارشناس  یک 
به  ایران  پهپادهای  صادرات  ماجرای  تحلیل  در  خبرآنلاین، 
روسیه با اشاره به اینکه مواضع اشتباه دولت بستر این اتهامات 
را فراهم کرد گفت: روس ها و آمریکایی ها بدشان نمی آید که 

ایران وارد جنگ اوکراین شود.
چند هفته پیش در دوم آبان ماه ولادیمیر زلنسکی رییس 
از نوع  اوکراین، مدعی شد که روسیه دو هزار پهپاد  جمهور 
بعد  روز  چند  است.  داده  سفارش  ایران  به   »136 »شاهد 
سخنگوی نیروی هوایی ارتش اوکراین مدعی شد که بیش از 
300 پهپاد»شاهد 136« ساخت ایران توسط ارتش اوکراین 
سرنگون شده است. در حالی که هم مقامات ایران و روسیه 
بارها ادعای خرید و فروش پهپاد های ایرانی را انکار کرده اند، 
وزیر امور خارجه ایران در روز شنبه 14 آبان اعلام کرد که ایران 
تعداد محدودی پهپاد به روسیه داده است اما این تسلیحات 
قبل از جنگ اوکراین در اختیار مسکو قرار گرفته بود. حالا رابرت 
مالی نماینده ویژه امریکا در امور ایران در واکنش به سخنان وزیر 
امور خارجه ایران گفته است: ایران تعداد محدودی پهپاد پیش 

از جنگ، نداد. آنها دهها فروند را همین تابستان منتقل کردند 
و نیروهای نظامی ایرانی اکنون با حضور در مناطق اشغالی 
اوکراین به روسیه کمک می کنند که از آنها علیه غیرنظامیان 

اوکراینی استفاده کنند.
در مورد این اتفاقات با دیاکو حسینی کارشناس سیاست 
خارجی گفت و گو کردیم که در ادامه مشروح آن را می خوانید:
چرا اینقدر موضوع پهپادها جنجال برانگیز شده است؟ 

آیا مواضع اعلامی ایران در خصوص اشتباه بوده؟
جنجال برانگیز شدن فروش پهپادهای ایرانی به روسیه از 
چند جهت جالب توجه بوده است. از طرفی به نظر می رسد که 
این پهپادها تاثیری را در میدان جنگ گذاشته است که غربی 
ها انتظار آن را نداشتند؛ آن هم درست در زمانی که تصور می 
شد ارتش اوکراین در حال پیشروی است. از طرف دیگر با به 
بن بست رسیدن مذاکرات ایران و آمریکا، فروش پهپادهای 
ایرانی دستمایه ای برای فشار به ایران شد نه فقط بخاطر فروش 
پهپادها، بلکه بخاطر نزدیکی ایران و روسیه که همیشه یکی از 
نگرانی عمده برای غرب بوده است و حالا فروش این پهپادها از 
نگاه امریکایی ها، خبر از نزدیکی بیشتر ایران و روسیه و خطرات 

احتمالی آن برای غرب می دهد.
اما در مورد موضعی که دولت گرفت؛ تا جایی که من اطلاع 
دارم دولت وجود یک معامله تسلیحاتی با روسیه را تکذیب 
نکرد بلکه آنچیزی که تکذیب شد فروش این پهپادها به نیت 
استفاده در جنگ اوکراین بود. اخیرا هم که سردار شکارچی 
سخنگوی نیرو های مسلح و امیرعبداللهیان وزیر امورخارجه 
با صراحت خیلی بیشتری اعلام کردند که ایران قصد ایستادن 
دوشادوش روسیه در جنگ اوکراین را ندارد و این پهپادها پیش 
از آغاز جنگ اوکراین به روسیه فروخته شده است. اگرچه رابرت 
مالی نماینده ویژه امریکا در امور ایران گفته است که بخشی از 
این پهپاد ها در تابستان یعنی وقتی جنگ اوکراین در جریان 
بوده به روسیه داده شده است اما از لحاظ فنی می تواند اینگونه 
باشد که ایران قبل از شروع جنگ پهپادهایش را فروخته و طبق 

تعهداتش باید آنها را تحویل می داد. من فکر می کنم تا امروز 
باید روشن شده باشد که ایران هیچ گونه قصدی مبنی بر اینکه 
در جنگ اوکراین از روسیه حمایت کند را ندارد. از روزی که 
جنگ شروع شد بخاطر موضع گیری های اشتباه از طرف 
دولت ایران، چنین تصور خطرآفرینی برای طرف غربی به وجود 
آمد، هر چند دولت بسیار سعی کرد که مواضع اشتباه گذشته را 
تصحیح کند اما آثار روانشناختی آن پا برجا ماند و همان مواضع 
بستری شد برای اینکه این نوع اتهامات نسبت به ایران جنجال 
برانگیز شود اما اکنون با موضع گیری صریح وزیر امور خارجه و 
سخنگوی نیروهای مسلح باید سوءظن به ایران مبنی بر طرف 

گیری در جنگ اوکراین برطرف شده باشد.
به نظر شما صرف اینکه ایران به روسیه پهپاد فروخته 
باشد می توان ایران را به طرف گیری در جنگ اوکراین 

محکوم کرد؟
خیر. اگر فروش تسلحیات ایران توسط یک قانون بین المللی 
یعنی قانونی که در شورای امنیت سازمان ملل متحد منع شده 
باشد؛ آنوقت می شود گفت که ایران خلاف قانون بین الملل 
عمل کرده است اما چنین قانونی وجود ندارد. آن مفادی هم که 
در قطع نامه 2231 ایران را از فروش موشک های بالستیک و 
تسلیحات هسته ای منع می کرد؛ قابل بحث است و نمی تواند 
یک مبنای قطعی برای رد چنین معاملات تسلیحاتی باشد کما 
اینکه مدت زمان آن قطع نامه هم تمام شده است.بنابراین هیچ 
قانون بین المللی ایران را از فروش تسلیحات نظامی منع نمی 
کند. ضمنا وقتی طرف ایرانی صراحتا اعلام کرده است که این 
پهپادها را قبل از شروع جنگ به روسیه فروخته؛ نشان می دهد 
که نیت سیاسی پشت فروش این سلاح نبوده است. هر چند 
که کشورها معاملات تسلیحاتی گسترده ای با یک دیگر دارند 
و صرف انجام دادن معاملات تسلیحاتی به هیچ وجه به معنای 
اعلام جنگ کردن علیه کشوری نیست این ها در مورد ایران 
هم صادق است و همانطور که عرض کردم این بزرگنمایی و 
جنجالی که بر سر فروش پهپادها راه افتاد به خاطر هراس غرب 

از نزدیک شدن ایران و روسیه در مسائل نظامی و ژئوپولتیک 
است. در عین اینکه استدلال و اتهام غربی ها علیه ایران درست 
نیست؛ دولت ایران باید خیلی هوشیار باشد که در دامی که 
برایش پهن کرده اند نیافتد و از روسیه در جنگ اوکراین حمایت 
نکند. برخی از جریان های فکری در آمریکا علاقه مند هستند 
که ایران با روسیه وارد میدان جنگ شود یا تظاهر کنند که این 
اتفاق افتاده است چرا که ایران در چنین وضعیت آسیب پذیر تر 
خواهد بود. برخی جریان های فکری در روسیه هم علاقه دارند 
که ایران را متحد خود در جنگ اوکراین نشان دهند چرا که می 
تواند انزوای سیاسی خود را برطرف و هم هزینه های جنگ را 

با ایران تقسیم کند.
اصلا کشوری مثل روسیه که در قدرت نظامی سرآمد 
است چه نیازی می تواند به پهپادهای ایرانی داشته باشد؟
این یک واقعیت است که  اولا  پرسش بسیار خوبی است. 
ایران به لحاظ پهپادی یکی از کشورهای پیشرو در جهان است. 
بخاطر ضعف نیروی هوایی، ایران سرمایه گذاری گسترده ای 
در صنعت موشکی و پهپادی انجام داده است. هر چند روسیه 
جزو پنج کشور قدرتمند نظامی در جهان است اما این الزاما 
به این معنا نیست که از نظر پهپادی بی نیاز است. نکته ی 
دوم این است که شاید روسیه ترجیح داده به جای حملات 
موشکی و بمباران های استراتژیک که هزینه های سنگینی را 
در پی خواهد داشت از حملات پهپادی که قابل انکارتر و مبهم 
تر هستند و دامنه  تخریبی محدودی هم دارند استفاده کند و 
بین کشورهایی که روسیه می توانست این پهپادها را از آن جا 
تهیه کند؛ ایران گزینه ی مناسبی بوده است. اما از یک دیدگاه 
دیگر، شاید روسیه واقعا علاقه مند است که ایران را درگیر جنگ 
اوکراین بکند تا هم بر انزوای سیاسی خود مرهم بگذارد و هم 
هزینه های کمر شکن جنگ را نصف کند. به همین خاطر 
دولت ایران باید خیلی هوشیار باشد که مواضعش بستری را 
برای غربی ها فراهم نکنند که به طرف گیری در جنگ متهم 

شود.

سید حسین موسویان:

ناآرامی ها به سقوط نظام جمهوری 
اسلامی منجر نمی شود

یک دیپلمات پیشین کشورمان با بیان اینکه بخش قابل توجهی از مردم ایران 
به ویژه جوانان از مشکلات اقتصادی و اجتماعی شکایت دارند گفت: اما این 
تحولات به این معنی نیست که نظام جمهوری اسلامی در آستانه سقوط قرار 

داشته باشد. 
به گزارش ایسنا،  سید حسین موسویان در مقاله ای در پایگاه خبری میدل ایست 
آی با اشاره به اظهارات جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا که گفته است "ما به زودی 
ایران را آزاد خواهیم کرد" گفت: این اظهار بایدن نقض صریح قوانین و مقررات بین 
المللی و منشور سازمان ملل در مورد تعهد کشورها به عدم مداخله در امور داخلی 
کشورهاست. رئیس جمهور ایران آقای رئیسی هم پاسخ دادند که ایران 43 سال 

پیش آزاد شد و مصمم است که مجددا گروگان آمریکا نشود.
موسویان هم چنین با بیان اینکه مذاکرات احیای برجام در برزخ است و همزمان 
فشارهای سیاسی آمریکا و اروپا علیه ایران به خاطر تحولات داخلی افزایش یافته 
است، گفت: اگر قدرت های غربی سعی کنند ایران را در گوشه )رینگ( قرار داده 
و با ارجاع پرونده هسته ای ایران به شورای امنیت سازمان ملل، تحریم های گذشته 
را علیه ایران احیا کنند؛ ممکن است که ایران نیز به طور متقابل از معاهده ان پی 
تی خارج شود یا اگر هرگونه حمله نظامی به ایران صورت گیرد؛ ایران نیز ممکن 

است به سمت بمب اتمی برود.  
وی درباره ناآرامی ها در ایران در پی فوت دختر 22 ساله کرد در ساختمان وزرا 
اظهار کرد: با وجود تحلیل هایی که در برخی از رسانه های غرب مطرح شده، 
تظاهرات و ناآرامی های اخیر در ایران به معنی یک انقلابی که موجب سقوط نظام 
جمهوری اسلامی باشد، نیست. این درست است که بخش قابل توجهی از مردم 
ایران به ویژه جوانان از طیف وسیعی از مشکلات اقتصادی و اجتماعی موجود 
شکایت دارند و ناراحت هستند، مشکلاتی که بعضا بر اثر خروج ترامپ از برجام و 
تشدید تحریم ها علیه ایران، بیشتر شد.اما به این معنی نیست که این وضع، نظام 
جمهوری اسلامی را در آستانه سقوط قرار داده باشد. از این رو غرب باید قبل از 
اتخاذ سیاست هایی در مورد ایران، یک تحلیل و درک درست از وقایع جاری ایران 

داشته باشد.
این دیپلمات پیشین کشورمان با بیان اینکه "ادامه روند موجود هیچ برنده ای 
نخواهد داشت" اظهار کرد: بهترین مسیر برای بهبود وضعیت جاری این است 
که برجام احیا شود. با احیاء برجام جامعه جهانی از حرکت نکردن ایران به سمت 
بمب هسته ای مطمئن می شود. تنش های ایران و غرب کمتر می شود و دستور کار 
جامعه جهانی برای عاری سازی خاورمیانه از سلاح هسته ای نیز تسهیل می شود.

موسویان افزود: برجام در بهبود اوضاع اقتصادی ایران و کاهش نارضایتی های 
اقتصادی مردم موثر خواهد بود، اما علاوه بر برجام، دولت ایران هم باید تصمیمات 

بزرگی برای بهبود شرایط اقتصادی و اجتماعی مردم اتخاذ کند.
وی درباره این که فعالیت و اعتراض ایرانیان خارج از کشور در نوع نگاه کشورهای 
پذیرنده این تعداد مهاجران ایرانی نسبت به تحولات داخلی ایران موثر بوده است 
از کشور هستند که حدود %7  ایرانی خارج  میلیون  اظهار کرد: حدود شش 
جمعیت ایران است. عموم آنها دارای فامیل و خویشاوند و دارایی در ایران هستند. 
بسیاری از ایرانی ها برای رفت و آمد به ایران دچار ترس و نگرانی هستند لذا این 
عاملی مهم در تظاهرات اخیر آنهاست که خواهان تغییر شده اند. در سال 2018، 
بیش از 70 نماینده مجلس ایران پیشنهاد لایحه ای برای عفو عمومی ایرانی های 
خارج از کشور را دادند. زمانی که من مسئول کمیته سیاست خارجی دبیرخانه 
شورای امنیت ملی ایران بودم )1384-1377(، پیشنهاد فرمان عفو عمومی برای 
ایرانیان خارج از کشور را دادم چون معتقد بودم همبستگی ملی ایرانی ها را این 
کار تقویت می کند. این پیشنهاد من در آن مقطع به جایی نرسید اما شرایط فعلی 

ایجاب می کند که دولت ایران این پیشنهاد را بررسی کند.
ایران در جنگ روسیه و اوکراین بی طرف بماند 

این دیپلمات پیشین کشورمان هم چنین درباره موضوع پهپادهای استفاده شده 
از سوی روسیه در جنگ با اوکراین که موجب اعمال فشار آمریکا و اروپا بر ایران 
شده است، تاکید کرد: ضرورت دارد بی طرفی ایران در جنگ روسیه و اوکراین 

حفظ شود.
موسویان درباره مذاکرات ایران و عربستان گفت: بهبود روابط ایران و عربستان 
تاثیر مهمی بر صلح و ثبات و امنیت خلیج فارس و خاورمیانه خواهد داشت. پنج 
دور مذاکره ایران و عربستان در بغداد  پیشرفت های خوبی داشته است. دور ششم 
این مذاکرات می تواند در سطح وزیران خارجه برگزار و روابط دیپلماتیک دو کشور 
عادی شود. همکاری ایران و عربستان نه تنها ایجاد یک سیستم همکاری و امنیت 
جمعی در خلیج فارس را تسهیل می کند بلکه در حل بحران های یمن، سوریه، 

عراق و لبنان موثر خواهد بود.

معاون حقوقی رئیس جمهور: 

اقدامی که منجر به آشوب و کشته شدن 
مردم شود، اعتراض نیست

معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: هر حرکت و اقدامی که منجر به آشوب و 
بلوا و کشته شدن مردم در کشور شود، اعتراض نیست و مجموعه حقوقی کشور 
نمی تواند نسبت به آن بی توجه باشد و باید علاوه بر اقدامات مورد نیاز حقوقی، 

وظیفه خود را برای تبیین مسأله و روشن شدن آن به انجام برساند. 
محمد دهقان روز سه شنبه در سومین جلسه شورای هماهنگی امور حقوقی 
به عنوان  اخیر در کشور گفت که  وقایع  به  اجرایی کشور در گریزی  دستگاه 
مجموعه حقوقی دولت، ذکر این نکته ضروری است که ما از منظر حقوقی چه 
وظایفی برعهده داریم؛ اعتراض در کشور ما امری طبیعی و پذیرفته شده است و در 

عین حال برخی نارسایی های موجود در کشور نیز قابل انکار نیست.
معاون حقوقی رئیس جمهور ادامه داد: وقایع اخیر در کشور فراتر از اعتراض 
بوده و به اذعان یکی از مسئولان رژیم پهلوی، دشمن با بکارگیری همه توان و 
ظرفیت خود بویژه رسانه ورای براندازی به دنبال تجزیه ایران است که مجموعه 
حقوقی کشور نمی تواند نسبت به آن بی توجه باشد و باید علاوه بر اقدامات مورد 

نیاز حقوقی وظیفه خود را برای تبیین مسأله و روشن شدن آن به انجام برساند.
به گفته دهقان، برنامه های دشمن از اول انقلاب تاکنون همواره در این مسیر 
بوده که ابتدا یک درگیری درونی سیاسی بین مردم ایجاد کند که با ناکام مانده این 
سناریو، ترور را آغاز کرده است، همانند اوایل انقلاب که با همین شیوه 17 هزار نفر 
از مردم و مسئولان کشوررا به شهادت رساندند و عاملان همان جنایات میدان داران 
وقایع اخیر کشور نیز هستند. معاون حقوقی رئیس جمهور این را هم گفت که 
آمریکایی ها با بیش از 40 سال اقدامات علیه جمهوری اسلامی ایران، گروهک 
تروریستی منافقین را به دندان گرفته تا در چنین مواقعی آنها را علیه ملت بکار گیرند 
در حالی که امروز بیش از سه هزار نفر از اعضای این گروهک تروریستی در حوزه 
سایبری فعال هستند و با تولید محتوا علیه نظام و کشور تلاش دارند از درون جامعه 
یارگیری کنندکه متأسفانه عده ای اندک نیز در داخل کشور نادانسته از آنها حمایت 
می کنند. دهقان تاکید کرد: در وقایع اخیر نیز وقتی کاری از پیش نبردند برای 
روشن نگه داشتن آتش اغتشاشات کار را به داعش سپردند و جنایت شاهچراغ اتفاق 
افتاد. اما زمینه همواره برای تجمعات اعتراضی فراهم بوده و ما نه در شعار که در باور 
و عمل مدافع حقوق و خواست مردم هستیم و به طور یقین هر حرکت و اقدامی که 

منجر به آشوب و بلوا در کشور و کشته شدن مردم شود، اعتراض نیست.

رئیس اندیشکده مطالعات انقلاب اسلامی طلوع مهر گفت :انقلاب اسلامی با خود 
آزادی را آورد و مرز آن را از بی بند و باری و هرج و مرج و فساد جدا کرد. اگر آن آزادی را 

از انقلاب بگیرند اصل هویت انقلاب اسلامی زیر سؤال رفته است. 
حجت الاسلام والمسلمین محسن مهاجرنیا در پنجمین جلسه از نهمین دوره 
کرسی های آزاداندیشی که با عنوان »گفتمان انقلاب اسلامی« به همت مجمع 
هماهنگی پیروان امام و رهبری استان قم و اندیشکده مطالعات انقلاب اسلامی طلوع 
مهر در دانشگاه طلوع مهر قم به صورت حضوری و مجازی برگزار شد، گفت: گفتمان 
انقلاب اسلامی یک نقطه کانونی و مفهوم مرکزی دارد که پیرامون آن، مفاهیم سیّال 
و شناوری قرار دارد که تبیین کننده ابعاد حقیقت گفتمان هستند. آن مفاهیم در تار و 
پود حقیقت دین و واقعیت زندگی حضور دارند. اسلام از طریق این »دال های شناور« 

در عمل محقق می شود.
وی افزود: یکی از پیام ها و مفاهیم کلیدی گفتمان انقلاب اسلامی، مقوله »آزادی« 
است. آزادی آن قدر جذّابیّت دارد که حتی در نظام استبدادی شاهنشاهی هم مدعی 
آن بودند، اما در آنجا یک »دال تُهی« از معنا بود و معنایی نداشت. محمدرضاشاه 
می گفت جامعه ما آزاد و به دروازه تمدن رسیده است؛ اما او متوجه نبود که اصلًا 
شاهنشاهی با آزادی همخوانی ندارد، زیرا مفهوم شاهنشاهی و استبداد و دیکتاتوری 

مطلق، نفی»آزادی شهروندان« است.
استاد فلسفه سیاسی حوزه و دانشگاه با اشاره به اینکه معنای آزادیِ آن زمان به 
معنای افسار گسیختگی، هرج و مرج، هرزگی و لا ابالی گری بود، گفت: این نوع 
آزادی سوغات غربی ها بود و از زمان مشروطیت تا انقلاب اسلامی آزادی درذهنیت 
عموم موافقان و مخالفان به همین معنا بوده است. امروز هم بخشی از کسانی که 
دَم از آزادی می زنند، می خواهند بی حجاب باشند، مرزهای حجب و حیا را نادیده 
بگیرند، موانع شراب و تقیّدات مذهبی و موانعی مثل امر به معروف و نهی از منکر و 
هدایت و ارشاد در کار نباشد. مخالفان آزادی هم به همین دلایل با آن ها مخالف اند. 
در صورتی که آزادی در نگاه انقلاب اسلامی به معنای رهایی از دین و فطرت نیست، 

بلکه »آزادی« در بازگشت به فطرت و انسانیت است. 
نویسنده کتاب نظریه فرایندی انقلاب اسلامی در ادامه افزود: مبنای آزادی در 
دنیای مغرب زمین، مبتنی بر سود بیش تر، منفعت و لذت بیشتر است. انسان ها برای 
رسیدن به لذت و منفعت، آزادی کامل دارند و نباید هیچ مانعی برای آنها باشد. هیچ 
ارزش اخلاقی نباید برای رسیدن به آن ها محدودیت ایجاد کند. آنها برای این نوع 
آزادی فقط یک قید به آن زدند و گفتند که ما چون در جامعه زندگی می کنیم مرز آزادی 
تا آن جایی است که به آزادی دیگران ضرر نرساند. بعد دیدند که با این قید نمی شود 
از هرج ومرج جلوگیری کرد یک قید دیگری هم بر آن افزودند و گفتند که آزادی در 
چارچوب قانون باشد. در جامعه قبل از انقلاب اسلامی بخشی از جامعه ما درگیر این 
آزادی شده بودند و آن را با همین مفهوم و بلکه به شکل افراطی تری عمل می کردند.

»آزادی بدون عدالت« و »عدالت بدون آزادی« هرج و مرج است
از  یکی  گفت:  آزادی  از  تلقّی  آن  نقد  در  مهاجرنیا  والمسلمین  الاسلام  حجت 
ایرادهایی که آن آزادی داشت »تناقض آمیز بودن« آن است، آزادی در یک نظام نابرابر، 
در یک رقابت تبعیض آمیز و در یک نظام استبدادی اصلًا چگونه قابل تحقق است؟ در 
نظام هایی که تبلیغات سرمایه داری، وعده و وعیدهای احزاب سیاسی، عقل و هوش 
مردم را سحر می کنند، آزادی انتخاب چه معنایی دارد؟ شهروندان آمریکا اگر بخواهند 
زیر چتر دو حزب دموکرات و جمهوری خواه نباشند، چه انتخاب دیگری جز سکوت و 
انفعال می توانند داشته باشند؟ اصلًا امکان کار دیگری وجود ندارد چون سهام قدرت 
بین دو حزب و دو جناح تعریف شده است. تبلیغات مردم را اسیر کرده است، فلسفه 

سیاسی غرب مبتنی بر اسارت و بردگی واقعی و ترویج شعار آزادی ظاهری است.
استاد حوزه و دانشگاه افزود: در فرانسه کسی که دوست دارد دیندار باشد، اجازه 
تبلیغ دین خود را ندارد اما اگر همجنس باز باشد از هر نوع تبلیغی آزاد است. اگر 
یک خانم مسلمان، مسیحی و یهودی بخواهد طبق عقایدش محجبه باشد مگر آن جا 
آزادی دارد که این کار را بکند؟ شما آزاد هستید فساد کنید ولی آزاد نیستید که نشانه 
های دینداری را ظاهر کنید. علامت مذهب و تبلیغ مذهب ممنوع است، اما علامت و 

پرچم همجنس بازی آزاد است. این نمونه جامعه ای است که ادعای آزادی در آن دارند 
و می گویند که ما طرفدار آزادی هستیم.

رئیس اندیشکده مطالعات انقلاب اسلامی طلوع مهر افزود: انقلاب اسلامی هم 
مدعی آزادی است، اما آزادی را در چارچوب دین و جهان بینی توحیدی و در چارچوب 
یک نظام فکری به اسم »اسلام ناب« مطرح می کند. این نوع آزادی پیام جدیدی 
است و مقابل همه آزادی هایی است که تا آن روز در دنیا تعریف شده بود. آزادی از هر 
آنچه انسان را در بند و اسیر کند، بزرگ ترین ره آورد اسلام است. بعد از انقلاب، کج 
فهمی ها و سوء برداشت های زیادی از »آزادی« شد. جریان های سیاسی »آزادی« و 
»عدالت« را مقابل هم قرار دادند و به جای نقد دیدگاه های یکدیگر به نقد »آزادی« 
و»عدالت« پرداختند. اصول گرایان آزادی را نقد کردند و اصلاح طلبان ازعدالت انتقاد 
نمودند. در حالی که آزادی و عدالت در کنار هم معنا می یابند. »آزادی بدون عدالت« و 

»عدالت بدون آزادی« هرج و مرج در انسانیت، دین و انقلاب اسلامی است.
آزادی به معنای بی بندوباری و لاابالی گری نیست

وی اضافه کرد: مقام معظم رهبری در بیانیه گام دوم بیان کردند آزادی عطیّه الهی و 
از ارزشهای والای اسلامی  است. آزادی اجتماعی به  معنای حقّ تصمیم گیری و عمل 
کردن و اندیشیدن برای همه ی افراد جامعه است، این آزادی جزء ذات اسلام است. 
جزء فطرت انسانی است و اصلًا اگر آزادی از اسلام حذف شود اسلام و انسانیت 
حذف شده است. اسلام ناب بدون آزادی اصلًا قابل تحقق نیست و آزادی هم بدون 
اسلام قابل تحقق نیست. این دو با هم گره خورده اند. ولی متأسفانه در سال های 
گذشته یک ادبیاتی شکل گرفته بود که اگر یک آدم انقلابی و متدیّن بحث از آزادی 
می کرد زود متهم می شد که گویا قدری مشکل و انحراف فکری دارد و ما کوتاهی 

کردیم و نتوانستیم مرزهای آزادی دینی را از آزادی غیر دینی تعریف کنیم.
استاد حوزه و دانشگاه افزود: آزادی از منظر اسلام آن است که پیامبر اسلام)ص( 
در همان روز اول در میان بت پرستان قریش و در میان جاهلیت عرب،گفت:»لا اله 
الا الله« از همه الهه ها و معبودهای سیاسی، بت ها، خرافات، موهومات، سنت های 
جاهلی، استبداد قریشی و جهل ابوجهلی آزاد هستید، در صورتی که به حقیقت 
انسانیت و فطرت در ذیل نظم الهی قرار گیرید. در آیه 157سوره اعراف همین هدف 
تِی کانَتْ عَلَیهِمْ« یعنی رسالت و  غْلَالَ الَّ

َ
بیان شده است » وَیضَعُ عَنْهُمْ إِصْرَهُمْ وَالْ

وْلَئِک هُمْ 
ُ
مأموریت حضرت، رهایی بخشی است و کسانی که به او ایمان می آورند»أ

الْمُفْلِحُونَ« آنها رستگار و نجات یافتگانی هستند که از همه موانع و غلّ و زنجیرها 
عبور کرده اند و به آزادی کامل رسیده اند. همان معنایی است که امام حسین)ع( در 
گودال قتلگاه خطاب به لشکر حمله کننده به خیمه ها فرمود: »ان لم یکن لکم دین 
و کونوا احرارا فی دنیاکم« آزاده باشید و لو به دین پایبند هم نیستید، مرد باشید حرّیت 

و آزادگی داشته باشید.
حجت الاسلام والمسلمین مهاجرنیا افزود: انقلاب اسلامی با خود آزادی را آورد و 
مرز آن را از بی بند و باری و هرج و مرج و فساد جدا کرد. اگر آن آزادی را از انقلاب 
بگیرند اصل هویت انقلاب اسلامی زیر سؤال رفته است. همان طوری که امام راحل 
و مقام معظم رهبری فرمودند که آزادی بدون اسلام و اسلام بدون آزادی معنا ندارد، 
انقلاب اسلامی هم همین طور است که اگر شما آزادی را از انقلاب بگیرید یعنی 
انقلاب نفی می شود. همان طوری که انقلاب را هم اگر از آزادی بگیرید آزادی به »دال 

تهی« تبدیل می شود .
وی در پایان گفت: امروز لازم است همه در حوزه های فکری و عقلانیت، انقلاب را 
مطالعه کنند و »گفتمان انقلاب اسلامی« را بازخوانی کنند و حوزه ها و دانشگاه ها 
باید حقایق انقلاب و اسلام ناب را برای مردم تبیین کنند. اساتید متعهد باید به میدان 
بیایند و عقلانیت آزادی را با منطق و تعقل و تفکر بیان کنند و اگر وارد این عرصه 
نشوند، جمعی همۀ آزادی را در اختلاط دختر و پسر درسلف غذاخوری و انکشاف 
حجاب و ازدواج سفید معنا می کنند و برای رسیدن به آن، برای حقوق و آزادی دیگران 

هیچ مرزی نمی شناسند.

رئیس اندیشکده مطالعات انقلاب اسلامی طلوع مهر:

نتوانستیم مرزهای آزادی دینی را از آزادی غیر دینی تعریف کنیم 

حجت الاسلام و المسلمین جوادی آملی:

نباید از اصول قانون اساسی و رهنمودهای امام راحل دور شویم
استاد حوزه گفت: گاهی در مقام اثبات نظام جمهوری اسلامی و اصول قانون 
اساسی و اصل ولایت فقیه و شخص مقام معظم رهبری و اصول و ارزش های انقلاب 
هستیم که ما در این مباحث پیش از دیگران و بیش از دیگران راجع به این مسائل 
صحبت کرده و تحلیل داده ایم و این نظام را بر اساس اصول حاکم بر آن و اصل مسلم 
ولایت فقیه، استوار دانسته ایم و در این موارد کسی نباید شک و تردیدی به خود راه 

دهد. 
حجت الاسلام والمسلمین مرتضی جوادی آملی، صبح روز سه شنبه در پایان جلسه 
درس  خود اظهار داشت: حوزه نگرش های منصحانه و آسیب شناسانه برای رفع 
مشکلات جامعه داشته و آنها را ارائه می نماید و این وظیفه تمامی حوزویان است و اگر 
این نگرش خیرخواهانه در حوزه وجود نداشته باشد و احیانا در جهت رفع مشکلات 

جامعه ارائه طریق ننماید، حوزه زنده و پویا نخواهد بود.
وی بیان داشت: گاهی در مقام اثبات نظام جمهوری اسلامی و اصول قانون اساسی 
و اصل ولایت فقیه و شخص مقام معظم رهبری و اصول و ارزش های انقلاب هستیم 
که ما در این مباحث پیش از دیگران و بیش از دیگران راجع به این مسائل صحبت کرده 

و تحلیل داده ایم و این نظام را بر اساس اصول حاکم بر آن و اصل مسلم ولایت فقیه، 
استوار دانسته ایم و در این موارد کسی نباید شک و تردیدی به خود راه دهد.

حجت الاسلام والمسلمین جوادی آملی ادامه داد: ولی گاهی نگرش ما که اقتضای 
بعضی از مصاحبه ها و گفت وگوهاست، نگرش آسیب شناسانه است و باید این گفت 
وگوها را در همین ساحت دید که از جایگاه نصح و خیرخواهی و نگرش حوزوی و 
اندیشه دینی ارائه می شود و با چنین رویکردی دنبال و تحلیل کرد؛ انتظار این است که 
حرف هر کسی را واقعا خوب بفهمند، خوب بدانند و از هر گونه تفسیر به رأی و قضاوت 
بر اساس برداشت های غلط شخصی پرهیز نموده و مطلب و حرفی گفته نشود که در 

اصل »ما لا یرضی صاحبه« است.
وی بیان داشت: در نگرش های آسیب شناسانه که بسیاری از بزرگان و شخصیت ها 
نیز بازگو می کنند، در عین حالی که بر اصل نظام و قانون اساسی کشور توجه دارند، 
معتقدند باید دو کار برای برون رفت از مشکلات انجام شود: یکی اینکه منشأ آسیب ها 

شناسایی و دیگری اینکه راهکار لازم ارائه شود.
وی با بیان اینکه نباید از اصول قانون اساسی و رهنمودهای امام راحل دور شویم، 

اظهار داشت: از جمله آن اصولی که امام راحل بر آن تاکید داشتند مساله »وحدت« 
بود؛ وحدت بین همه افراد و اقوام، خصوصا شخصیت های ممتاز حوزوی و دانشگاهی 
و صاحبان فکر و اندیشه و مشارکت آنها؛ چراکه اگر بزرگان و شخصیت ها حضور نداشته 

باشند، نمی توانند در زمان بروز مشکلات و آسیب ها نقش آفرینی کنند!
این استاد حوزه اظهار داشت: یکی دیگر از اصولی که امام بر آن تأکید داشتند مساله 
»انتخابات« و رأی مردم بود که همواره باید توجه داشت تا آراء مردم به درستی دیده 
شود. وی اظهار داشت: از دیگر مواردی که مورد توجه قرار دادیم، توجه به »عقلانیت« 
بود، بدین معنا که اگر مسائل و مشکلات با عقلانیت و درایت حل نشود آسیب ها، 
جدی تر خواهد شد؛ ما می خواهیم جامعه را آرام کنیم نه اینکه ساکت کنیم و آرامش 

جامعه نیز در عقلانیت و درایت است.
حجت الاسلام والمسلمین جوادی آملی در پایان بیان داشت: امیدواریم این گونه 
مسائل برای روشن شدن اذهان جامعه مناسب باشد و نهایتاً هم به رفع خصومت ها و 
درگیری و منازعات بینجامد و استقرار شایسته ای برای نظام جمهوری اسلامی ایران 

به همراه داشته باشد.
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]شرح غررالحکم: ج 4، ص ٥٠٥[

ماجرای خواهرزاده ساختگی برای حسن روحانی
از  به پرسش های جمعی  با حضور در دانشگاه صنعتی شریف  آبان 1401  ضرغامی روز یکشنبه 15 
دانشجویان این دانشگاه پاسخ داد و در بخشی از سخنرانی خود گفت: چند نفر در دستگاه ریاست جمهوری 
با سایت آقای »زم« ارتباط دارند و خانم مومن و متدینی را 14 روز در سلول انفرادی نگه می دارند، بعد می گویند 
ببخشید اشتباه شد.به گزارش ایسنا ضرغامی در این باره گفت: خانمی که در فتنه 88 خدمات زیادی در 
صدا و سیما کرده بود، در صفحه خودم )در توئیتر( نوشتم که به این خانم ظلم شده و باید دلجویی کنید. وزیر 
سابق اطلاعات عذرخواهی کرد. درباره این خانم حتی مقام معظم رهبری از ایشان دلجویی کردند، بعضی ها 
هم نمی خواهند بگویند اشتباه کرده اند، چون فکر می کنند اقتدار دستگاه های اطلاعاتی کشور زیر سؤال 
می رود«.طاهره قیومی که پیش از حضور در دولت اول روحانی به عنوان سردبیر و تهیه کننده در برنامه های 
سیاسی و خبری صداوسیما فعالیت می کرد، پس از چندی از اتهامات تبرئه و آزاد شد. لازم به ذکراست درآن 
ایام شایع شده بود این خانم خواهرزاده حسن روحانی است درحالی که این طورنبود ووی نسبتی با حسن 

روحانی نداشت.

انتقاد مقتدی صدر از هجمه ها علیه روحانیون در ایران
رهبر جریان صدر عراق به اتفاقات اخیر ایران واکنش نشان داد.مقتدی صدر، رهبر جریان صدر عراق در 
صفحه توییتر خود با اشاره به هجمه های خارجی علیه اسلام و مقدسات اسلامی نسبت به این امر ابراز نگرانی 
کرد.وی گفت که خطرناک تر از این مساله هجمه علیه دین و اسلام در داخل کشورهای اسلامی است.وی 
تاکید کرد که دلیل این مساله در کشورهای اسلامی، هجمه خارجی و همراهی و اتحاد با دشمن صهیونیستی 
است.رهبر جریان صدر در ادامه به هجمه ها علیه اسلامگرایان و  روحانیون در داخل ایران و مساله خلع حجاب 
پرداخت و گفت که این هجمه ممکن است در سایر کشورها گسترش یابد و از برداشتن عمامه به برداشتن 

حجاب از سر زنان محجبه و با عفاف برسد. 

سخنرانی عادل فردوسی پور در تجمع دانشجویان شریف 
عادل فردوسی پور در جمع دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف سخنرانی کرد. او گفت: جای دانشجو 
پشت میله زندان نیست. همه مردم ایران خواهان آزادی بی قیدوشرط دانشجو های در بند هستند. این 
خواسته حداقلی نه تنها این دانشگاه، بلکه تمام دانشگاه هاست.عادل فردوسی پور در ادامه گفت: نیرو های 
لباس شخصی را برای دانشجو ها نباید به کار برد. شما وقتی سرود را خواندید، اشک از چشم هایمان جاری بود. 

حضور شما دلگرم کننده است. به زن زندگی و آزادی احترام بگذاریم.

قبض برق 8 میلیون مشترک رایگان شد 
وزیر نیرو گفت تا پایان شهریورماه 56 میلیون قبض برق صادر و از همین تعداد نیز 8 میلیون قبض رایگان 
یا بستانکار ثبت شده است. علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو گفت: اتفاقی که امسال در بخش خانگی افتاد 
بی سابقه بوده است؛ در طول 30 سال گذشته نمودار مصرف برق خانگی همواره رو به رشد بوده است، اما 
امسال تا مردادماه نسبت به سال گذشته 4.5 درصد کاهش مصرف در بخش خانگی و نسبت به برنامه های 

معمول وزارت نیرو 10 درصد کاهش مصرف داشته ایم.

»حسین انتظامی« رد صلاحیت شد
 حسین انتظامی از رد صلاحیت خود برای شرکت در انتخابات نمایندۀ مدیران مسئول در »هیات نظارت بر 
مطبوعات« خبر داد.انتظامی که هشت دوره نماینده مدیران مسئول در هیات نظارت بر مطبوعات بوده، در 
یادداشتی نوشته است:از بین نزدیک به 55٠ نامزد، چند نفر معدود را رد کرده اند که به قول یکی از آقایان، بعدا 
گفته نشود فقط یک نفر بوده! امکان قانونی اعتراض هم نیست.جلسۀ تأیید صلاحیت نامزدهای این دوره از 

انتخابات، روزسه شنبه برگزار شد.

میرکاظمی: 2۰۰ همت را نمی توانیم از آسمان بیاوریم
رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: خواهش می کنیم در مجلس منابع درآمدهای غیر واقعی بودجه را 
افزایش ندهید زیرا تحقق نمی یابد، عملکرد سال گذشته تبصره 14 حدود 340 همت بوده است. در سال 
1401 هیچ افزایش قیمتی در حامل های انرژی و حجم تولید نداشته ایم، چطور شما این در آمد را از 330 به 
640 همت افزایش دادید؟ این درآمد تحقق پیدا نمی کند، ما روی تحقق 66 درصد این منابع حساب کرده 

ایم بنابراین 200 همت در این تبصره عدم تحقق داریم. نمی توانیم از آسمان بیاوریم.

مدیرعامل شرکت توزیع برق قم خبر داد:

احداث ۱۰۰ کیلومتر کابل خودنگهدار در منطقه نیروگاه 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم از احداث 100 کیلومتر کابل خودنگهدار در منطقه نیروگاه قم 
طی سه ماه آینده خبر داد. مهندس مهدی آهنین پنجه از آغاز طرح احداث و تبدیل شبکه سیمی به کابل 
خودنگهدار در مناطق دو و شش شهرداری قم خبر داد و گفت: این طرح با هدف بهینه سازی ، تقویت و 
جلوگیری از سرقت شبکه توزیع و خسارت به مردم در این مناطق به انجام می رسد. وی خاطرنشان کرد: 
در طرح احداث و تبدیل شبکه سیمی به کابل خودنگهدار در مناطق دو و شش شهرداری قم که از ابتدای 
آبان ماه آغاز شده 100 کیلومتر کابل خودنگهدار احداث و بالغ بر 700 پایه جدید جایگزین پایه های 
فرسوده می شود. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم یادآور شد: از ابتدای آغاز طرح تاکنون 
140 پایه جدید نصب شده و آمادگی لازم برای اجرای کامل طرح در مدت زمان تعیین شده وجود دارد. 
وی با بیان اینکه این طرح قرار است با اعتبار 50 میلیارد تومان و ظرف سه ماه به اجرا برسد، یادآور شد: 
از این میزان اعتبار 25 میلیارد تومان برای برکناری پایه های فرسوده و نصب پایه های جدید و 25 میلیارد 

تومان نیز برای تبدیل شبکه سیمی به کابل خودکار هزینه می شود.
 

فرمانده انتظامی استان قم :

سارقان تجهیزات مدارس در قم دستگیر شدند 
و  غیرانتفاعی  مدارس  تجهیزات  سارقان  دستگیری  و  شناسایی  از  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
آرایشگاه های زنانه و کشف اموال مسروقه خبر داد.  سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت: به دنبال 
وقوع چند سرقت تجهیزات اداری، نوشت افزار و شیرآلات از مدارس غیرانتفاعی، شناسایی و دستگیری 
سارقان و مهار سرقت ها در دستور کار تیمی از کارآگاهان پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم 
قرار گرفت. وی افزود:کارآگاهان در بررسی صحنه سرقت، یک دستگاه گوشی تلفن همراه به جا مانده 
از سارقان را کشف و با بررسی فنی آن، اطلاعات 3 سارق را استخراج که 2 نفرشان با اجرای یک عملیات 
غافلگیرانه دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد: متهمان همگی غیربومی هستند که 
در استان قم سکونت دارند. وی بیان داشت: در بررسی از منزل یکی از متهمان در شهر سلفچگان، 
اقلام مسروقه از قبیل سه دستگاه لپ تاپ، انواع لوازم و تجهیزات آرایشی، نوشت افزار، هدفون، گوشی 
تلفن ثابت و اقلام رایانه ای کشف شد. میرفیضی خاطرنشان کرد: کارآگاهان با استعلام از بانک های 
اطلاعاتی، هویت آخرین متهم را  نیز کشف کردند و مشخص شد وی قبلا به اتهام قاچاق مواد مخدر 
دستگیر و در زندان بسر می برد که با همکاری مطلوب دستگاه قضایی، نامبرده از زندان تحویل و بازجویی 
شد که با ارائه مستندات به ناچار لب به اعتراف گشوده و به 4 فقره سرقت از مدارس غیر انتفاعی، دو 

فقره سرقت از آرایشگاه زنانه و سه فقره سرقت از محتویات خودرو با همکاری همدستانش اعتراف کرد.
 

سخنگوی اورژانس 115 قم  خبرداد: 

دو فوتی بر اثر برخورد خودروی سواری با تیر برق 
سخنگوی اورژانس 115 قم  گفت :برخورد یک دستگاه پژو پارس با تیر برق در نزدیکی روستای صرم 
شهرستان کهک موجب فوت دو نفر از سرنشینان این خودرو شد. عبدی اظهارداشت: بر اثر برخورد یک 
دستگاه پژو پارس با تیر برق ساعت 21:30دقیقه شب گذشته در نزدیکی روستای صرم شهرستان کهک 

متاسفانه دو سرنشین آقای 30 ساله در دم جان باختند.
عبدی با بیان اینکه در این حادثه 3 نفر هم مجروح شدند افزود: مصدومان سریعا با دو دستگاه 
آمبولانس اورژانس به بیمارستان منتقل شدند. سرهنگ پناهی رئیس پلیس راه استان هم علت حادثه را 
تخطی از سرعت مطمئنه در پیچ و عدم نصب حفاظ ایمنی در برابر موانع سلب در حاشیه راه اعلام کرد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف دو دستگاه موتورسیکلت سنگین مسروقه 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف دو دستگاه موتورسیکلت سنگین مسروقه در اجرای طرح 

پاکسازی در سطح حوزه استحفاظی کلانتری 13 خبر داد 
سرهنگ  امیر مختاری در تشریح این خبر اظهار داشت: در راستاي ارتقاء امنیت اجتماعي و جلب 
رضایت عمومي مردم، ماموران کلانتری 13 شهرستان قم ، طرح پاکسازي نقاط آلوده و جرم خیز را در 
سطح حوزه استحفاظی اجرا کردند. وی افزود: در اجراي این طرح، ماموران موفق شدند دو دستگاه 
موتورسیکلت سنگین مسروقه به همراه دوقبضه سلاح سرد و یک تیغه سلاح سرد باتوم آهنی از داخل 

کانتینر در یک ورزشگاه را کشف و 2 نفر نیز در این رابطه دستگیر و به مرجع قضائی معرفی  شدند.

حوزه  مشکلات  به  اشاره  با  قم  استانداری  زائران  امور  هماهنگی  معاون 
گردشگری گفت: کمبود زمین یکی از مهمترین مشکلات سرمایه گذاری در 

بخش گردشگری این استان است. 
ابوالقاسم مقیمی در گفت و گویی اظهار داشت: به شدت با کمبود زمین در 
شهر قم و بافت شهری آن مواجه هستیم و این امر ایجاد تاسیسات گردشگری را 
با مشکل مواجه کرده است. وی ادامه داد: بیشتر مناطق مختلف گردشگری در 
حاشیه شهر،  ورودی به قم از سمت تهران ، شهرکهک و منطقه پردیسان قرار دارند 
که در زمین هایی که از طرف دولت در اختیار بخش خصوصی قرار گرفته،  ساخته 
شده اند. وی تاکید کرد: با سفر سال گذشته رئیس جمهور به قم و تمهیداتی 
که توسط استاندار بوجود آمد زمینه گشایش هایی برای بخش خصوصی انجام 
می شود و در این راستا طی همکاری با شهرداری قم زمینه سرمایه گذاری در تنها 

زمین های باقیمانده در قلب شهر در بلوار پیامبر اعظم)ص( فراهم خواهد شد.
معاون استاندار قم افزود: تسهیل گری در بافت فرسوده مرکز شهر و اعطای 
تسهیلات لازم برای بازآفرینی شهری برای سرمایه گذاران از جمله تمهیدات 
ایجاد شده برای تقویت سرمایه گذاری گردشگری توسط بخش خصوصی درقم 

است که به صورت بسیار جدی دنبال می شود.  وی گفت: گردشگری اصولا با 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در همه دنیا عجین شده است،البته دستگاه های 
دولتی باید تسهیل گری کرده و شرایط را فراهم کنند اما نباید مستقیم دخالت 
نمایند. وی افزود: تامین امنیت توسط دستگاه های دولتی یکی از مهمترین 
ارکان تقویت گردشگری است که در قم به خوبی این حوزه مدیریت می شود. 
مقیمی ابراز داشت: از ویژگی های مهم قم قرار گرفتن در راه ارتباطی 17 استان 
و نزدیکی به تهران است که جذابیت زیادی برای سرمایه گذاران دارد  بویژه اگر 
تاسیسات گردشگری در حاشیه بزرگراه تهران- قم- اصفهان ایجاد شود.  وی با 
تاکید بر این که در قم ظرفیت ها و زیرساخت های متنوع گردشگری وجود دارد 
که می تواند از دلایل ایجاد جذابیت در جلب نظر بخش خصوصی باشد، گفت:  
از نظر جاذبه های طبیعی، میراث فرهنگی و تاریخ معاصر، قم وضعیت  مناسبی 
دارد و در این راستا اشتیاق سرمایه گذاران را شاهد هستیم. قم دارای 98 دفتر 
خدمات مسافرتی ، 36 هتل، 26 هتل آپارتمان، 74 مهمان  پذیر، 108 خانه 
مسافر، 59 واحد پذیرایی بین راهی، 15 سفره خانه، 26 مجتمع گردشگری و 

خدماتی، سه مرکز تفریحی و سرگرمی و 2 مرکز نمونه گردشگری می باشد.

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم مطرح کرد:
کمبود زمین مهمترین مشکل سرمایه گذاران بخش گردشگری 

عضو شورای اسلامی شهر قم :

کمیته اجرایی برای هویت سازی 
در شهر قم تشکیل شود

عضو شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر تشکیل کمیته اجرایی برای هویت سازی در 
شهر گفت: دشمنان از هیچ کوششی برای خراب کردن شهر و مردم قم کوتاهی نکرده 
و باید برای هویت سازی نسبت به جایگاه و نقش شهر قم در انقلاب و تداوم انقلاب 

آگاهی و بینش بیشتری داشته باشیم.
حجت الاسلام مرتضی استقامت در جلسه کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اسلامی شهر قم، به موضوع ایجاد و تثبیت هویت اشاره کرد و اظهار داشت: برای 
شکل دهی به هویت یک جامعه نیازمند کارهای عملیاتی بوده و می توانیم کمیته ای 

اجرای برای آن تعریف کنیم.
وی تعریف هویت خدمت در مدیریت شهری را مطرح کرد و افزود: امروز مردم به 
مشاغل خود به عنوان یک کار نگاه می کنند، درصورتی که اگر این موضوع به بخشی از 
هویت یک فرد تبدیل شود از دل و با تمام وجود کار را انجام داده و در توسعه و پیشرفت 

شهر نقش مؤثری خواهد داشت.
عضو شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: مقام معظم رهبری شهر قم را مادر 
انقلاب نامیده و شهر قم را شهر قیام و اقامه قیام تعریف می کند و نقش قم را در برپایی 
و حفظ انقلاب و گسترش انقلاب تا جایی می بینند که تمام شهدا از کل کشور را از 

فرهنگ قم می دانند.
وی توطئه های دشمن در تخریب شهر قم را مطرح و ابراز کرد: دشمنان از هیچ 
کوششی برای خراب کردن شهر و مردم قم کوتاهی نمی کند و حتی شیوع بیماری 
کرونا را نیز از شهر قم اعلام کردند و امروز طرح هایی برای خراب کردن وجه انقلابی و 

دینی شهر قم در پیرامون حرم مطهر اجرا می کند.
استقامت در پایان تأکید کرد: باید نسبت به جایگاه و نقش شهر قم در انقلاب و 
تداوم انقلاب آگاهی و بینش بیشتری داشته باشیم تا بتوانیم برنامه های فرهنگی 

دقیق و به جایی را اجرا کنیم.
 

سرپرست سازمان های مدیریت بر تاکسیرانی و اتوبوس رانی شهرداری قم  خبرداد:

ساماندهی خطوط تاکسیرانی و 
اتوبوس رانی مسیر جمکران

از  قم  شهرداری  اتوبوس رانی  و  تاکسیرانی  بر  مدیریت  سازمان های  سرپرست 
ساماندهی خطوط ناوگان عمومی شامل تاکسی و اتوبوس مسیر مسجد مقدس 

جمکران خبر داد.
علی نیک ارائه خدمات مطلوب در حوزه تاکسیرانی و اتوبوس رانی را در تمام نقاط 
شهر موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: تلاش شده تمام نقاط شهر زیرپوشش خدمات 
تاکسیرانی و اتوبوس رانی باشد و مسیرهای جدید بر اساس مطالبه مردم و فراوانی 

درخواست ها فعال می شود.
وی در پاسخ به مطالبه شهروندان در جهت نظم بیشتر تاکسی ها و اتوبوس های 
کارتکس  مسیر  این  تاکسی های  برای  افزود:  جمکران  مقدس  مسجد  مسیر 
صادرشده و کشیک مسیر جمکران مشخص شده و از رانندگان درخواست شده طبق 
ساعت های مشخص حضور پیدا کنند. سرپرست سازمان های مدیریت بر تاکسیرانی 
و اتوبوس رانی شهرداری قم تأکید کرد: تاکسی ها در روزهای پیک مانند روزهای 
سه شنبه و پنج شنبه باید در ساعت های مشخص حضورداشته باشند و بازرس های 
سازمان کارتکس ها را امضا می کنند. وی از افزایش خطوط اتوبوس رانی نیز خبر داد 
و بیان کرد: اتوبوس ها هم ازنظر تعداد و هم ازنظر ساعت حضور افزایش پیداکرده 
و این تغییرات باعث کاهش زمان انتظار مسافران برای رسیدن به مرکز شهر شده 
است. نیک حضور دائم بازرس های سازمان اتوبوس رانی و تاکسیرانی را اعلام کرد و 
گفت: شهروندان در صورت مشاهده هرگونه مشکل و یا تخلف می توانند با سامانه 
137 تماس گرفته و اطلاع دهند، سازمان در کمترین زمان به مطالبات مردم پاسخ 

خواهد داد.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم مطرح کرد:

بهره برداری از تقاطع شهدای 
روحانیت تا پایان سال

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به آخرین وضعیت تقاطع شهدای 
روحانیت، گفت: این تقاطع غیرهمسطح تا پایان سال آماده بهره برداری است.

عباس حلوایی زاده با اشاره به آخرین وضعیت پروژه تقاطع غیرهمسطح شهدای 
مشکلات  خاطر  به  جاری  سال  تابستان  در  پروژه  این  داشت:  اظهار  روحانیت 
حوزه برق، حدود 6 ماه به صورت کامل متوقف شد که این مساله موجب اختلال 
از  بر استفاده  تأکید  با  اتمام آن شده است. وی  از  در زمان بندی پیش بینی شده 
بلوار  این  کرد:  ابراز  محور،  پیرامونی  عرصه های  برخی  تملک  برای  ماده قانونی، 
موجب دسترسی بین بلوار یادگار امام با بلوارهای امام رضا)ع( و الغدیر خواهد شد 
که ازنظر صرفه جویی در زمان، انرژی و سهولت دسترسی و روان سازی ترافیکی نقش 
بسزایی در شهر خواهد داشت. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم بابیان اینکه رمپ و 
لوب های اصلی بلوار احداث شده است، تصریح کرد: برای جلوگیری از قطع درختان 

در مسیر، طرح اجرایی بلوار در سه لکه مجزا از هم در حال احداث است. 
حلوایی زاده آخرین وضعیت این طرح کلان حمل ونقلی را موردتوجه قرار داد و 
گفت: تقاطع شهدای روحانیت تا پایان امسال به صورت کامل تکمیل و زیر بار ترافیک 
خواهد رفت. وی اضافه کرد: قرارداد اولیه این طرح 33 میلیارد و 700 میلیون تومان 

بوده هم اکنون در چند جبهه، عملیات عمرانی آن در دست اجراست.
 

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم مطرح کرد:

تأثیرخانه موزه ها و المان های شهری 
در ساخت هویت انقلابی دینی

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم با اشاره به حضور 
پررنگ مردم قم در مناسبت های ملی و انقلابی گفت: امروز ساخت خانه موزه ها و 
المان ها توانسته تأثیر خوبی بر تقویت هویت دینی و انقلابی شهر داشته باشد و باید 

تمرکز خود را بر استفاده از این فرصت ها و بهره مندی از هنر قرار دهیم.
 حجت الاسلام سید احمد طباطبایی نژاد در جلسه کمیسیون فرهنگی و اجتماعی 
شورای اسلامی شهر قم که با موضوع هویت سازی برگزار شد اظهار داشت: حضور 
مردم انقلابی و دینی شهر قم در مناسبت های انقلابی، ملی و دینی قابل توجه است 
و هنوز هویت دینی و انقلابی پررنگی در شهر وجود دارد. وی نگاه مقام معظم رهبری 
در مورد مردم و شهر قم را یادآوری کرد و افزود: مدیریت شهری دارای امکانات و 
فرصت های زیادی برای ساخت هویت بوده و ما می توانیم از این فرصت ها برای تحقق 
دغدغه ها و ایده های مقام معظم رهبری استفاده کنیم. سرپرست سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شهرداری قم تأکید کرد: امروز ساخت خانه موزه ها و المان ها 
توانسته تأثیر خوبی بر تقویت هویت دینی و انقلابی شهر داشته باشد و باید تمرکز خود 

را بر استفاده از این فرصت ها و بهره مندی از هنر قرار دهیم.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم :

جایگاه قم همچنان ناشناخته است
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر نقش 
مدیریت شهری در ایجاد هویت اسلامی انقلابی گفت: امروز مدیریت شهری تنها 
در حوزه مدیریتی و عمرانی شهر نقش نداشته و باید به نقش آن در مباحث فرهنگی 

نیز توجه کنیم تا احساس غرور به فرهنگ و تاریخ شهر قم را به شهروندان بازگردانیم.
مصطفی ملایی در جلسه کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر 
قم با اشاره به حضور حضرت معصومه)س( در شهر قم و جایگاه این بانو در نزد ائمه 
اطهار)ع( اظهار داشت: شهر قم با حضور حضرت معصومه)س( جایگاه ویژه ای در 

کشور داشته و باید ازنظر فرهنگی نیز به صورت ویژه به آن بپردازیم.
وی با یادآوری فتنه های دشمنان به خصوص امریکا نسبت به ایران افزود: از زمان 
آغاز انقلاب، دشمنی آمریکا با ایران آشکار بوده و تسخیر لانه جاسوسی آمریکا و 
سفارت این کشور را باید انقلاب دوم نامید و نسبت به اهمیت و لزوم این اقدام در نزد 

جوانان و نوجوانان باید روشنگری کرد.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم سپس به اهمیت 
توجه به هویت بخشی در بین نوجوانان و جوانان پرداخت و تصریح کرد: از یک سال 
گذشته سیاست های کمیسیون فرهنگی و شورای اسلامی شهر قم بر مبنای هویت 
بخشی به جوانان برنامه ریزی شده و اولویت نخست در مباحث فرهنگی در کشور باید 

هویت باشد.

جانشین فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع(  قم گفت: در آستانه کنگره 
ملی شهدای استان قم، یازدهمین نمایشگاه ملی کتاب دفاع مقدس برگزار 

می شود.
سردار پاسدار مهدی کبیری پور روز سه شنبه درگفت وگو با خبرنگاران بیان 
داشت: یازدهمین نمایشگاه ملی کتاب دفاع مقدس از پنجشنبه هفته جاری، به 
مدت یک هفته در مجتمع امام خمینی)ره( گلزار شهدای قم با حضور مسئولان 
ملی و استانی و 90 ناشر از سراسر کشور در قالب 115 غرفه دایر می شود و 
علاقه مندان می توانند از ساعت 9 تا 12 صبح و همچنین عصر از ساعت 16 
تا 21 از آثار ارائه شده که بیش از 6 هزار عنوان کتاب در رابطه با دفاع مقدس 

است، بازدید کنند.
وی افزود: این نمایشگاه در قالب برنامه های کنگره ملی شهدای قم برگزار 
می شود و دارای سطح کیفی بسیار قابل قبولی خواهد بود، چرا که نهادهای 
تخصصی حوزه چاپ و نشر بر روی آن نظارت دارند و سپاه استان به عنوان 
مجری برگزاری نمایشگاه، تمام امکانات لازم را برای جلب رضایت مردم به کار 
گرفته است. وی ادامه داد: تلاش ما این است که با برگزاری این نمایشگاه حرکت 
فرهنگی وسیعی برای آشنایی اقشار مختلف مردم و به خصوص نسل جوان با 
ارزش های ایثار و شهادت در سطح استان قم و همچنین سایر مناطق کشور 

ایجاد و زمینه مطلوبی برای انتقال پیام شهدا فراهم شود.
معاون هماهنگ کننده سپاه قم نیز دراین جلسه بیان داشت: این نمایشگاه 
با مشارکت سازمان حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس سپاه و بسیج و 
همچنین خانه کتاب و ادبیات ایران برگزار می شود و سپاه امام علی  ابن ابی  

طالب)ع(  استان قم مجری آن است. 
سرهنگ پاسدار امیر جعفری با اشاره به رونمایی 20 عنوان کتاب جدید در 
رابطه با دفاع مقدس در نمایشگاه ملی کتاب دفاع مقدس قم، گفت: در این 
نمایشگاه برای همه سلیقه ها و سنین، حتی با نگاه بین المللی، آثار متنوع و 

جذاب با موضوع دفاع مقدس ارائه خواهد شد.
وی ادامه داد: در این نمایشگاه بسته های تخفیفی مناسبی برای تهیه کتاب 

درنظر گرفته  شده است که بخشی از آن شامل تخفیف هایی است که خود 
به  برای خرید کتاب  بُن هایی است که  ارائه می دهد و بخشی دیگر  ناشران 
گروه های مختلف داده می شود، همچون برای طلاب و دانشجویان با ارائه کارت 

شناسایی در داخل نمایشگاه بُن های تخفیف الکترونیکی صادر می شود.
وی افزود: ایجاد غرفه های متنوع فرهنگی و هنری برای استفاده گروه های 
فروش  جذاب،  برنامه های  اجرای  با  کودکان  خصوص  به  و  مختلف  سنی 
لوازم التحریر با نمادهای ایرانی و اسلامی، اجرای تئاتر و همچنین برگزاری 
نشست های تخصصی در موضوع های مرتبط با دفاع مقدس از جمله برنامه های 

جانبی تدارک دیده شده در جریان برگزاری این نمایشگاه است.
وی ادامه داد: از همه دستگاه ها، نهادها و تشکل های مردم نهاد و به خصوص 
مدیران مدارس می خواهیم در این رابطه همکاری لازم را داشته و برای تشویق 
افراد و به ویژه دانش آموزان برای حضور در این نمایشگاه تخصصی که عامل 
آشنایی نسل جوان با ارزش های دفاع مقدس است، اهتمام ویژه ای داشته 

باشند.

جانشین فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع(   خبرداد:

برپایی یازدهمین نمایشگاه ملی کتاب دفاع مقدس

ایران »تکّه پاره« و »تجزیه شده« هدف است، نه دموکراسی! 

معاون فنی و راه های روستایی اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت: با اعتباری 
 100 بهسازی  طرح  ریال،  میلیارد   790 بر  بالغ 
کیلومتر از محورهای روستایی و فرعی غیر شریانی 

استان قم عملیاتی شد.
سیدمحمدرضا موسوی اظهارداشت ک: با عنایت 
به سیاست های کلی سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای جهت صیانت و ارتقاء زیرساخت راه های 
محورها  این  بهسازی  طرح  فرعی،  و  روستایی 
همواره در اولویت برنامه های عمرانی این اداره کل 

قرار داشته است.
جهت  شده  بینی  پیش  اعتبار  میزان  موسوی 
اجرای این پروژه را بالغ بر 790 میلیارد ریال عنوان 
و تصریح کرد: اعتبار این پروژه از محل اعتبارات 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور و 
استانی  ای  سرمایه  های  دارایی  تملک  اعتبارات 

تأمین خواهدشد..
وی درخصوص مشخصات فنی و اجرایی طرح 

بهسازی محورهای روستایی و فرعی غیر شریانی 
استان افزود: با توجه به مطالعات صورت گرفته و 
احصاء نواقص محورهای مشمول طرح، متناسب 
با وضعیت هر مسیر، اقدامات بهسازی مورد نیاز 

مدنظر قرار خواهد گرفت.
معاون فنی و راه های روستایی اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان قم در ادامه به بخشی 
از اقدامات عمده جهت بهسازی راه های روستایی 
و فرعی غیر شریانی استان پرداخت و اشاره نمود: 
متر  هزار  میزان 200  به  پلیمری  قیر  با  درزگیری 
طول، لکه گیری با ماسه آسفالت به میزان 240 هزار 
متر مربع، اجرای اساس قیری به طول 5 کیلومتر، 
روکش توپکا به طول 40 کیلومتر و ... بخشی از 

اقدامات عمده فنی و اجرایی این طرح می باشد.
سیدمحمدرضا موسوی درخصوص دیگر اقدامات 
و  فرعی  راه های  بهسازی  طرح  اجرای  جهت 
روستایی استان قم اظهار داشت: اجرای عملیات 
تراش آسفالت و اجرای بیندر به مساحت 9 هزار متر 

مربع، تهیه مصالح و رویه حفاظتی اسلاری سیل 
به طول 60 کیلومتر و ... از دیگر آیتم های اجرایی 
پیش بینی شده در این طرح است که متناسب با 
نیازمندی های احصاء شده در هر محور اعمال می 
شود. وی در بخش دیگری از این خبر عنوان کرد: تا 
کنون سه محور از مسیرهای روستایی در این طرح 
بهسازی شده اند که شامل محور روستایی چاهک 
محور  کیلومتر،   3 طول  به  خلجستان(  )بخش 
به  )بخش سلفچگان(  تفرش   - باغیک  روستایی 
طول 5 کیلومتر و محور روستایی پاچیان- قزل آباد 

)شهرستان جعفریه( به طول 8 کیلومتر می باشند.
موسوی بازه زمانی این پروژه را 15 ماهه اعلام 
و تصریح کرد: با تخصیص به موقع اعتبارات و با 
توجه به عزم جهادی و سوابق عوامل اجرایی طرح 
و ضمن رعایت مشخصات فنی لازم، انشاالله زودتر 
از بازه زمان مدنظر قرارداد شاهد بهره برداری از این 
پروژه مهم حوزه راه های روستایی و فرعی استان 

باشیم.

معاون فنی و راه های روستایی استان قم خبر داد: 

اجرای طرح بهسازی ۱۰۰ کیلومتر از محورهای فرعی و روستایی 

طرح :محمدعلی رجبی

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم گفت: 
به  قم  استان  جوانان  و  ورزش  شهدای  اجلاسیه 
پاسداشت شهدایی برگزار شده که روحیه ورزشکاری 
داشتند و امیدواریم امروز نیز ورزشکاران ایران اسلامی 
در مسیر اهداف انقلاب اسلامی و آرمان های شهدا 

گام بردارند. 
 علی اکبر خوش گفتار مقدم ظهر سه شنبه در 
در  که  استان  جوانان  و  ورزش  شهدای  اجلاسیه 
در  قم  شهید   6090 ملی  کنگره  برگزاری  آستانه 

سالن همایش خانه جوان برگزار شد، اظهار داشت: 
از سه سال گذشته تاکنون مقدمات برگزاری کنگره 
ملی شهدای استان قم با مشارکت نهادها، دستگاه 
ها و اقشار مختلف برنامه ریزی شد و در این راستا 
اقدامات فرهنگی خوبی صورت گرفت و امیدواریم 
کنگره ملی شهدای شهدا استان قم در روز پنجشنبه 
26 آبان ماه سال جاری در مسجد مقدس جمکران 
به نحو مطلوبی برگزار شود و برپایی اجلاسیه شهدای 
ورزش و جوانان استان قم نیز در همین راستا است. 

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم با اشاره 
به فرازی از دعای کمیل اظهار داشت: در این دعا از 
زبان امیرالمومنین)ع( می خوانیم »قوّ علی خدمتک 
خداوند  از  که  است  معنا  بدان  این  و  جوارحی« 
عمل  راستای  در  را  مان  جسمانی  قدرت  بخواهیم 
مقدم  گفتار  خوش  دهد.  قرار  الهی  دستورات  به 
گفت: در گردان های عملیاتی دوران دفاع مقدس، 
رزمندگانی که دارای نیروی جسمانی بهتری بودند، 

مسئولیت های بزرگتری نیز به آنان داده می شد.

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم :

ورزشکاران در مسیر اهداف انقلاب و آرمان های شهدا گام بردارند


